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ČETRTI DAN VSEDRŽAVNEGA KONGRESA KPI V RIMU

INGRAD: ZA IZHOD IZ KRIZE JE POTREBNA 
SPREMEMBA SISTEMA DEMOKRŠČANSKE OBLASTI
Pluralizem je osnova zgodovinskega kompromisa - Valori o dogodkih na Portugalskem 
Pozdrava čilskega in južnovietnamskega predstavnika - Polemičen poseg Terracinija

Saigonska vlada v vedno večji krizi

(Od našega posebnega dopisnika)
RIM, 21. — Polemika o portugalskih dogodkih postaja čedalje 

°l obrobnega značaja in zdi se, da italijanski komunisti ne bodo 
«sedli Fanfanijevim limanicam in sugestijam «križarske vojne» pred 

y° 'tvami. Obenem pa so tokrat iz ust člana vodstva KPI Daria 
^«lorija poudarili, da ne odobravajo v celoti vsega, kar se dogaja 
n odloča na Portugalskem. «Predvsem nas skrbijo hipoteke, ki osta- 

I Jo nad bodočo portugalsko vlado in parlamentom tudi po skorajš- 
Kpi v°l'tvah», je poudaril Valori, ki je takoj nato dodal, da se je 

' vedno borila za samostojnost vsake partije in torej njena kritika 
ekaterih aspektov nikakor ne pomeni zmanjšanja antifašistične soli

darnosti s tamkajšnjim narodom in njegovo partijo. Obenem ne pozab- 
da smo!ia"io, poudarja Valori,

načel, kritike in konstruktiv- 
6 analize dogajanja, držali tudi ob 
rzavnem udaru v Čilu, ko nismo 
0 e'' snačiti čilske krščanske de-

iY. racije z italijansko. Tedaj

prodanih knjig in opozarjali, da je 
tako fantaziranje izkrivljanje pred
loga KPI in to zelo škodljivo in 
neumestno.

Jutranji del kongresa se je
f kupa j na ulice in solidarizirali ključil z manifestacijama solidarno-

čilskim odporom. Tako dokazu- 
|^mo svojo odgovornost (ne glede 

a oceno o bistvu samozvane por- 
J9alske KD, o kateri je — mimo- 
rede — j|an vodstva evropske 
emokrščanske internacionale Gii 
0 ees izjavil francoskemu dnevni- 
u «(.e Monde», da nima pravice 
ositi imena krščanske demokracije, 
er to ni) je dejal še Valori, med- 
oo) ko drugi te odgovornosti v 

poli»'ki ne kažejo.
^ alori se je nato dotaknil di- 

j 0 «rokih» uresničevanja zgo- 
»skcga kompromisa. Ne gre za

stanje RaliieT^0 “S1*0’.. kajtiuanie terja, da s svojim na- 
Porn jfpj «pospegj^ dozorevanje 

za zgodovinski komoromis, 
hien'f pritisl{' da se 130 sPre'

su vi h Pričevanje je na kongre- 
, ladalo za poseg Pietra Ingraa, 
hierTriV -Čjri analizi podčrtal po- 
dr-ža P^betuh premikov in reforme 
n avne strukture v Italiji. Značil- 
gran V adanja KD — je dejal In- 
drža ~ ^ v nJeni povezanosti z 
ki av?lrni strukturami gospodarstva, 
tnim ^ krizi ne vedo najti izhoda, 
sekti? soc'aljzacije izgub zasebnega 
ševarr8' p9trebno je preiti, pri re- 
in , -111 krize, k politiki investicij 
gosr?alokrat'čneSa nadzorovanja v 
sprem rstvu’ kar že predpostavlja
sprem b° <<sistema oblasti KD>>'
rat» ,ernbo odnosa državnega apa- 
^ Uo družbenih premikov.

in v. Ingrao omenil črne mreže
pr; ®,° .«ločenih aparatov» države 
sti 7?dPranju zarotniške dejavno-
Pfotresa tUdi dokaZ krize’ ki Ireben i ^ gospodarstvu je po- 
kmetii5t0renit P086^ na področjih 
strije i?5, ma^e 'n srednje indu- 
katj V, kar seveda ne more pote- 
katere*?2 Petičnih posledic, med 
sti ra?! n|®ra° Prišteva tudi možno- 
cijj Se?°ov v krščanski demokra- 
skego? ??lerri'X) njenega «okupator- 
nih »a,0?83 do države in do nje- 
Potlagenfzn'k°v. ki so doslej bili 
blastj i ' rotormi državne o- 
grao, „„n. ekonomije, je dejal In- 
Listih ."ko zgledujemo tudi pri 
ustvaria °C1 alističnih državah, ki 
Previa??,0 P'ovi družbeni red brez 
Penih „Va,nia države in njenih lo- 
’Pakratienn 01 161 sP°dbujajo de- 
darskih il, .sodelovanje pri gospo- 
Prornis t;AZ01rab' Zgodovinski kom- 
v PozitivnVpada lorej s spremembo 
Ličnih in ?m smislu vseb demokra- 
ralizma :ruzbenih vezi. Glede plu- 
kornnrnm^ okvirih zgodovinskega 
Lero Se a lri nove večine, za ka- 
Poudaril ?zerna KPI, pa je Ingrao 
?. sodelovanlJe ze,bistvo Predloge 
astt in wJP.med komunisti, socia-

sti s Čilom in zmagovitim bojem 
partizanov v Južnem Vietnamu. V 
imenu čilskih komunistov je na tri
buno stopil Volodja Teitelboim, ki 
je dejal, da se Pinochetu majejo 
tla pod nogami, ker je izbral ne
pravi trenutek za svojo pustolov
ščino, vsaj kar se mednarodne po
litike tiče. Za izhod iz krize kapita
lizma potrebujejo velesile veliko 
sporazumevanja, medtem ko je či
le osamljen in se Latinska Amerika 
zadnje mesece mogočno osamosvaja 
izpod ameriškega varuštva. V sa- 
men Čilu prihaja do diferensiacij 
v vojski, kjer se začenjajo areta
cije in celo umori nasprotnikov. 
Ubit je bil celo general, ki so ga 
imeli za Pinochetovega namestnika. 
KP Čila se zavzema za široko an
tifašistično fronto, ki naj ob koali
ciji «Unidad Popular» združi še ti
ste demokristjane, ki so se priprav
ljeni boriti proti fašizmu. «Ura 
zgodovine se je za fašizem usta
vila», je dodal Teitelboim, «kot nam 
dokazujejo Grčija, agonija' Franco
ve Španije ter Portugalska». V tem 
okviru je izrazil solidarnost Portu
galski, kjer se ameriški imperiali
zem poslužuje enakih metod in istih 
sil kot v Čilu. Boriti se moramo, 
da Portugalska ne bo postala ev
ropski čile».

Zadnji je opoldne govoru Ngujen 
Van Than, član osrednjega vodstva 
južnovietnamske osvobodilne fronte. 
Poudaril je predvsem stališče fron
te. Poudaril je predvsem staetao 
te, da ne bo dopustila Thieuju in 
njegovim- ameriškim gospodarjem, 
da bi obšli pariške dogovore. Pri 
teni se je skliceval na agresivno 
politiko do ozemlja, ki ga nadzoruje 
ZRV, kakor tudi na dejstvo, da v 
Thieujevih zaporih še vedno mučijo 
na stotisoče političnih zapornikov. 
«Z našo ofenzivo na visoki planoti» 
je dejal Van Than, «je naša par
tizanska vojska dokazala, da je 
močna in daje resno opozorilo For
du in Kissingerju, če bi hotela še 
rovariti na azijskem Daljnem vzho
du».

V- popoldanskem delu kongresa so 
med drugimi govorili Nicola Bada
loni in senator Umberto Terracini. 
Kongres pa so pozdravili tudi pred
stavniki KP Poljske in Romunije. 
Predsednik deželne vlade Emilie - 
Romagne Guido Fanti je posvetil

večji del svojega govora nujnosti 
demokratične reforme državne 
strukture, ki naj da deželam in 
drugim ljudskim organom oblasti 
resnične možnosti družbenega po
sega in vodenja gospodarstva v 
okviru sistema demokratičnega na
črtovanja.

Zanimiv je tudi poseg ravnatelja 
višjega šolskega zavoda KPI «Anto
nio Gramsci» Nicola Badalonija. 
Dobršen del svoje razprave je po
svetil vprašanjem kulturne politike 
in v tem okviru močno poudaril, da 
mora biti italijanski partiji, pred
vsem pa njenim izobražencem ne 
glede, če prinajajo izven delavske
ga razreda, ali drugih slojev, «tuja 
vsaka oblika stalinizma». Na tem 
je Badaloni gradil razmišljanje o 
nujnosti stika, prožne in dialektič
ne konfrontacije med izobraženci, 
H rastejo v množični obliki iz šole, 
kulture in umetnosti, kakor tudi 
sindikalnega in tovarniškega živ
ljenja in so lahko komunisti, so
cialisti ali katoličani. Nedavne šol
ske volitve, pred tem pa referen
dum in boj za državljanske svobo
ščine, dajejo izobražencem nove

možnosti srečanja in vzajemne bo
gatitve s svojstvenimi izkušnjami 
lastnih političnih konceptov. Pri 
tem je še posebej poudaril, da mo
rata kulturna dialektika omogočiti 
tudi izobražencem, ki so izraz ka
toliške ali demokrščanske ljudske 
baze, večjo težo in pomembnejšo 
vlogo v družbi. To so namreč lahko 
nosilni stebri miselnega in kultur
nega bogastva nove večine, ki jo 
predlaga.

Ostro polemičen z Ameiidolo, pa 
tudi s samim Berlinguerjem, je bil 
sen. Umberto Terracini, ki je na 
kongresu zastopal povsem svojstve
no stališče. V začetku je sicer re
kel, da se strinja z zgodovinskim 
kompromisom, če to ne pomeni vsto
pa v vlado na krajši rok, potem pa 
dodal še en pogoj, in sicer, da 
mora zgodovinski kompromis izha
jati iz razredne osnove: pri tem je 
dejal Berlinguerju, da ne verjame 
v ljudsko bazo KD in možnost, da 
bi prišla do izraza. Zato je sre
čanje možno samo z novo katoliško 
stranko, ki naj ne bo KD, ker je 
ta zgolj stranka velekapitala.

STOJAN SPETIČ

Na pobndo medministrskega odbora

Važni ukrepi 
za razmah 
kreditiranja
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PETNAJSTI DAN KISSINGERJEVE MISIJE NA BLIŽNJEM VZHODU

Kljub soglasju o nekaterih obrobnih vprašanjih 
pogajanja met! Egiptom in Izraelom še v zastoju
Dolga vladna seja v Izraelu po povratku ameriškega zunanjega ministra iz Asuana - Obe strani 
naj bi opustili misel o dokončnem sporazumu - Kissinger jutri verjetno spet v Egiptu

SAIGON, 21. 
še vedno ni

— Saigonska vlada 
uradno potrdila, da

TEL AVIV, 21. — Kissingerjeva 
posredovalna misija na Bližnjem 
vzhodu traja že 15 dni, kaže pa, 
da še ni zabeležila pomembnih na
predkov, predvsem zaradi nepopust
ljivosti. izraelskih pogajalcev, ki še 
vedno zahtevajo od Egipta uradno 
izjavo ali pogodbo o nenapadanju, 
ki je Egipt ne more podpisati, l-’o 
izjavah nekega ameriškega visoke
ga funkcionarja iz spremstva zu
nanjega ministra Kissingerja, naj 
bi slednji dosegel nekaj manjših 
uspehov, ki zadevajo stranska vpra
šanja, pogajanja pa so na taki 
točki, ko se mora ena od obeh 
strani odločiti in popustiti pri glav
nem vprašanju, se pravi pri pro
blemu izraelskega umika s Sinaja. 
Problem je, koliko naj se Izraelci 
umaknejo in kakšne politične kon
cesije naj Egipčani dajo v zameno.

Na. pritisk ameriškega državnega 
tajnika, se je izraelska vlada da
nes ponovno sestala na izredni se
ji, ki je trajala do poznega večera. 
To je prvič po kipurski vojni ok
tobra 1973, da se je izraelska vla
da sestala v petek zvečer, kar ie

po židovski veri že sobota. To do
kazuje, da razprava teče o izred
no pomembnem vprašanju. Današ
nja seja je bila že četrta v 48 urah.

Po povratku iz Asuana, kjer se 
je včeraj sestal s_ predsednikom 
Sadatom, kateremu je predočil zad
nje izraelske predloge, se je Kis
singer pogovarjal danes zjutraj z 
ministrskim predsed. Rabinom, z 
zunanjim ministrom Allonom in z 
ministrom za obrambo Peresom ter 
z drugimi izraelskimi pogajalci. Od 
koncu pogovora, ki je trajal dve 
uri ter pred vladno sejo, je Kis
singer potrdil splošno mnenje, da 
jo namreč pot do sporazuma zelo 
dolga. Na vprašanje nekega časni
karja, ali gredo pogajanja h kon
cu, je namreč odgovoril. «Ne, ne 
bi rekel.» Razkorak med obema 
stranema je še zelo velik, je do
dal.

Medtem ko uradni krogi molčijo 
piše danes izraelski tisk, da so v 
zadnjih urah dokončno opustili mi
sel o širšem sporazumu, ki je tre
nutno popolnoma, nerealen, kljub 
prizadevaliiiin Kissim^r'a. Nrmo-

’mPromisa m
E

da je že bistvo predloga 
k 15

Podobni več?!’03111. tako’ da bi se v 
p v vseh uV*. nujno morala razvija- 
Po primer00bkah.dialektika in stal
lali. KaiH™,je,ob Programskih

.K1 vsakdo ‘Pje šel s 
Pomično tezo

te-
. bi na to sreča

jo značilnostjo in svojo

h^nih str?L-fa ^ premik v druž- 
P^a «zgodovbfl?’ zabetek oblikova- 

sil in «i PskeSa bloka» družbe- 
lavski ra7»?iev’ v katerem naj de- 
dilno vlog0 ^ uveljavlja svojo vo-

PPšittio,6. P'kòe .ne hoji. da slepo- 
Shiiselno hi hnJ£d tegrao, kajti ne- 
^ kioavskn hì!° Postavljati si, da 
P?Uralističnp J.™0 za uveljavljanje 
flhdikatov ;„U?ta,ve’ za avtonomijo 
katoliškim; kulture, za dialog s 
Psodi, sa; Oožicami o človeški 
Pjoralističnju6 za uveljavljanje teh 
fPednarodnom nace borirno celo v 
hauju, ;« revolucionarnem gi- 

Panfani ^ Ingrao.
Poeti, ker «PeVeda tega noče razu- 
,Vojne in ; zaljubil v križarske 
komunizem n??Zabd’ da je bil anti- 
ì2, noaja li?132-6” na referendumu 
dobravaniem t '|e med bučnim o-

8rSledib0j POS"81-683 ZakljUČil In' 
katerimi voli?6 drugi P°segi. med 
izpiti predipH V-i Julranjem delu o- 
Ilmbrie Piei,- Lnika deželne vlade
Q Vinai ki"ringi «rdečih de- i3, ki i® gov°ril 
PJlh vohtvah. ZaS?"-0 -Sk0ra^'

lnfarktom m^fbe uha. ,pred srčnim 
n° izgubi'na f?.Vetujej°, naj pošte-
m° krščanski ted1' Tia nasvet daje'- Skl demokraciji za ka-
riti že na teh se,bo začela zdra- 
dodai. teh volitvah. je smeje

Spet dniffi
«Berlinguer X, 80 omenjali knjigo 
Pie dnini POesor». ki je zad- 

P vern mestu lestvice

Razgovor med Ingraom (levo) in Berlinguerjem med včerajšnjim zasedanjem kongresa KPI
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Na vsedržavnem kongresu KPI 
v Rimu so tudi včeraj v izčrpno 
in živahno razpravo o Berin- 
guerjevem poročilu posegli šte
vilni govorniki, ki so iz raznih 
zornih kotov osvetili problem 
zgodovinskega kompromisa, ki je 
nedvomno osrednja točka kon
gresa. Glavna pozornost je bila 
včeraj namenjena Ingram .čigar 
pogledi o zgodovinskem kompro
misu se bistveno razlikujejo od 
Amendolovih. Še najbolj pole
mičen je bil posl. Terracini, za

n A JVWQ IX//ÌI VjEzjO 1
katerega je zgodovinski kompro
mis možen samo z novo katoli
ško stranko, ne pa s KD. Pri
srčen sprejem sta na kongresu 
doživela predstavnik čilske KP 
Te telboim in zastopnik južno
vietnamskega osvobodilnega gi
banja.

Pogajanja med Izraelom in E- 
g'p'om, s posredovanjem ameri
škega zunanjega ministra Kissin
gerja, so še vedno v zastoju, 
kljub nekaterim napredkom, ki 
pa zadevajo samo obrobna vpra
šanja. Po povratku Kissingerja 
iz Asuana, kjer se je sestal z 
egiptovskim predsednikom Sada
tom, je izraelska vlada imela dol
go sejo, o kateri pa se ne ve 
ničesar. Ameriški državni tajnik 
bo v prihodnjih urah po vsej 
verjetnosti spet odšel v Egipt.

sto izraelskega umika z gorskih 
prelazov Mitla in Gidi ter s petro
lejskih vrelcev v Abu Rcdeisu v 
zameno za formalno pogodbo o ne
napadanju z egiptovske strani, naj 
bi Izraelci predlagali, po vsej ver
jetnosti na prigovarjanje Kissingcr- 
jti vrsto omejenih, alternativnih re
šitev

Glasilo izraelskih sindikatov «Da- 
var» piše, da Izrael v tem prime
ru ne bi zahteval uradne pogodbe 
o nenapadanju temveč bi se zado
voljil z izjavo o egiptovski obvezi, 
da se Kairo ne bo poslužil orožja 
za določen Čas. V zameno naj bi 
se Izrael umaknil samo za nekaj 
kilometrov v notranjost Sinaja ter 
obdržal nadzorstvo nad vzhodnim 
delom prelazov, zahodni del pa 
naj bi zasedle egiptovske čete. Med 
obema vojskama bi ustvarili var
nostni pas, v katerem bi bile mi
rovne sile svetovne organizacije.

Kar zadeva vprašanje petrolejskih 
vrelcev v Abu Rodeisu, pa omenja 
«Davar» kompromisno rešitev, po 
kateri naj bi jih izkoriščale obe 
državi. O načinu, kako bi to izva
jali bi se bilo treba še domeniti.

Poleg teh domnev so še druge, 
ki naj bi jih Izraelci včeraj predla
gali, nobena od teh pa baje ni 
sprejemljiva za predsednika Sadata. 
Razkorak med obema stranema je 
torej še zelo velik in omenjeni vi
soki ameriški funkcionar je dejal, 
da v takih pogojih Kissinger ne 
more izdelati svojega kompromisne
ga predloga. Izraelci in Egipčani 
pa naj bi medtem dosegli sporazum 
o nekaterih manj pomembnih toč
kah, kar pa bo vse zaman, če ne 
bodo dosegli sporazuma o ključnih 
vprašanjih. Delni sporazum zadeva 
garancije, ki jih Egipt in Izrael 
morata dati drug drugemu. Dome
nili so se, da jih lahko da ta tu
di posredno. Kairo in Tel Aviv so
glašata, da bodo večji del ozemlja 
s katerega se bodo umaknile izra
elske oborožene sile, zasedle mi
rovne čete OZN, Izraelci pa se bo
do lahko umaknili v daljšem roku 
in postopoma.

Seja izraelske vlade se je zaklju
čila po šestih urah razprav. Čez 
nekaj časa se bodo izraelski poga
jalci sestali s Kissingerjem, ki bo 
nato odločil o svojih nadaljnjih ko
rakih. Prevladuje mnenje, da se 
bo v Asuan vrnil v nedeljo.

Kckkoncn v Sarajevu
BEOGRAD, 21. — Na vabilo pred

sednika republike Tita je danes cb 
13. uri prispel v Sarajevo na ne
uradni prijateljski obisk Jugoslavi
ji predsednik finske republike Ur
hu Kekkonen. Visokega gosta in 
člane njegovega spremstva so na 
letališču med drugim pozdravili 
podpredsednik predsedstva SFRJ 
Petar Stambolič, predsednik pred
sedstva Bosne in Hercegovine Ra
to Dugonjič, predsednik republiške 
skupščine Hamdija Pozderac in 
drugi visoki republiški in krajevni 
funkcionarji. S predsednikom Kek- 
konenom so prispeli ravnatelj za 
gospodarske zadeve finskega zuna
njega ministrstva Rytkcnen in dra
ge osebnosti. Kljub deževnemu 
vremenu je gosta predsednika Tita

na ulicah Sarajeva pozdravilo več 
tisoč meščanov. V teku današnjega 
popoldneva je predsednik finske re
publike obiskal sarajevsko podjetje 
«Energoinvest» in si ogledal zna
menitosti mesta. Nocoj je predsed
nik predsedstva Bosne in Hercego
vine Rato Dugonjič priredil večer
jo v čast gostov. Predsednik Fin
ske bo prispel jutri v Koprivnico 
pri Bugonju, kjer se bo sestal in 
razgovarjal s predsednikom Titom, 
ki je danes dopoldne s soprogo pri
spe! v Bugojno. Predsednik Finske 
se bo ves čas bivanja v Jugosla
viji, do 25. marca, zadržal v Bos
ni in Hercegovini in poleg Sara
jeva in Bugojna obiskal Mostar.

RIM, 21. — Generalni tajnik zu
nanjega ministrstva poslanik Gaja 
je danes sprejel na Farnesini por
tugalskega veleposlanika v Rimu 
Armanda Martinsa, kateremu je iz-1 
razil zaskrbljenost italijanskega jav-

so njene čete zapustile zgodovinsko 
mesto Hue na severu države in da 
so bili Saigonci pod pritiskom osvo
bodilnih sil prisiljeni umakniti se iz 
Kontuma, Pleikuja in drugih štirih 
pokrajinskih glavnih mest. Iz Hueja 
se vali ogromna reka beguncev, ki 
se bojijo nediskriminiranih bombar
diranj vladnega letalstva, kot se je 
že zgodilo v drugih mestih, ki f.o 
jih Saigonci bili prisiljeni prepustiti 
partizanom. Letališče v Hueju je 
zaprto, tako da sta se vladni letali 
morali vrniti v Saigon, ne da 'oi 
vzeli na krov nekaterih civilistov, 
ki so še vedno v mestu.

Po drugih vesteh iz vojaških kro
gov v Saigonu kaže, da so se vladne 
sile umaknile tudi iz Hau Bona, v 
pokrajini Phu Bon. Tako je pila 
prekinjena še edina cesta, ki je po
vezovala Osrednje planote z obalo. 
Vojaška dejavnost partizanov se je 
okrepila tudi v neposredni bližini 
Saigona, kjer so osvobodilne enote 
napadle vladni konvoj, kakih 30 Km 
od južnovietnamskega vladnega me
sta. Okrepitev dejavnosti na tem pod
ročju naj bi kazala na možnost, da 
skušajo partizani prekiniti cesto,. ki 
povezuje Saigon s Tai Ninhom.

Položaj vladnih sil je izredno re
sen tudi v Kambodži. V Phnom Pen- 
hu vztrajno govorijo, da bo general 
Lon Noi odstopil v prihodnjih dneii. 
Danes je prišlo do nekaterih spre
memb v kamboški vladi: načelniK 
generalnega štaba gen. Sakhanh je 
postal ministrski podpredsednik in 
obrambni minister.

(Na sliki: posnetek iz Phnom Pen-

Odpravljena otnremi polog uvoznikov 
in omejitev bančnih posojil

RIM, 21. — Na zakladnem mini
strstvu se je danes sestal medmi
nistrski odbor za kreditiranje in 
varčevanje, ki je sprejel nekaj važ
nih ukrepov za «izboljšanje opera
tivnih pogojev kreditnih ustanov in 
pospešenje znižanja obrestne mere», 
kot je rečeno v uradnem poročilu 
o sestanku. Medministrski odbor je 
sklenil odpraviti obvezni polog s 
strani uvoznikov v višini 50 odstot
kov vrednosti uvoženega blaga, ki 
je bil uveden maja lani, kar bo 
dalo na razpolago gospodarskim o- 
peraterjem in kreditnim zavodom 
v prihodnjih šestih mesecih likvid
na sredstva za okrog 1.200 milijard 
lir. Po drugi strani pa je odbor 
sklenil tudi odpraviti obstoječe o- 
mejitve razmaha bančnega krediti
ranja, kar naj bi privedlo do zni
žanja obrestne mere.

Zakladni minister Colombo je v 
zvezi z današnjimi sklepi v razgo
voru s časnikarji poudaril, da so 
v zadnjih mesecih zabeležili znake 
izboljšanja plačilne bilance in da 
je bila trgovinska bilanca, če ne 
upoštevamo petrolejskih proizvodov, 
aktivna. Tudi nihanje cene ni več 
tako zaskrbljujoče kot lani. Prišlo 
pa je tudi do omejitve gospodar
ske dejavnosti, vse to pa je ustva
rilo možnost za novo usmeritev de
narne in kreditne politike. Današ
nji ukrepi — je še dejal Colombo 
— težijo k razmahu kreditiranja, 
čeprav se je treba po drugi stra
ni izogibati nevarnosti poslabšanja 
zunanjega neravnovesja in infla
cije.

Minister je tudi poudaril, da je 
sklep o odpravi obveznega pologa 
v skladu z mednarodnimi obvez
nostmi in da se je vlada pred spro
ženjem tega ukrepa posvetovala z 
Evropsko gospodarsko skupnostjo. 
V krogih EGS v Bruslju pa so ta 
ukrep sprejeli z zadovoljstvom.

nega mnenja zaradi razvoja dogod- ha, kjer se prebivalstvo skuša rešiti 
kov v Portugalski. | pred raketami).

Železniške tarife 
se bodo zvišale 
za 10 odstotkov

RIM, 21. — Upravni svet držav
nih železnic, ki se je sestal danes 
pod predsedstvom ministra za pre
voze Martinellija, se je izrekel za 
povišanje železniških tarif za 10 
odstotkov. Ukrep naj bi spadal v 
okvir direktiv finančne politike za 
skrčenje deficita javnih uprav. Pač 
pa bodo ostale nespremenjene tari
fe za tiste delavce in študente, ki 
se vsak dan poslužujejo železnice 
za pot na delo ali v šolo.

Sindikat železničarjev CGIL je v 
svojem poročilu poudaril, da je bil 
sklep o povišanju tarif sprejet pro
ti volji predstavnikov enotnega sin
dikata v upravnem svetu. Po mne
nju sindikata bo imelo povišanje ta
rif hude posledice na inflacijski 
proces, ki je še v teku, poleg tega 
pa bo pripravilo veliko število oseb, 
ki so se v zadnjem času usmerile 
na javne prevoze, da se spet poslu
žujejo osebnih avtomobilov.

CIUDAD MEXICO, 21. — Bivši i- 
hodnonemški kancler Willy Brandt je 
prispel na petdnevni obisk v Me
hiko, kamor ga je povabil predsed
nik Luis Echeverria.

IIIIIIIIIIIIIIIIIIIIUIll|||lllllll||||||||||||||I||||||||||||lll|||||||||||||||||||||| ||„|,|,,||||,,||||,|||||,,,r|||,||||||||||||||||1|||||I||t|t||n||n|||||||||||||||||||||||(||||||||||||||||||||||a|

Moro odgovarjal rimskima sodnikoma 
na ključna vprašanja o «črni mreži»
Plovni vozel: obstoj vzporedne in izkrivljajoče organizacije v sklopu obve
ščevalne službe ter vezi med SID in tujimi obveščevalnimi organizacijami

RIM, 21. — Načelnik preiskoval
nega urada rimskega sodišča Achil
le Gallucci in šef rimskega držav
nega pravdništva Elio Siotto sta se 
pod večer sestala s predsednikom 
vlade Aldom Morom. Predmet po
govora so bila ključna vprašanja 
preiskave o «črni mreži» in spodle
telem Borghesejevem poskusu držav
nega udara, zlasti pa še vezi med 
italijansko obveščevalno službo SID 
in obveščevalnimi službami ostalih 
držav članic NATO.

Kako je preiskava zlezla na tako 
visoko politično raven? Vrnimo se 
nazaj za šest mesecev, ko je pre
iskavo o prevratniškem rovarjenju 
Vetrovnice vodil še padovski sod
nik Tamburino ob sodelovanju jav
nega tožilca Nunzianteja. Ko je 
Tamburino prvič zaslišal bivšega 
načelnika obveščevalne službe gen. 
Micelija, je ta zavrnil vsa vpraša
nja, češ da ne sme govoriti o držav
nih tajnostih. Padovski sodnik je 
zato stopil do Andreottija in ta, te
daj še obrambni minister, je odgo
voril, da je po njegovem mnenju 
sklicevanje na vojaško in politično 
tajnost neumestno in neosnovano, ko 
gre za vprašanja o prevratniški de
javnosti.

S to izjavo v žepu se je Tambu
rino vrnil k Miceliju, toda načelnik 
SID je znova umolknil, ko se je 
sodnik dotaknil vprašanja Vetrov
nice, to je obstoja v sklopu SID 
tajne organizacije, katere glavna 
naloga je bila omenogočiti komuni
stom prihod na oblast. Sodnik je 
moral še enkrat k Andreottiju, a 
ta mu je tokrat odgovoril s pis
mom, v katerem je poudarjal, da

v tem primeru dovoli! M'Celiju j so bila ključna vprašanja preiska
ve o «črni mreži» — obstoj vzpo
redne in izkrivljajoče orgamzacije 
v sklopu SID ter odnosi med itali
jansko in zavezniškimi obveščeval
nimi službami — niti besedice pa 
o Morovih odgovorih na vprašanja 
sodnikov. Verjetno bomo ob prihod
njem zasliševanju Micelija lahko 
iz njegovih odgovorov razbrali sta
lišče, ki ga je zavzel Moro. Upati 
pa je vsekakor, da je predsednik 
vlade dal preiskovalcem vse mož
nosti in vzvode, da enkrat za vse
lej razvozlajo kočljivo vprašanje 
Vetrovnice, ki je kot vse kaže bila 
hrbtenica «črne mreže» in strate
gije napetosti.

govoriti svobodno, ko bo zvedel za 
predmet vprašanj. Padovski pre
iskovalni sodnik je še enkrat pokli
cal Micelija na zasliševanje in ga 
spričo njegovega trdovratnega mol
ka in zbranih tehtnih indieov o nje
govi odgovornosti aretiral.

štiri mesece — opisani dogodki 
so se zgodili septembra in okto
bra — je to vprašanje šlo v po
zabo, ker je Miceli najprej zavrnil 
Tamburina, nato pa je rimski pre
iskovalni sodnik sprožil spor o pri
stojnosti. Vprašanje, če se je Mi
celi upravičeno skliceval na voja
ške tajnost, je postalo znova ak
tualno šele pred Siabima dvema 
tednoma, ko so se rimski preisko
valci znova iotiii svroee kaše» Ve
trovnice. Spričo Micelijevega mol
ka so bili prisiljenj obrniti se na 
vlado in tokrat neposredno na mi
nistrskega predsednika Mora, ki 
edini lahko dovoli bivšemu šefu 
SID, da svobodno govori.

Pogovor med preiskovalci in pred
sednikom vlade je bil večkrat o- 
dložen zaradi mednarodnih in do
mačih obveznosti italijanskega pre
miera, verjetno pa si je hotel ta 
vzeti tudi nekaj časa za trezen pre
mislek. Očitno je, da gre za zelo 
kočljiva vprašanja, morda najbolj 
kočljiva, ki jih mora Moro reševati 
v svoji politični karieri in da mora 
biti vsak odgovor v tej zvezi do
bro pretehtan.

Spričo tega ni naključje, da je 
bil molk preiskovalcev o današnjem 
sestanku s predsednikom vlade ne- 
prodoren. Uradno sporočilo omenja 
le, da je do srečanja prišlo in da

V Moskvi pogovori 
Kosigin-Chirac

MOSKVA, 21. — Nadaljujejo se 
pogovori med sovjetskim ministrskim 
predsednikom Kosiginom in njego
vim francoskim kolegom Chiracom, 
ki je na obisku v Moskvi. Govor 
naj bi bil predvsem o gospodarskem 
sodelovanju med obema državama, 
Chirac pa naj bi prinesel general
nemu tajniku Brežnjevu dve D’Es- 
taingovi osebni poslanici. Ena od teh 
naj bi zadevala evropsko konferenco 
o varnosti in sodelovanju.

MOSKVA, 21. — Generalni tajnik 
sovjetske partije Leonid Brežnjev 
se je vrnil v Moskvo iz Budimpešte, 
kjer se je udeležil 11. kongresa 
madžarske delavske socialistične 
partije.
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V ponedeljek bo pokrajinski svet glasoval o resoluciji ki o pravilniku
Sinoči se je sestal pokrajinski 

odbor PSI, ki je obravnaval novi 
načrt tržaške občine, ki ga bodo 
sestavili na osnovi občutno manjpih 
razpoložljivih sredstev. Na predlog 
struje «Riscossa», pa so razpravljali 
tudi o rabi slovenščine v izvolje
nih organih. Kot je znano, je po
krajinski odbor socialistične stran
ke o tem že govoril na prejšnji 
seji in z večino glasov sprejel sta
lišče, ki je tudi prišlo do izraza 
na seji občinskega sveta. To sta
lišče je bilo podobno demokristjan- 
skemu, saj gre v bistvu za podre
janje rimskim odločitvam.

Znano je tudi, da je proti takemu 
stališču prišlo znotraj PSI do kri
tičnih pripomb, v našem listu pa 
smo ga označili za nezadovoljivega. 
Zato je tudi razumljivo, da so vče
raj o njem ponovno razpravljali. 
Vendar se je razprava o tem vpra
šanju pričela pozno v noči, tako da 
izid še ni znan in še nismo izve
deli, ali je bila sprejeta nova re
solucija, ki nai bi zamenjala doku
ment, ki je bil sprejet pred dve
ma tednoma.

Včeraj so se ponovno sestali tudi 
načelniki skupin tržaškega pokrajin
skega sveta, ki so se dogovorili, 
da bodo v ponedeljek na seji po
krajinskega sveta razpravljali in 
glasovali o vseh resolucijah in torej 
tudi o resoluciji o rabi slovenske
ga jezika in o členu 12 pravilnika 
pokrajinskega sveta, ki se konkret
no nanaša na to vprašanje. Na seji 
načelnikov skunin se niso dokončno 
dogovorili tuid zato, ker je od
soten svetovalec KPI Boris Iskra, 
ki je vložil dve ključni resoluciji: 
splošno resolucijo o rabi slovenščine 
;n konkretno resolucijo glede pravil
nika. Tako tudi ni prišlo do sestave 
širše resolucije, ki naj bi združile 
širše sile pokrajinskega sveta in 
za katero naj bi glasovale vse 
stranke ustavnega loka. Vsa ta 
vprašanja bodo reševali v pone
deljek.

Konzul SFRJ Renko 
obiskal odbornika 
za industrijo Stopperja

Včeraj sta jugoslovanski generalni 
konzul Ivan Renko in jugoslovanski 
konzul Srečko Kovačič obiskala od
bornika za industrijo in trgovino N. 
Stopperja, s katerim sta se zadržala
V "daljšem razgovoru. Razpravljali 
so predvsem o obmejni trgovinski 
izmenjavi in o raznih oblikah gos
podarskega sodelovanja ter še po
sebej o velesejemskih sporazumih.
V tem okviru so obravnavali tudi 
spored uradnega dneva Furlanije - 
Julijske krajine na ljubljanskem sej
mu «Alpe - Adria», ki bo v petek, 
4. aprila.

Tržaški visokošold 
in narodne manjšine

Predstavitev knjige «Lingue tagliate» 
v Domu študenta

V četrtek zvečer je bila v pri
redbi ARCI v Domu študentov v 
Uiici F. Severo 168 napovedana 
predstavitev zanimive knjige toskan
skega avtorja Sergia Salvija «Le 
lingue tagliate», o kateri smo že 
pisali, da obravnava narodnostne 
manjšine v Italiji. Predsednik ARCI 
je predstavil avtorja in dal besedo 
študentu Adrianu Ceschii, ki je o 
knjigi spregovoril nekaj uvodnih be
sed ter zaprosil S. Salvija, naj o 
njej pove kaj več. Ta je nato naj
prej govoril o prvem delu knjige, 
ki obravnava vprašanje narodnost
nih manjšin na splošno, nato pa o 
drugem delu, v katerem so zbrani 

posameznih manjšinah

(okrog 2 in pol milijona prebivalcev) 
v Italiji, med katerimi tudi o Slo
vencih v Italiji.

S. Salvija poznamo že po njegovi 
daljši razpravi o manjšinah v Ita
liji, ki je pred leti izhajala v šti
rih nadaljevanjih v tržaški sloven
ski reviji «Zaliv». Zato smo se ob 
branju knjige spomnili, da je pred 
leti napisal, da znaša število Slo
vencev v Italiji 120.000, medtem ko 
sedaj v knjigi trdi, da nas je sa
mo 100.000. Ta naše pripomba pa 
še ne pomeni, da Salvijeve knjige 
ne ocenjujemo pozitivno, čeprav vse
buje še marsikatero drugo netoč
nost, na eno izmed njih je med raz
pravo po predstavitvi opozoril av
torja tudi prof. Pierazzi - Pirjevec, 
ki pa je v svojem drugem posegu 
sam zagrešil še večjo netočnost, 
ko je navajal glede na stanje na
rodnostnih manjšin v Jugoslaviji po
vsem netočne trditve.

Predstavitve se je udeležilo nad 
120 visokoišolcev s tržaške univerze, 
od katerih jih je precej poseglo v 
diskusijo, vsi pa so z velikim za
nimanjem poslušali številne podat
ke o tem, kako niti slovenska, niti 
furlanska manjšina v naši deželi še 
nista deležni tistih pravic, ki jima 
jih jamči republiška ustava, kate
re določbe je avtor knjige večkrat 
citiral, kakor je tudi večkrat po
udaril: «Brez jezikovne svobode, tu
di socialne svobode ni.»

Kako veliko zanimanje je zbu-

med navzočimi visokošolci, pa nam 
najbolj dokazuje podatek, da se je 
diskusija zavlekla skoraj do polno
či in da jo je zaradi pozne ure 
predsedujoči moral zaključiti, kajti 
sicer bi se še nadaljevala.

dilo vprašanje narodnostnih manjšin družine.

V torek stavka 
na slovenskih šolah

Tržaška in goriška sekcija Dežel
nega sindikata slovenske šole sta 
razpravljali pretekli četrtek o vabi
lu prosvetnega ministrstva, naj bi 
sindikat v torek, 25. t.m. poslal na 
razgovor svojo delegacijo. Soglasno 
je bilo sprejeto vabilo ministrstva 
in sestavljena posebna delegacija, 
v kateri bodo zastopani goriški in 
tržaški člani sindikata; že napove
dana posebna stavka združena z 
demonstracijo v Rimu za sredo, 26. 
t.m. pa je bila odložena za nedolo
čen čas.

Sindikat pa odobrava in se pri
družuje splošni stavki, ki so jo za
radi draginjske doklade oklicale za 
torek, 25. marca vsedržavne sindi
kalne konfederacije (CGIL, CISL in 
UIL).

Zato vabi učno in neučno osebje 
na slovenskih šolah vseh vrst in 
stopenj, naj dokaže svojo sindikal
no zavest in se udeleži splošne stav
ke, saj gre za povišek draginjske 
doklade, ki jo potrebujejo vse naše

OBISK PREDSTAVNIKOV MEDNARODNE DRUŽBENA ZAHTEVO PREDSTAVNIKOV STRUJE «RISCOSSA»

Socialistično vodstvo je preverijo Nezadovoljivi predlogi za rešitev 
svoje stališče do rabe slovenščine proizvodne krize v obratu Vetrobel

V bistvu zahtevajo od države krepke podpore ■ Prihodnji teden se
stanek z ministrom za delo Torosom * Enotna manifestacija delavcev

Delavstvo steklarne Vetrobel v povorki
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JUTRI VOLITVE V POKRAJINSKI ODBOR

Slovenski obrtniki bodo enotno 
po dprli kandidatno Usto SEZ

Razgovor z nosilcem liste Andrejem Renarjem

Jutri bodo volitve za obnovo po
krajinske komisije za obrtništvo. V 
tej zvezi smo povabili na razgovor 
načelnika liste Slovenskega gospodar
skega združenja, liste št. 2, Andreja 
Renarja, da bi skupno pregledali 
stanje našega obrtništva in proble
me, s katerimi se morajo obrtniki 
vsakodnevno soočati.

Glede splošnega stanja obrtništva 
nam je Andrej Renar dejal, da ga 
ne moremo oceniti za popolnoma ne
gativnega. Naše obrtništvo je v ve
čini storitvenega značaja in zato ni 
zabeležilo tiste krize, ki je prizadela 
druge proizvodne dejavnosti. Kljub 
temu pa je občutiti določeno stagna
cijo, ki nemalo ovira naravno de
lovanje in razvoj obrtniških podjetij. 
To velja posebno za obrtništvo v o- 
kviru naše etnične skupnosti, ki je 
še vedno na nizkem tehničnem ni
voju in ki stremi k temu, da se mo
dernizira in poveča.

Na vprašanje, kakšni so razlogi za 
takšno stanje, nai.i je načelnik sek
cije za obrtništvo pri SGZ dejal, da 
so raznoliki. Na obrtniškem področ
ju je občutiti pomanjkanje delovne 
sile in v prvi vrsti vajencev, ki se 
v vedno manjšem številu zaposlu
jejo pri obrtnikih in stremijo po služ
bi v velikih tovarnah, kjer morda 
manj delajo, nimajo pa nobene mož
nosti, da bi se izučili poklica, ki bi 
jim potem dovolil, da bi se osamo
svojili. Velika vrzel predstavlja tudi 
pomanjkanje strokovnjakov, ki nam 
onemogoča kvalitetni skok. V tem o- 
ziru je vedno bolj občutiti pomanjka
nje slovenskega strokovnega šolstva, 
ki bi nam k hko nudilo potrebne 
strokovnjake. Zaradi tega bi bila 
treba nadaljevati akcijo za ustano
vitev slovenskega industrijsko - teh
ničnega zavoda, za katerega se Slo
vensko gospodarsko združenje že da'jpodatki o

VČERAJ V MALI DVORANI VERDIJA

Podelitev nagrad in priznanj 
udeležencem natečaja o zadružništvu
Prodoren uspeh slov. dijakov trgovskega tehničnega zavoda «Z. Zois»

V mali dvorani Verdijevega gle- [ Za odbornikom je prevzel besedo 
dališča je bila včeraj podelitev na- predsednik deželnega odbora Co- 
grad in priznanj udeležencem de- melli, ki je prav tako poudaril iz- 
želnega natečaja o zadružništvu, reden uspeh natečaja in dejal, da 
Nagrajenih je bilo 60 dijakov, ki 
bodo prejeli po 75.000 lir j vsi osta
li udeleženci pa so dobili prizna
nje in spominsko kolajno.

Kot je znano, je proti koncu lan
skega leta deželna ustanova za raz
voj zadružništva, razpisala med 
šolsko mladino natečaj na temo o 
zadružništvu. Odziv je bil precej
šen, saj se je natečaja udeležilo 
skupno 111 dijakov iz štirih trža
ških šol: slovenskega trgovskega
zavoda «žiga Zois» in sorodnih ita
lijanskih zavodov «Leonardo da 
Vinci», «Carli» in «Sandrinelli». Sku
pinska in posamezna dela je nato 
pregledala posebna deželna komi
sija, ki je naloge tudi ustrezno o- 
cenila.

Na včerajšnjem nagrajevanju je 
številne prisotne najprej pozdravil 
deželni odbornik za obrtništvo in 
zadružništvo Mauro, ki se je toplo 
zahvalil vsem udeležencem in pro
fesorjem, ki so dijakom pomagali 
s posebnimi predavanji. Mauro je 
poudaril, da je bil namen in vodil
na misel natečaja širjenje in po
speševanje zadružništva vseh vrst, 
obenem pa je izrazil zadovoljstvo 
nad nepričakovano visoko kvalite
to nalog, v katerih so udeleženci 
pokazali veliko zrelost.

odpira komaj zaključeni natečaj no
ve možnosti za v prihodnje.

Poleg Comellija in Maura so se 
nagrajevanja udeležili še deželni 
svetovalec Zanfagnini, občinski od
bornik Faraguna, predstavnik de
želne konfederacije italijanskih za
drug Miccoli, zastopnik deželne za
družne zveze Meneghesso ter pred
stavnik vsedržavne zveze zadrug 
Poletto, bilo pa je tudi več profe
sorjev in ravnateljev.

Posebej naj omenimo uspeh ki 
so ga dosegli dijaki slovenskega 
trgovskega tehničnega zavoda «Ži
ga Zois». Pregledovalca komisija 
je namreč pozitivno ocenila vseh 14 
odposlanih del in podelila denarno 
nagrado naslednjim: 1. skupinsko 
delo — Darko Crismancich, Eson 
Guštin in Danilo Milkovič; 2. sku
pinsko delo — Ksenija Majevski, 
Nevenka Pertot in Karla Versa, 3. 
skupinsko delo — Aleksandra Me
tlica in Vera Grgič; individualne 
naloge — Katjuša Tretjak, Savina 
Kovič, Edvin Bernetič, Silvana Pie
ri in Edvard Sosič. Priznanja s ko
lajno pa so prejeli Sergij Carli 

i Majda Glavina, Darij Štolfa. Ro 
j sana Pernarčič, Igor Racman in 
'Andrej Kapun.

časa poteguje. Ne nazadnje je tre
nutne situacije kriva tudi splošna go
spodarska kriza v državi in na sve
tu. Poleg tega je še veliko drugih 
razlogov, ki bi jih bilo sedaj predol
go posamezno zabeležiti, ki pa jih 
bo treba v najkrajšem času rešiti, 
če hočemo, da se stanje premakne 
s sedanje točke.

Kaj pa dela v tem smislu SGZ? 
Naša ustanova se že od vsega za
četka bori prav za rešitev teh ta
ko občutenih problemov in je več
krat zabeležila tudi uspeh. Jasno 
je, da ni vedno vse lahko in mno
gokrat se mora spoprijemati s pro
blemi, ki so preveliki in se ne da
jo rešiti v lokalnem merilu. Zara
di tega sodeluje z vsemi silami, ki 
se pozitivno ukvarjajo s temi pro
blemi in na splošno’ lahko rečemo, 
da so rezultati pozitivni. Razume se 
tudi, da bodo uspehi toliko večji, 
kolikor več ljudi bo z našo ustano
vo sodelovalo in ji tako dalo mož
nost, da se pojavi s konstruktivni
mi posegi na vseh tistih mestih, kjer 
se o teh problemih razpravlja. 'Jo- 
Ija po takem delovanju je poleg vse
ga razvidna tudi iz samega volilne
ga programa liste št. 2, programa, 
po katerem deluje SGZ že vsa ta 
leta in po katerem bo delovalo tudi 
v bodoče.

V nadaljevanju razgovora smo se 
dotaknili volitev in posledic volilnih 
rezultatov. Čim boljši bodo rezultati 
za listo SGZ, tem bolj se bo lahko 
organizacija, tudi preko svojih iz
voljenih predstavnikov, zavzemala ;a 
rešitev vseh omenjenih in tudi drugih 
problemov. Ne gre pozabiti, da še 
vedno velja načelo, da v številu je 
moč. Zaradi tega je zelo važno, Ka
ko bodo glasovali slovenski obrtni
ki in koliko jih bo glasovalo. Sloven
sko gospodarsko združenje je vloži
lo v te volitve mnogo naporov in u- 
pati je, da jih bodo obrtniki pravil
no ocenili. Kandidati so obrtniki, ki 
se že dalj časa ukvarjajo z obrtni
ško problematiko in so torej jamstvo, 
da bo tudi v bodoče delovanje SGZ 
v sklopu pokrajinske komisije pra
vilno usmerjeno. Borili se bodo ;a 
dosledno rešitev vseh strokovnih pro
blemov, zavzemali pa se bodo tudi 
za naše specifične narodnostne pro
bleme. Dosedanji uspehi nam nare
kujejo, da je to prav ter da je 
treba po tej poti tudi nadaljevati.

Na koncu razgovora nam je Andrej 
Renar izročil še naslednji poziv • a 
vse slovenske obrtnike: zaradi vse
ga tega kar smo pravkar obravna
vali — kar dokazuje, da se Sloven
sko gospodarsko združenje in njego
vi organi pravilno spoprijemajo z 
aktualno problematiko obrtniške ka
tegorije — vabim vse slovenske obrt
nike, da to delovanje tudi konkretno 
podprejo s tem, da se masovno 
deležijo volitev ter da kompaktno 
glasujejo za listo SGZ, listo št. 2. 
Tako oddan glas, bo porok za na
daljnje pozitivno delovanje SGZ, Kar 
pomeni, da bo v njihovo popolno 
korist.

K. J.

Včeraj prvi dan pomladi
Včeraj, 21. marca, ob 8. uri in 57 

minut, ko je sonce stopilo v zname
nje ovna, se je začel nov letni čas: 
pomlad. Dolžina sončnega dneva jc 
enaka dolžini noči, čemur pravimo 
pomladansko enakonočje. Letošnja 
pomlad se je uradno predstavila s 
sončnim, jasnim vremenom, čeprav 
je nekoliko bolj hladno kot pred ted
ni, ko je na koledarju pisalo, da 
smo še v zimskem letnem času. Po
tem se je vreme pokvarilo in je 
deževalo prav na praznik sv. Jožefa, 
v hribih, v višini nad 800 m, pa je 
snežilo, namesto pozimi, in je pone
kod zamelo do 5-6 metrov snega, ta _ _ _ _________

.ko da so bila nekatera eorska na DčCacla daruje'Nadia in družina

selja odrezana od sveta, veliki pla
zovi pa so ovirali delo pri čiščenju 
cest. Večja nevarnost je zdaj mimo, 
ljubiteljem gora in snežne opojnosti 
pa priporočajo, naj ne hodijo po 
stranskih in ne nadzorovanih poteh, 
ker preti nevarnost plazov. Pri ias 
ni sploh snežilo in ni bilo poledice, 
čeprav je deževalo in je precej pad
la temperatura, nevarna pa je bila 
vožnja z avtom v nekaterih prede
lih na avtocesti Postojna - Vrhnika 
in na cesti Podgrad - Reka. Kot nam 
poročajo, so ceste vse prevozne in 
suhe, previdno pa je treba voziti po
zno ponoči in zgodaj zjutraj, zlasti 
na osojnih krajih.

Tako mile zime, kot je bila le
tošnja, ne pomnijo pri nas niti naj
starejši ljudje. Cele tedne in tedne 
je trajalo suho in toplo vreme, kot 
nalašč za izlete v naravo in za raz
na dela v vinogradih in njivah, ob
čutila pa se je že suša in je zadnji 
dež prav prišel. Mandeljni so cveteli 
že v januarju, zdaj cvetijo breskve, 
kmalu pa bodo tudi češnje, hruške 
in jablane. Upati je le, da ne bo 
nenadoma pritisnil mraz in da r*e 
bomo imeli dolge deževne dobe, kar 
bi povzročilo veliko škodo zlasti vi
nogradnikom.

Konzulat ZDA v Trstu 
se seli v Ul. Valdirivo

Konzulat Združenih držav Ame
rike v Trstu bo menjal svoj sedež.
Urade bodo preselili iz Ul. dei Pel
legrini v Ul. Valdirivo 19 (IV. nad
stropje). Novi sedež bodo odprli v 
sredo, 26. marca in bo odprt po 
naslednjem umiku: od 8.30 do 13. 
ure ter od 15. do 17. ure. Nova 
telefonska številka je 69728.
........................................................................ .

Včeraj so se v Trstu razgovarjali 
najvišji predstavniki belgijske med
narodne družbe «BSN Gervais - Da- 
none» (kateri pripada tržaška to
varna Vetrobel) s sindikalnimi za
stopniki in predstavniki dežele o 
usodi tržaške steklarne. V bistvu 
so zahtevali, da država prispeva 
sredstva za zaposlitev odvečne de
lovne sile ali pa za kritje deficita, 
ki se — po njih izjavah — ustvar
ja s proizvodnjo ravnega stekla.

Predstavniki družbe so se popol
dne sestali s predsednikom deželne
ga odbora Comellijem in odborni
kom za industrijo in trgovino Stop- 
per.jem. Za družbo so bili prisotni 
član vodstva matične družbe dr. 
Riboud, predsednik upravnega sve
ta družbe Vetrobel dr. Daublain, 
opolnomočeni delegat dr. Doujac- 
quier in ravnatelj tržaške tovarne 
Vetrobel dr. Blot.

Dr. Riboud in drugi predstavniki 
družbe so izjavili, da iščejo drugač
no rešitev s pomočjo preusmeritve 
proizvodnje in s sodelovanjem no
vih javnih ali zasebnih sodelavcev. 
Predsednik Comelli in odbornik Stop- 
per pa sta vztrajala pri nujnosti 
ohranitve proizvodnje podjetja Ve
trobel, vse dokler ne bo dosežena 
nova rešitev, kar je potrebno za 
obrambo tržaškega gospodarskega 
potenciala in ravni zaposlitve. Pred
stavniki družbe so zagotovili, da 
bodo deželo obveščali o poteku do
godkov.

Razgovor s sindikati je povedal 
nekaj več in predvsem, da se bodo 
prihodnji teden najvišji predstavni
ki družbe (prišel bo menda pod
predsednik s polnimi pooblastili) 
razgovarjali z ministrom za delo 
Torosom, s katerim bodo skušali 
stvari rešiti. Vendar pa iščejo re
šitve ali v prestrukturaciji proiz
vodnega procesa in s tem tudi v 
zmanjšani delovni sili (in bi morala 
italijanska država poskrbeti za od
visno delovno silo), ali pa v ohra
nitvi sedanje proizvodnje, v takem 
primeru pa bi morala država kriti 
deficit, kot ga menda že krije za 
podobno podjetje v sklopu IRI. Ne 
govori pa se več o prodaji in so 
menda lastninska vprašanja drugo
razrednega pomena.

Sindikalni predstavniki seveda ni
so mogli biti zadovoljni s sporočili 
predstavnikov družbe, ki ne govo
re o trajni in pozitivni rešitvi. Urad
no pa bodo komentirali in sporočili 
svoje stališče danes.

Darovi in prispevki
Namesto cvetja na grob pok. Ser

giju Pečarju darujejo člani glavne
ga odbora vzajemne pokrajinske bol
niške blagajne za neposredne obde
lovalce v Trstu 30.000 lir za Dijaš
ko matico.

V spomin Sergija Pečarja daruje 
Jože Šobec 1.000 lir za PD L 
Cankar.

Namesto cvetja na grob Sergija 
Pečarja in Darija Starca daruje A- 
groforest 50.000 lir za ŠZ Bor.

V počastitev spomina Sergija Pe
čarja darujejo Silvana Valoppi 3.000 
lir, Vojko Slavec 3.000 lir in Gra- 
cijela Luin 3.000 lir za PD Lonjer - 
Katinara.

V počastitev spomina Sergija Pe
čarja daruje Franc Brus 2.000 lir 
za Dijaško matico.

Namesto cvetja na grob Sergija 
Pečarja darujeta Anica in Marcel 
Malalan 5.000 lir za PD Lonjer - Ka
tinara.

Namesto cvetja na grob Sergija 
Pečarja darujeta Srečko in Kristina 
Merlak 3.000 lir za PD Lonjer - Ka
tinara.

Namesto cvetja na grob Sergija 
Pečarja darujeta Ani m Jurij Ku- 
fersin 3.000 lir za ŠZ Bor.

V počastitev spomina pok. Sergija 
Pečarja darujejo družine: Lavren
čič Zvonko 5.000 lir za ŠD Adrija in 
5.000 lir za PD Lonjer - Katinara, 
Lavrenčič Andrej 5.000 lir za ŠD A- 
dria in 5.000 lir za PD Lonjer - 
Katinara. Lavrenčič Riko 5.000 lir 
za ŠD Adria.

Namesto cvetja na grob Sergija 
Pečarja darujeta Anica in Silvan 
Mesesnel 5.500 lir za PD Lonjer - 
Katinara in 5.500 za ŠZ Bor.

V počastitev spomina pok. Sergija

Bevilacque 2.000 lir za PD Lonjer - 
Katinara.

V počastitev spomina Sergija Pe
čarja daruje Silvana Malalan 5.000 
lir PD Lonjer - Katinara.

Namesto cvetja na grob Sergija 
Pečarja daruje sekcija KPI Lonjer - 
Katinara 10.000 lir za PD Lonjer - 
Katinara.

V počastitev spomina Sergija Pe
čarja daruje Neva Lukeš 2.000 lir 
za PD Lonjer - Katinara.

V počastitev spomina strica An
dreja Pertota iz Lonjerja in ob 30. 
obletnici padlih v NOB darujeta 
Angela in Gigi Bisca 10.000 lir za 
PD Lonjer - Katinara in 10.000 lir 
za KK Adria.

Ob drugi obletnici smrti Odinee 
Cetin daruje družina Silvija Sto
parja 2.000 lir za spomenik padlim 
V NOB iz Skednja, s Kolonkovca in 
od Sv. Ane.

Ob trideseti obletnici smrti padle
ga brata Stojana daruje Miran Ku
ret 50.000 lir za ŠD Breg.

Namesto cvetja na grob tov. Ser
gija Pečarja daruje Miran Kuret 
10.000 lir za ŠD Adria.

Včeraj so vsi delavci podjetja str
njeno manifestirali po tržaških uli
cah in so tudi enotno, odločno in 
borbeno pozdravili predstavnike 
družbe na Trgu Unità pred palačo 
prefekture.

Silovito trčenje 
na Trgu Valmaura
Sinoči, malo pred 22.30 se je na 

Trgu Valmaura pripetila prometna 
nesreča, pri kateri se je zelo hudo 
ranil 22 - letni Graziano De Sta- 
sio iz Ul. Leoncavallo 22. V svojem 
fiatu 500 se je peljal v smeri proti 
Miljam, ko je na Trgu Valmaura 
nenadoma privozil na glavno cesto 
tovornjak, ne da bi mu dal predno
sti. Di Stasio je moral silovito za
vreti, pri tem pa je avto zaneslo 
prav ob drog luči sredi ceste.

Pri trčenju se je nesrečni fant 
tako hudo udaril v glavo, da so ga 
nezavestnega odpeljali v nevrokirur
ški oddelek glavne bolnišnice, kjer 
leži s pridržano prognozo. Ob voz
niku je sedel 34-letni Marino Krli- 
cek iz Ul. Puccini 21, ki pa se je 
samo ranil po rokah in so mu » 
bolnišnici rane obvezali.

OSMICA
Vladimir Eler, Beloglav št. 4, 

cesta za v Plavje, toči pristno 
belo in čmo domače vino.

Včeraj-danes
Danes, SOBOTA, 22. marca 

VASILIJ
Sonce vzide ob 6.05 in zatone ob 
18.19 — Dolžina dneva 12.14 — Lu
na vzide ob 12.25 in zatone ob 2.40 

Jutri, NEDELJA, 23. marca 
CVETNA, SLAVA

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
11,6 stopinje, najnižja 7, ob 19. uri 
9,3 stopinje, zračni tlak 1014,6 mb 
narašča, veter 21 km severovzhodnik, 
s sunki 50 km na uro, vlaga 44-od- 
stotna, nebo jasno, morje rahlo raz
gibano, temperatura morja 9,7 stop.

Zveza partizanov Lonjer 
Prosvetno društvo Lonjer Katinara 
Mladinski odsek PD Lonjer - Katinara 
Športno društvo Adria - Lonjer

VABIJO
na spominsko svečanost ob proslavi 30-letniee osvoboditve in ubo
ja štirih partizanov v Lonjerju ter na počastitev spomina vseh 
padlih v NOB iz Lonjerja, ki bo jutri, 23. marca, ob 15. un 
pred spomenikom padlim v Lonjerju s sodelovanjem recitatorjev do
mačega prosvetnega društva in nastopom 
TRŽAŠKEGA PARTIZANSKEGA PEVSKEGA ZBORA 
Govorila bosta: inž. Miloš Kodrič in Eugenio Laurenti 
Ves ostali najavljeni program odpade zaradi žalovanja ob smrti 
Sergija Pečarja

Gledališča

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Rossetti Emili, Ul. Combi 19; Al 
Samaritano, Trg Ospedale 8; Tamaro- 
Neri, Ul. Dante 7.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
Godina - Patena, Campo S. Giaco

mo 1; Grigolon, Alla Minerva, Trg 
V. Giotti 1; Ai Due Mori, Trg Uni
tà 4.

LEKARNE V OKOLICI
Boljunec (tel. 228-124), Bazovica 

(tel. 226-165), Opčine (tel. 211-001), 
Prosek (tel. 225-141), Božje polje — 
Zgonik (tel. 225-596), Nabrežina (tel. 
200-121), Sesljan (tel. 209-197), Zav
ije (tel. 213-137), Milje (tel. 271-124).

URADNI TEČAJ BANKOVCEV 
Ameriški dolar 631,40
Funt šterling 
Švicarski frank 
Francoski frank 
Nemška marka 
Avstrijski šiling 
Dinar: debeli 

drobni

1525,50
252.50
150.50 
270,70
38,40
37,25
37,25

MENJALNICA
vseh tujih valut

S S G
Stalno slovensko gledališče gostuje 

danes, 22. t.m., ob 19.30 v Ajdovšči
ni s predstavo Squarzina «Tri če
trtine lune».

ROSSETTI
Drevi ob 20.30 ponovitev Dreyerje- 

vega dela «Jezus» v priredbi Stalne
ga gledališča iz Turina. Jutri, 23. 
t.m. dve predstavi. Predstave si bo
do sledile do 31. marca. Prodaja 
vstopnic pri Osrednji blagajni (tel. 
36-372 — 38-547).

VERDI
Jutri ob 16. uri ponovitev Sma- 

reglieve opere «La Falena». Režija 
Filippo Crivelli, dirigent G. Gavazze- 
ni; orkester in zbor gledališča Ver
di. V odmorih si občinstvo lahko o- 
gleda razstavo o Smareglievih delih 
v občinskem gledališkem muzeju «C. 
Schmidi». Zadnja predstava «La Fa
lene» bo na sporedu prihodnjo sre
do ob 20. uri.

V ponedeljek, 24. marca, ob 20.30 
bo v gledališču Verdi nastopila špan
ska sopranistka M. Caballé z reci
talom italijanskih in španskih del. 
Na klavir jo bo spremljala N. Wal- 
ker.

AVDITORIJ
Danes ob 20.30: Ponovitev VI. revi

je Teatro oggi. Nastop Dramma ita
liano di Fiume s predstavo «Il sol
dato Tanaka» Kaiserja, režija Fran
cesco Macedonio. Za to predsiavo ve
ljala I. in vm. odrezek Teatro oggi. 

* * »
V dvorani «Teatro dei Cento» (Trg 

Pestalozzi 1), bo nastopil drevi ob 
19. uri ansambel Tonsberg Alterna
tive Teater, ki bo pod vodstvom G. 
Lepra uprizoril Murray Sahisgalovo 
enodejanko «The Tiger» v angleškem 
izvirniku. Vstop prost.

Odbor zveze žensk na Kontove- 
lu se zahvaljuje vsem, ki so 
prisostvovali proslavi 8. marca, 
ki je bila 15. marca na Konto- 
velu, ter na njej sodelovali.

Amaterski oder Prosek - Kontovel
v nedeljo, 23. t.m., ob 17, uri v 
Marijinem domu pri Sv. Ivanu 

VESELI POPOLDAN 
Na sporedu sta veseloigra Lin
harta «Županova Micka» in ve
seloigra v enem dejanju «Gospa 
Tips in gospodična Fips».

PD VALENTIN VODNIK
DOUNA

V ponedeljek, 24. t.m., ob 20.30 
bo v društvenih prostorih (na 
splošno željo)

S. DELMASSO
predvajal filme o izletih Pri
morskega dnevnika

v ŠPANIJO in TUNIZIJO
Vljudno vabljeni!

Razstave
Nocoj ob 18.30 bodo v galeriji «La 

Lanterna» v Ul. sv. Nikolaja 6, od
prli razstavo del furlanskega slikar
ja Arriga Pozza. Razstava bo traja
la do 11. aprila.

Danes ob 18.30 bo v galeriji Cor
sia Stadion v Ul. Battisti 14, odprl 
svojo osebno razstavo Girolamo Di 
Cara. Razstava sicilskega umetnika 
bo trajala do 4. aprila.

V Tržaški knjigami v Ul. sv. Fran
čiška 20 se uspešno nadaljuje raz
stava Hlavatyjevih akvarelov, ki pri
kazujejo naš Kras sredi zime in je
seni. številnim ljubiteljem umetnosti, 
ki te dni obiskujejo knjigarno in raz
stavo, je umetnik dal na ogled še 
celo mapo svojih akvarelov.

V tržaški občinski galeriji na Trgu 
Unità razstavlja svoja dela tržaški sli
kar Anton Mihelič, ki bo v občinskem 
razstavišču razstavljal do 28. t.m. Mi
helič je tudi za to razstavo pripra
vil kraške motive.

OBLEKE ZA OBHAJILO 
ZA DEKLICE

ANNI VERDI
TRG OSPEDALE 2 - Tel. 793568

Mali oglasi
IŠČE SE ŽENSKA, pripravljena ne

govati novorojenčka 3 mesece v 
Milanu. Nudeni dobri pogoji. Te
lefonirati na številko 225-109 od 
19. do 21. ime.

STALNO
SLOVENSKO GLEDALIŠČE • T«* 

Kulturni dom
GOSTOVANJE

MLADINSKEGA GLEDALIŠČA 
IZ LJUBLJANE

V torek, 25. t.m., ob 15.311 

A. LINDGREN

PIKA NOGAVIČKA
(mladinska igra)

Kino
La Cappella Underground 19.00—21,

«Fluido mortale», Steve McQueen- 
Aneta Corseaut. Ameriški znanstve
nofantastični film.

Ariston 15.30 «Sweet Movie (Dole
film). Barvni film, prepovedano 
mladini pod 18. letom. Režiser Du
šan Makavejev.

Grattacielo 16.00 «Perchè si uccide 
un magistrato», režija Damiano Da
miani, igrata Franco Nero in Fran- 
coise Fabian, Barvni film.

Excelsior 16.00 «Ramsom, stato 0/ 
emergenza per un rapimento». Sean 
Connery. Barvni film.

Nazionale 16.00 «Cappuccetto rosso». 
Barvni film.

Fenice 16.00—22 00 «L’inferno di cri
stallo». Barvni film, v katerem 
igrajo Steve McQueen, Paul New 
man in William Holden.

Eden 16.00—22.00 «A mezzanotte va la 
ronda del piacere». Barvni film’ 
Igrajo C. Cardinale, V. Gassman, 
M. Vitti m G. Giannini. .

Ritz 16.00 «Zorro». Igrata Alain De- 
lon in Ottavia Piccolo. Barvni filn1-

Aurora 15.30 «Gruppo di famiglia ù1 
un interno». Barvni film. Igra °- 
Lancaster. Prepovedano mladini Poa 
14. letom.

Capito! 15.30 «Assassinio sull’Orien - 
express». Barvni film.

Cristallo 16.00 «Travolti da un insob- 
to destino nell’azzurro mare di aSa" 
sto». G. Giannini in M. Melato. Pre" 
povedano mladini pod 14. letom-

Impero 16.30 «Paolo il freddo», Fran
co Franchi. Barvni film.

Filodrammatico 16.30 «Il mostro & 'n 
tavola... barone Frankstein». Barvni 
film. Igrata Joe Dalessandro in Da
lila Di Lazzaro. Režiser Carlo P®n' 
ti. Prepovedano mladini pod 18- le" 
tom.

Moderno 16.30 «Porgi l’altra guan
cia». Barvni film, v katerem igrata 
Terence Hill in Bud Spencer.

Ideale 16.00 «Le armate rosse al a 
Uberazione dell’Europa». M. Ulja 
nov in V. šuškin. Barvni film-

Vittorio Veneto 16.00 «Rugantino». A- 
driano Celentano in Claudia Mori. 
Barvni film.

Abbazia 16 00 «Il grande duello»- 
Barvni vestem. Igra Lee Van Clee •

Astra 16.30 «Attenti a quei due... cnia 
mate Londra». T. Curtis in ^ 
Moore.

Radio 16.00 «Anno 2670. ultimo atto».
Mignon 16.00 «Le lunghe navi». rnnl 

v barvah.

Razna obvestila
ŠD Polet vabi na prostovoljno de

io, ki bo danes, 22. t.m., od 1 • 
ure dalje v novem športnem krožku 
v Konkonelski ulici št. 1.

SOŽALJE
Ob izgubi dragega očeta izreka so 

žal je glavni odbor vzajemne pokra j 
ske bolniške blagajne za neposredne 
obdelovalce v Trstu svojemu sote" 
laven Radivojn Pečarju in družini.

Naš Darjo bo poslednjikrat za

pustil svoj dom danes, 22. t.m., 

ob 15.30. Družina Starc, Konto

vel 112.

Dne 21. t.m. nas je zapustil naš

drMi Anton Čuk
Pogreb bo danes, 22. t.m.,_ ob 1D3 

iz mrtvašnice glavne bolnišnice 
ravnost v cerkev v Trebčah.

Žalostno vest sporočajo: žen*, 
hčerka z možem, vnukinje 

drugo sorodstvo

Trebče, 22. marca 1975 

Pogrebno podjetje Zimolo

Tržaška folklorna skupina «Stu ledi» 
Moški pevski zbor «Tabor» z Opčin 
Ob sodelovanju boljunskih tamburašev 
Pod pokroviteljstvom SPZ

vabita na ponovitev večera ljudskih pesmi in plesov

U CELEM TRSTE LUČKE NI...

V Kulturnem domu danes 22.3. ob 20.30 in jutri 23.3, ob 17.30 
Predprodaja vstopnic danes od 12.00 do 14-00 ter eno uro pred predstavo.
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PO PRVIH TREH USPELIH KONCERTIH

Zborovska revija «Primorska poje» 
drevi v Kopru in jutri v Prva tini

Na obeh koncertih bo sodelovalo pet zborov iz zamejstva

«Naša pesem, zvesta spremljeval- 
vseh doživetij našega naroda, 

?° še enkrat izpričala, da je bil 
«j Je narodnoosvobodilni boj vseo- 

hkujoče izhodišče naše sedanje bit- 
fàm'1’ se k dnhii tega boja vra 
arno vsakokrat, ko se spoprijemamo

* težavami, ki jih prinaša življenj- 
a skupnost, bodisi v matični lo- 

v duhuProvini kot v zamejstvu»
misli, ki jo je predsednik Sloven- 

»se prosvetne zveze Klavdij Palčič 
pisal v uvodu brošure «Primorska 

na”f ‘5>>’ se bo jutri in pojutrišnjem 
„ uatjevala ta tradicionaina, letos 
r„ sesta Po vrsti, revija pevskih zbo- 
st VSe Primorske, tostran vn on- 
tmn mete- Po bo četrti nastop po 
k;,» usPelih koncertih, v Cerknem, 
siti^,-80 zb°ri z izključno partizan- 

uru podčrtali proslaviini
LroV1- revite, nato v Postojni in 
skgsaJ° nedeljo pri Korošcih v rnilj- 

•; mih, kamor je ta pomembna 
itibJu Pn'ič segla. V vseh treh pri- 

je bil obisk občmstva nad- 
ie Razveseljiv ter jasen dokaz, da 
mni^vska dejavnost s svojim 
nnožicmm značajem še vedno med 

k1,i).,vnteni dejavniki naše ljudske 
razdv(^’'t^ J° me^a ne more *°čiti in
kjT?., Hfdeljskem koncertu v naših 
sopete g0 revija «Primorska noje» 
Sk a v kraje matične Primor- 
tri ' bo na vrsti Koper, ju-

Pa ,Prvačina. S tem se torej v 
Dm„fn)b prirediteljev, Slovenske 
stil,V l6 zveze ter Združenja pev- 
Ho L- zvb°rov_ Primorske, najbolj jas
en uh6 načelo enotenja slovenske- 
parT.u ternega prostora. Narodna in 
orii /a.aaka pesem bo namreč nato 
OoH-3 še v Kornnu, v Trstu in 
boa C1’ ln na vseb teh koncertih se 
rov° broptetali nastopi pevskih zbo- 
u,.,..8 Tržaškega in Goriške ter 
krm Cnf Primorske, na osrednjem 
jmncertu v tržaškem Kulturnem do- 
zbnrJJa .-iim bosta pridružila še 
iz Paberka na Koroškem m

j^odbonesca v Beneški Sloveniji, 
skpm ,anašnjem koncertu v Kopr- 

Mestnem gledališču bo nas-
T^aške86111 zl30rov' ^ teh trije s
turini: mga — moški zbor «Fran Ven-
p. ^ Domia, mešani zbor «Pri- 
«Vau ^ Trebč ter moški zbor 
tehn^-v Vodnik» iz Doline. Žal iz 
topiti v ne bo mogel nas-

te se je sicer prijavil na re- 
vaji . a jutrišnjem koncertu v Pr
od Uh1)3 130 nastopilo deset zborov.

, mešani dua iz zamejstva, in sicer

ban možki zbor Kras iz Dola - Po- 
’ “ se je 
' Na jutri! 
m Pa bo r 
teh dva is

ia anJ zbor «Slovenec» iz Boršta 
Seka -l^i zbor «Vasilij Mirk» s Pro

S'Kontovda.
A/iB,asnji spored bo naslednji: 

tek u tno Sledališče v Kopru, zače
k koncerta ob 20. uri 

Zenski zbor — Divaca
Karol p u°di Edi Race 
MaU» ^ahor: Pesem žena 
Kado3 s£?In<V- v,uštnejša ja ni 

ka , .moniti : Micka bi rada Jur-
M doblla
^ki zbor «Svoboda» - Anhovo

KadovanV°r žnidaršič Pr.,, ap Gobec:

““«Ulil

Makso Pimik: Smrt v Brdih 
Moški zbor «F. Venturini» — Donijo 

Vodi Rudolf Franci 
Vladimir Švara: Dobil sem pisemce 
Jakob Aljaž: Triglav .
Ubald Vrabec: Zdravica

Moški zbor — Divača 
Vodi Edi Race 

Zorko Harej: Mi sekamo 
Ferdo Juvanec: Bolne rože 
Emil Adamič: Zdravica 
Mešani zbor «Primorec» — Trebče 

Vodi Mirko Guštin 
Karel Boštjančič: Prišel ljubi je pod 

okno
Milan Apih: Bilečanka 
Vasilij Mirk: Slovo

ženski zbor — Postojna 
Vodi Ivo Jelarčič 

Vilko Ukmar: Kje tih je dol 
Makso Pimik: Zvezdica 
Anton Usjovic : Koledniki 
Moški zbor «V. Vodnik» — Dolina 

Vodi Ignacij Ota 
Radovan Gobec: Zapojmo pesem 
Ignacij Ota: Mi smo iz Brega 
Nikola Hercigonja: Seljačka 
Mešani komorni zbor — Nova Gorìcù 

Vodi Štefan Mauri 
Pavel Šivic: Domovina je vse 
Karol Pahor: Očenaš hlapca Jer

neja
Ubald Vrabec: Polka je ukazana

POPRAVEK
V poročilo o predavanju z naslo

vom «Slovenci v Italiji v zadnjih pet
desetih letih» (Primorski dnevnik,

21. t. m., stran 4), so se vrinile ne
katere netočnosti, v zvezi s kateri
mi želim objaviti naslednje popravke:

V tretjem odstavku, kjer novinar 
piše «. . . Avstrija je po porazu s 
Francijo . . .», nas se tekst prebere 
«. . . Avstrija je po porazu s Pru
sijo ...»

V četrtem odstavku, ki se začenja: 
«Povsem drugače je bilo s Sloven
ci in Hrvati...» je objavljeno le 
delno moje mnenje, ki sem ga izne
sel v predavanju. Namreč, nisem 
nikoli trdil, da se je njihov asimi
lacijski proces že zaključil, pač pa 
sem dejal, da je gospodarski razvoj 
v dveh mestnih središčih — v Trstu 
in Gorici — šel po taki poti, da je z 
razvojem slovenskega gospodarstva 
prišlo do prvih znakov zaviranja ten
dence o asimilaciji Slovencev in te 
je lahko predvidevalo, da bi nada
ljevanje vzpona slovenskega gospo
darstva v dveh mestnih središčih po
polnoma ustavil asimilacijski proces 
in ga celo obrnil.

V petem odstavku na 6. str. pa bi 
dodal k stavku «.. . Hud udarec je 
nato prineslo še leto 1948, ki je Slo
vence še N)lj razdelilo ter oslabilo 
njihove pozicije . . .», še moje bese
de, ko sem trdil; da je bilo leto 
1948 tudi hud udarec za vse delav
sko gibanje v naših krajih.

Očitno pa je na koncu pri letnici 
1974 ponagajal tudi tiskarski škrat, 
ker jo je treba v resnici prebrati 
1954.

Dr. K. šiškovič
amiiiiiiiiHriiiiHiiiiiimiiiiimiiitiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiMiiuiiiiimiiiifiiiiiiiMiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimi

SE O KOSOVELOVI PROSLAVI

Gojenci Dijaškega doma 
na pesnikovem domu v Tomaju

Seslra Tončka o Srečkovem življenju in delu

Letos smo v Dijaškem domu pri
redili Kosovelovo proslavo, hkrati 
pa smo se še bolj hoteli približati 
našemu pesniku in smo zato prire
dili izlet v Tomaj. V torek zvečer 
nas je nanj spomnila njegova pe
sem, ki so jo recitirali gojenci na 
novo ustanovljene dramske skupine. 
Lektorsko jih je na to pripravila gle
dališka umetnica Mira Sardočeva. 
Vezni tekst je pripravil Boris Mi
halič. V recitalu so nastopali: Suza
na Javornik, Silvano Semolič, Xenja 
Kante, Ana Marija Lavrenčič in 
Marko Klanjšček. Sceno je pripravil 
Fabio Smotlak, inspicient je bil Die
go Kolarič,’luči je vodil Pavel Red- 
fern, šepetalka pa je bila Fausta 
Sisti.

V sredo zjutraj smo se z avtobu
som odpeljali v Tomaj. Tu smo obi
skali hišo, v kateri je pesnik dalj 
časa živel in kjer je tudi umrl. Po
zdrav nam je izrekel predsednik Zve
ze mladine Sežana Dušan Perhavc. 
Nekateri gojenci in gojenke so re
citirali Kosovelove pesmi. Potem pa 
nam je o njem ganjeno govorila nje-
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TOVORNO POSTAJALIŠČE PRI FERNETIČIH

Konzorcij računa na skorajšnjo 
Premostitev znanih upravnih težav

bplačan predujem za razlaščeno gostilno ob meji

V tihem gozdu 
me: Stoji tam v gori

;em ko
ustavila postopek za izda-

Vidrnu ^ ■'e.. nadzorna komisija
D koficesiio Bei

ssga s issr» s
P° Poročil,,2^ .a'Toport ni ustavilo. 
v°dstvo t kl ga je sinoči objavilo 
bornik °nzorcija, je deželni od- 
sklicai «pcf Javna dela pred dnevi 
Učili, kakn -aek’ na katerem so pro- 
, težave ,c,ln?Prej premostiti nasta
ja Je nastal kratkem bo konzorcij, 
krajine rJ na P°budo tržaške po- 
vprašaniiX)_ V,,seJ verjetnosti uredil 
^a PodietiJPadpisa Pogodbe z dve- 
ŽRl ter z Poteržavne ustanove
5° lahko riB,Uzbo Earsura, nakar bo- 
nrugi del o odobrili načrt za
čeli z delom dnj'e avtoporta in pri- 
- Medtem 7’
ftevilnjh ,, a Premostili še eno od 
konzorciia ,’avn)h °vir: predsednik 
J^Pisal3 predhoJ^ichele Zanetti je
telcom gostil odno Pogodbo z last- 
Krtom Dn ™nej ob mej' Lojzetom
lagi določ?i Porodaje P™lo na pod- 
z.akonu 0 ra7,ap°r,azumni prodaji po 
“tee in bH*!» astl*vab- Lastnik gos- 
stavniki tT^aga.zemJjišča ter pred
govorih gi„j orcija so se namreč do- 
Ustrezno Prodajne cene in tudi 
teejšem p^i^do je steklo po hi- 
®u PredhodnPPku' P? samem podpi- 
gostilne in 7f,ry,iPO-?odbe 80 lastniku 
Jtegovorieno , llsca izročili 85 odst. 
b°do izplača iiSOtu’ ostalih 15 odst. pa 
Pogodbe ir n ob Podpisu dokončne 
Je ob tei 0nZ0,rc.1i za postajališče 
tekojšnje Ji,n?5x-?žnosti izjavil, da 
Pe spada v ® ’0 Ogovorjene ce- 
konzorciia , Programske smernice 
Rudni avtonlf bobe urediti medna- 
lastnikov terenov-6 ^ ^ oškodoval

?rfz vode zaradi 
Kalnosti Timave

S Ss^S Ttoave £ 
lzvirih v Brrf6’-’ •tako da filtri pri 
ClStiti Vod ftej01 ne zmorejo pre-
Zato morali' 7rnS Uzbenci. Acegata so 
Vodovodno nm”1^8^1 dotok vode v 
ko da v stanTŽje-una minimum, ta-
^al° samo mafo^'ii-'’6 prite’ 

zlasti v • m 1 sPloh nič /o-
ter v zadndh'10nihjv višjih legahzadnjih nadstropjih višjih

poslopij. Ni še znano, koliko časa 
bo voda Timave kalna, zato uprava 
Acegata vabi vse potrošnike, iaj 
zmanjšajo uporabo vode na mini
mum, da na tak način omogočijo 
vsaj delno dobavljanje vode tudi po
trošnikom, katerim bi sicer voda 
popolnoma zmanjkala.

Od ponedeljka 
v prodaji svežnji 
po 10 vozovnic Acegata

V ponedeljek bodo začeli proda
jati vozovnice za Acegatove proge 
v skoro vseh prodajalnah, tobakar- 
nah in javnih lokalih. 10 vozovnic bo 
stalo 500 lir, torej po 50 lir vsaka. 
Vozovnice bodo veljale za vse avto
busne proge z izjemo prog štev. 40 
in 41 ter za progo P/D, ki jih je 
svoj čas vzdrževalo prevozno pod
jetje «La Carsica». Potnik bo mo
ral predložiti vozovnico sprevodniku, 
če pa tega ni — in velika večina 
avtobusov ima avtomate za vozov
nice — bo treba listek vtakniti v 
posebni aparat, ki ga bo avtomatič
no vidiral.

Filmska dejavnost 
v Mladinskem krožku

Danes, ob 16.30 bo Mladinski 
krožek v Ul. Ginnastica 72 prika
zal ameriški film Mitchella Leise- 
na «La porta d’oro» (Hold Back 
thè Dawn), v katerem igrajo Char
les Boyer, Olivia de Havilland, 
Paulette Goddard, scenarij pa je 
napisal mojster komedije Billy 
Wilder («A qualcuno piace caldo». 
«Che cosa é successo tra mio 
padre e tua madre», «Baciami stu
pido» itd.) s svojim takratnim so
delavcem Charlesom Brackettom.

Tudi s tem filmom bomo spozna
li proizvodnjo hiše Paramount, ki 
jo je prejšnji teden zastopal De Mil- 
lov film «La via dei giganti» (v ka
terem opozarjamo predvsem na lep 
konec, destruktivni pogled na a- 
meriški napredek),

S. G.

gova sestra Tončka, ki nam je tudi 
pokazala vrsto njegovih slik iz otroš
tva, pisma, ki jih je pisal domačin 
in pesniške zbirke, ki so izšle v 
Jugoslaviji in po svetu, saj je bil 
pesnik do sedaj preveden v 18 jezi
kov. Kmalu pa bodo izšle knjige nje
govih pesmi še v Nemčiji in na če
škoslovaškem. Na žalost je sestri o- 
stalo le malo Kosovelovih rokopisov, 
saj so večino uporabili pri sestav
ljanju pesniku posvečenih knjig.

Sestra nam je govorila o pesniko
vem otroštvu, o tem, kako je bil z 
vsemi prijazen in vljuden, tako da 
so ga vsi imeli radi, o njegovem 
čutu do bližnjega, do njegovih težav. 
V družini je bilo pet otrok, naj
mlajši je bil Srečko. Razmere pod 
Italijo so bile obupne, oni pa so bili 
kljub skromnemu življenju srečni. Že 
kot majhen deček je Srečko pisal 
pesmi in skupaj z brati rad bral 
knjige in revije. Šolo so obiskovali 
v Sežani, kamor so morali peš, oo- 
zneje pa so vsi šli študirat v Ljub
ljano.

Tončka nam je pripovedovala, da 
ni Kosovel doživel objave svojih pe
smi, saj si nihče ni hotel prevzeti 
tega dela. Zato so pesmi izšle šele 
po njegovi smrti, izdal jih je njegov 
profesor Alfonz Gspan. Pesnikova 
sestra nam je govorila tudi o Sreč
kovi nenadni smrti, o bolezni, ki se 
je začela z navadnim prehladom, ka
ko je pesnik zbolel za meningitisom 
in po dveh mesecih umrl v tisti 
hiši, kjer smo bili in ki je polna 
njegovih spominov. Zapustila sem ti
sto hišo z žalostjo v srcu, a hkrati 

zavestjo, da sem sedaj Kosovelu 
bliže.

Naš izlet se je nadaljeval v Lipico, 
kjer smo na odprtem kuhali kosilo. 
Medtem ko smo čakali, da voda za
vre, pa smo v spremstvu harmonika
rja zapeli vrsto partizanskih in na
rodnih pesmi, tako da je bilo kar 
luštno, čeprav je neprenehoma bi 
dež. Za konec pa smo si še ogledali 
kobilarno in prisostvovali dresuri v 
novi jahalnici.

Vrnili smo se v Trst prepričani, 
da so taki izleti koristni in zabavni 
in da jih bomo zato še prirejali.

Radojka Tul

S SESTANKA AKTIVISTOV V KINU CORSO

Sindikalna federacija zahteva od dežel 
spremembo načrtov za razvoj gospodarstva
Solidarnost delavstva vse dežele z delavci tovarne LACEGO - Protesti proti sta
lišču deželnega odbornika za delo • Včeraj so stavkali tudi kmečki delavci

0 Zgodovinska razstava fotogratij 
v okviru 30-Ietnice osvoboditve

rjali so se z odbornikom za delo 
Dal Masom. Ta jim je predlagal, 
da bi sprejeli to, kar ponuja lastnik 
grof Stavro di Santarosa, t.j. od
pust polovice sedaj zaposlenih. Ta
ko se vsaj reši tovarna in delo za 
polovico ljudi. Delavci so bili pre
senečeni nad tako zahtevo zastopni
ka deželne vlade in so ogorčeno pro
testirali ter odšli.

Včeraj so na Goriškem stavkali 
tudi kmečki delavci. Teh je približ
no tisoč in so zaposleni v glavnem 
na velikih posestvih v furlanskem 
delu naše pokrajine. Zbrali sp se 
na sindikalnem zborovanju v Turja
ku, kjer jim je govoril član tajni
štva sindikalne federacijo Pini. 
Kmečki delavci si prizadevajo, da 
bi tudi zanje pričela veljati dra-

Jutri, 23. marca 1975, ob 19.30 
bodo člani prosvetnega društva 
«F. B. Sedej» iz Števerjana upri
zorili v prosvetnem domu «An
ton Gregorčič» v Štandrežu

FRAN GOVEKAR

LEGIONARJI
Ljudska igra v 4 delih

Vabi PD «štandrež»

Sindikalni zastopniki raznih sindi
kalnih zvez in tovarniških svetov iz 
vse dežele so se zbrali včeraj zju
traj v Gorici, kjer je bilo v kino
dvorani Corso napovedano zborova
nje sindikalnih aktivistov. Sklicala 
ga je enotna sindikalna federaciji.
Na dnevnem redu je bilo preučevanje 
stanja zaposlenosti v vsej deželi in, 
ker so delodajalci najhuje udardi 
prav na Goriškem, je deželna sindi
kalna federacija sklenila imeti se
stanek prav v Gorici.

Uvodno poročilo o zaposlenosti m 
sploh o gospodarskem položaju na 
Goriškem je imel član tajništva go- 
riške sindikalne federacije dr. Aldo 
Colleoni. Podrobno je obrazložil po
ložaj v številnih prizadetih tovar
nah. najhuje pa je v tovarnah LA 
CEGO v Gorici in Sovodnjah, kjer 
grozi delodajalec z odpustom polo
vice zaposlenih. Govornik je napa
del zgrešeno vladno in deželno poli
tiko ter ožigosal predvsem tovarnar
je. Od vlade in od dežele je zahte
val več naložb v produktivne na
mene.

V razpravo je poseglo več delega
tov raznih sindikalnih svetov v to
varnah. Govorili so tudi nekateri za
stopniki političnih strank in izvoljeni 
svetovalci. Teh smo opazili precej 
v dvorani; bili so tu parlamentarci, 
deželni, pokrajinski in občinski sve
tovalci, v glavnem zastopniki delav
skih strank.

Zanimiv in polemičen je bil poseg 
delegatke tovarniškega sveta LACE 
GO. Ostro je kritizirala deželno vla
do, ki se je doslej omejila na go
voričenje. Obsodila je stališče dežel
nega odbornika za delo Dal Masa, 
ki je sindikalistom predlagal, da bi 
sprejeli stališče lastnika tovarne in 
odbornika za industrijo Stopperja, ki 
ga delavci ne utegnejo nikdar sre
čati, ko se napotijo na nezaželeni o- 
bisk k deželni vladi. Delegatka je 
dejala, da je to neproduktivno in da 
bi morala deželna vlada ta dva od
bornika že zdavnaj odpustiti.

Zaključke zborovanja je obrazložil 
sindikalist Marinello, ki je skupno s 
Calabrio zastopal deželno sindikal
no federacijo. Tudi on je poudaril 
že znane teze sindikata v zvezi s 
produktivnimi naložbami in pouda
ril, da bo deželna sindikalna fede
racija polagala večjo važnost na 
koordinirano delovanje v deželnem 
merilu.

Prisotni so nato odobrili resoluci
jo, v kateri ocenjujejo kot zelo ne
varen sedanji trenutek, kar se o- 
draža s številnimi delavci v dopol
nilni blagajni in še posebej z grož
njo po odpustih v tovarni LACEGO.
Deželni upravi in vladi polagajo 
sindikati na srce zahtevo po spre
membi politike načrtovanja.

Po zborovanju so šli delegati na 
Travnik, kjer so izrazili svojo so
lidarnost delavkam in delavcem to
varne LACEGO, ki tam taborijo že 
več kot mesec dni.

V zvezi s tovarno LACEGO naj 
povemo še, da je bila delegacija 
sindikatov in tovarniškega sveta v 
četrtek na deželi v Trstu. Pogova-
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POBUDA SINDIKATA SLOVENSKE ŠOLE

Prihodnji torek stavka 
tudi na slovenskih šolah
Solniki bodo stavkali zadnji dve uri - Istočasno bo v
Rimu sestanek s prosvetnim podtajnikom D’Ursoni

ginjska doklada, ki velja že mesec 
dni za delavce v industriji in trgo
vini; prav tako si prizadevajo do
seči novo pokrajinsko delovno po
godbo.

V torek zjutraj bo na Goriškem 
splošna stavka s sprevodi po glav
nih mestnih ulicah in zborovanjem 
na Travniku. Stavka bo sovpadala 
s stavko državnih in poldržavnih 
uradnikov.

V četrtek zvečer se je v zgornjih 
prostorih Kulturnega doma v So
vodnjah sestal odbor novoustanovlje
nega Slovenskega fotografskega klu
ba «Skupina 75». Na seji so razprav
ljali o bodočem delu. Beseda je 
tekla tudi glede priprave fotograf
ske razstave ob 30-letnici osvobo
ditve. Četrtkov sestanek je vodil 
predsednik kluba Miro Kuzmin.

Najprej so razpravljali o članstvu 
in s tem v zvezi sklenili, da bodo 
dali natisniti izkaznice. Fotografski 
klub bo v kratkem imel tudi grb, ki 
ga je narisal arh. Jože Cej iz Go
rice.

Slovenski fotoamaterji bodo letos 
poleti priredili drugo razstavo črno - 
bele fotografije, na kateri bodo lah
ko sodelovali vsi fotografi iz Slo
venije in naše dežele. Razstava bo 
konec junija ob priliki poletnega 
praznika, ki ga priredijo v Sovod
njah. Zaradi tega so že sedaj natis
kali dvojezičen pravilnik, ki ga bo
do dali vsem slovenskim in italijan
skim fotoklubom.

V zvezi z letošnjim praznovanjem 
30-letnice osvoboditve, se bo tudi 
«Skupina 75» na svojevrsten način 
spomnila na ta jubilej. Njeni člani 
namreč že sedaj zbirajo fotograf
sko gradivo. Predvsem so se omeji
li na številne propagandne napise, 
ki jih še danes zasledimo na šte
vilnih hišah po naših vaseh, ter na 
razvaline in spomenike, ki spominja
jo na tedanje čase. Odprtje te raz
stave bo 11. maja, ko bo v sovo- 
denjski občini osrednja proslava 30- 
letnice osvoboditve. Te slike bodb 
potem razstavljali tudi v drugih
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VOLITVE SO VSAKA ŠTIRI IETA

Jutri bodo obrtniki izbirali zastopnike 
v pokrajinskih komisijah za obrtništvo

Za mesta v komisiji se potegujeta dve listi

Sestanki šolskih svetov 
na nižji srednji šoli

V teh dneh se vršijo na sloven
ski nižji srednji šoli «Ivan Trinko» 
v Gorici sestanki razrednih svetov, 
katerih člani so bili izvoljeni na 
šolskih volitvah 16. februarja letos. 
Danes zvečer pa se bodo na isti 
šoli sestali člani zavodskega sveta. 
V tem svetu je šest staršev, šest 
profesorjev, ravnateljica in en za
stopnik pomožnega osebja. Izvolili 
bodo predsednika zavodskega sveta 
in člane izvršnega sveta. S tem for
malnim aktom se bo tudi na tej 
šoli pričelo delo, ki ga predvideva
jo pooblaščeni odloki. Prejšnji te
den so namreč izvolili razne organe 
v okoliških svetih ljudskih šol, pri
hodnji teden pa bodo formalnosti 
opravljene tudi na višjih srednjih 
šolah.

SEJA FOTOKLUBA «SKUPINA 75»

Konec junija bo v Sovodnjah 2. razstava črno-bele fotografije

Jutri se bodo na številnih voli
ščih srečali obrtniki iz vse dežele, 
da izvolijo svoje predstavnike v 
pokrajinske komisije za obrt. Te 
bodo imele štiriletno mandatno do
bo. Zato so volitve važne, saj bo 
od ljudi, ki bodo izvoljeni odvisno, 
če bodo znali z zadostno energijo 
zahtevati od dežele, ki ima pristoj
nost nad obrtno dejavnostjo, to kar 
obrtna kategorija zahteva že dolgo 
let.

Volišča bodo v skoro Vseh obči
nah na Goriškem. Obrtniki iz So
vodenj in Števerjana bodo volili v 
Gorici. Volilni sedež bo v šolskem 
poslopju na Trgu Culiat. Volišče 
v Krminu bo na županstvu, prav 
tako bo na županstvu tudi volišče 
v Ronkah. Volišče v Tržiču pa bo 
v reprezentančni občinski stavbi 
Palazzetto veneto.

Za mesta v že omenjeni deželni 
komisiji se na Goriškem potegujeta

Sestanek 
načrtovalcev 
iz Nove Gorice 
z deželnim 
odborništvom

V četrtek so se na deželnem od- 
borništvu za načrtovanje in za pro
račun sestali tehniki občine Nova Go
rica in funkcionarji odborništva ter 
IACP iz Trsta. Delegacijo iz Nove 
Gorice je vodil Jože Mermolja pred
stavnik občine in ravnatelj podjetja 
«Projekt», ki se ukvarja z urbani
stičnim in gradbenim načrtovanjem 
za občinske uprave Nova Gorica, 
Tolmin, Ajdovščina in druge usta
nove.

Med razgovorom so pojasnili pri
stojnosti dežele in še zlasti odborni
štva za načrtovanje in proračun, a 
nalizirali urbanistično stanje na pod
ročju dežele Furlanije - Julijske kra
jine še zlasti v zvezi z deželno za
konodajo. Nato so si ogledali otroški 
vrtec v Ul. Puccini, center Habitat 
pri Sv. Mariji Magdaleni in gradbi
šča IACP na istem področju ter konč
no področje namenjeno za ljudske 
in ekonomične zgradbe v miljski ob
čini.

Stavke slovenskih šolnikov v sre
do 26. marca na slovenskih šolah 
v deželi ne bo. Sindikat slovenske 
šole, ki je stavko napovedal, ker ni 
vlada ustregla zahtevi sindikata po 
nujnem sestanku, je stavko začasno 
preklical iz dveh razlogov. Prvi je 
ta, da je prišlo povabilo podtajnika 
za prosveto Giacinta D’Ursa, naj 
pridejo v torek 25. marca v Rim na 
razgovor zastopniki Sindikata sloven
ske šole. Drugi pa je ta, da je tre
ba stavko pripraviti tako, da se o 
njej predhodno obvesti in pripravi 
vsa slovenska javnost. Taka potre
ba je prišla na dan na sestanku 
šolskega odbora v Gorici prejšnji 
teden in na tej seji so bili prisotni 
tudi zastopniki Sindikata slovenske 
šole.

Šolski sindikat je torej uspel v 
svoji prvi zahtevi po sestanku z 
zastopnikom vlade. Do sestanka je 
prišlo na posredovanje šolskega 
skrbnika v Trstu. V Rim bodo šli 
slovenski šolniki s kopico zahtev. 
Omenimo samo nekatere: zahteva 
po samostojnem slovenskem šolskem 
okraju; preklic prepovedi o šolskih 
izletih v tujino; uvedba doklade za 
dvojezično poslovanje; ureditev vpra
šanja obstoja nekaterih razredov v 
slovenski trgovski šoli v Gorici.

O teh vprašanjih >je razpravljal od
bor Sindikata slovenske šole v Go
rici, ki se je sestal v četrtek zvečer.

Stavke v sredo torej ne bo. Ker 
pa je za torek 25. marca napoveda
na stavka državnih uradnikov v vsej 
državi in splošna predpoldanska 
stavka na Goriškem se bodo slo
venski profesorji in učitelji udeleži
li te stavke. Pouka ne bo zadnji 
dve uri.

V Gorici proslava 
invalidov dela

Jutri bodo v vsej Italiji prazno 
vali dan invalidov dela. Osrednja 
proslava za Goriško bo jutri ob 
10. uri na sedežu kulturnega krož
ka «Stella Matutina» v Ulici Niz
za 36.

Na jutrišnjem slavju bodo po
delili diplome in priznanja 19 in
validom .dela iz naše pokrajine.

Organizator obvešča, da bodo na 
tej proslavi prisotni predstavniki 
tukajšnjih oblasti, sindikalne fede
racije in številnih tovarniških sve
tov. Osrednji govor bo imel de
želni odbornik za zdravstvo dr. 
Antonio Tripani.

dve listi kandidatov. Prvo je pred
stavila obrtna zveza — Associazio
ne artigiani, ki je doslej vedno i- 
mela večino in ki se je pred nekaj 
leti združila s sorodno zvezo v Tr
žiču. Na čelu te liste je lastnik av
tomehanične delavnice Luciano Sac
chetti, za njim pa so na listi Giu
sto Brandolin, Giulio Cianci, Lido 
Poian, Alcide Bidut, .auro Sarto
ri, Bernardino Camuffo, Božidar 
Gorjan (avtomehanik), Giuseppe 
Sgorbisso, Alberto Cauzer, Fulvio 
Fin, Francesco Ahdriah, ' Darlo Pé- 
teani, Francesco Mastroianni, An
tonio Vecchiet.

Drugo listo je predstavila poso- 
ška obrtniška zveza, v kateri so 
zastopani levičarski obrtniki, komu
nisti in socialisti. Ta se v svojem 
programu zavzema za priznanje 
večje pristojnosti obrtnim komisi
jam, za povečanje obrtnih kredi
tov in za tesnejše sodelovanje med 
deželnimi uradi in obrtniki. Zastop
niki te zveze so obljunili, da bodo 
kot izvedenca v pokrajinsko komi
sijo imenovali slovenskega obrtni
ka in so s tem v zvezi imeli nekaj 
sestankov s slovenskimi obrtniki. 
Na tej listi, ki nosi št. 2, kandidi
rajo: Giuseppe Biagi iz Krmina, 
Livio Calligaris iz Ronk, Gianni Ce- 
cot iz Krmina, Graziano Fogar iz 
Romansa, Giordano Jurich iz Go
rice, Enzo Kellner iz Turjaka, Dui
lio Lupieri iz Romansa, Ferruccio 
Marcuzzi iz Štarancana, Renzo Me- 
neghin iz Tržiča, Luigi Miculin iz 
Gorice, Remigio Rossi iz Tržiča,

SLOVENSKA 
PROSVETNA ZVEZA

priredi v nedeljo, 6. aprila, po
poldne množični izlet goriških 
Slovencev v Gonars, kjer se bo
mo poklonih spominu stotin slo
venskih rojakov, ki so tam poko
pani, umrli v zloglasnem faši
stičnem taborišču. Ob tej priliki 
bodo v Gonars iz raznih krajev 
Goriške vozili tudi posebni av
tobusi. Kdor se hoče udeležiti 
proslave v Gonarsu, naj se javi 
pri zastopnikih prosvetnih dru
štev na vaseh in na sedežu v 
Gorici.

Danes udarniško delo 
na igrišču «inventine»

Športno društvo Juventina v Štan
drežu vabi domačo mladino in šport
nike na udarniško delo na nogomet
nem igrišču v Štandrežu. Zbor bo ob 
13.30 danes. Delali bodo cementno 
ploščo, ki bo služila za plesišče in 
druge prireditve.
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SEJA OBČINSKEGA SVETA V GORICI

Izražena zahteva (Slov. skupnost) 
po samostojnem šolskem okraju

Številna vprašanja svetovalcev
Sinoči je bila v Gorici seja občin

skega sveta, v začetku katere so 
svetovalci postavili županu in odbor
nikom številna vprašanja. Prvi se je 
oglasil načelnik skupine KD Pagura, 
ki je nastop revolucionarne vlade 
na Portugalskem izkoristil za pred
volilno kampanjo. Pagura je nato 
izrazil zaskrbljenost zaradi hudega 
finančnega položaja, v katerega je 
zašel goriški sociološki inštitut. Pro
sil je župana, naj takoj posreduje, 
da bi se to vprašanje rešilo.

Fašistični svetovalec Coana je do
godek na Portugalskem ocenil v luči 
skrajne desničarske ideologije. V 
svojem nagovoru je kritiziral tudi 
goriško krščansko demokracijo, ki se 
«odpira» komunistom, še posebno jo 
bilo to namenjeno samemu županu.

Predstavnik Slovenske skupnosti 
Damjan je v začetku kritiziral do
godek na Portugalskem. Velik del 
svojega govora je posvetil šolske
mu vprašanju, in sicer ustanovitvi

samostojnega slovenskega šolskega 
okraja. Dejal je, da se na deželi 
premalo upoštevajo zahteve sloven
ske narodnostne skupnosti. Pouda
ril je sklep Slovenske skupnosti, 
da se bo potegovala za ustanovitev 
samostojnega slovenskega šolskega 
okraja, kajti samo tako bodo Slo
venci reševali šolska vprašanja. 
Pavlin je nato izrazil željo, da bi 
občina čimprej izplačala odškodni
no štandreškim kmetom za razla
ščeno zemljo. Odbornik za javna 
dela Gati mu je s tem v zvezi po
vedal, da je to vprašanje, ki ga 
morata rešiti goriška pokrajina in 
družba ANAS.

Komunistični svetovalec Chiarion 
je vprašal, kako je z novo stano
vanjsko ljudsko hišo. v Ul. Gar- 
zarolli. Vprašal je tudi. ah bo go
riška občina sodelovala pri dežel
ni pobudi glede realizacije podrob
ne dokumentacije o fašizmu v na
ših krajih.

Giorgio Sciàns iz Tržiča, Ferruc
cio Tedesco iz Ronk in Sergio Zor- 
zenon iz Krmina. Skupina sloven
skih obrtnikov poziva slovenske o- 
brtnike, da oddajo glas tej drugi 
listi kandidatov.

Javna konferenca 
o splavu

Komunistična in socialistična sek
cija v štarancanu priredita v torek, 
25. marca ob 20.30 v kinodvorani 
«Edison» v Štarancanu javno kon
ferenco o splavu. Na njej bosta 
govorila tudi goriška odvetnika dr. 
Peter Sanzin in dr. Nereo Battello.

Spet odprt hotel ACI 
na Tržaški cesti

Te dni so ponovno odprli restav
racijo in hotel AGI - Internazionale 
na Tržaški cesti. Upravo je prevzel 
goriški avtoklub. V istih prostorih 
bodo kmalu odprli pisarne goriške- 
ga avtokluba, ki se bo preselil iz 
sedanjih prostorov v Ulici Roma.

Drevi bo v tem motelu nagraje
vanje članov avtomobilske športne 
skupine «Gorizia corse», ki so se z 
uspehom udeležili raznih avtomobil
skih tekmovanj.

Združenje goriških avtoprevoznikov 
bo imelo jutri, 23. marca, ob 10. uri 
v prostorih restavracije «Al Valico» 
pred mejnim prehodom Rdeča hiša 
letni občni zbor. Ob tej priložnosti 
bodo izvolili tudi nov odbor.

9 Ravnateljstvo državne knjižnice v 
Gorici obvešča, da bodo njeni pro
stori zaradi vsakoletnih popravil za
prti od 24. do 31. marca.

slovenskih vaseh na Goriškem in 
Tržaškem.

V zadnji točki dnevnega reda so 
razpravljali o sodelovanju fotoklu
ba z raznimi slovenskimi časopisi 
in revijami.

Ne truplo, marveč 
deblo v vodah Vipave

Zdi se, da je vest, ki jo je pre
jela goriška kvestura o morebitnem 
utopljencu v vodah Vipave, neute
meljena. Kot smo že včeraj poro
čali, so goriški gasilci celo jutro 
iskali utopljenca ob bregovih Vipa
ve od Mirna do Sovodenj. Včeraj 
smo vprašali poveljstvo gasilcev, če 
so nadaljevali z iskanjem. Dali so 
nam negativen odgovor, saj niso 
sprejeli nobene vesti o morebitni 
odsotnosti kakega človeka. Ljudje, 
ki so telefonirali na kvesturo, so 
baje videli večje deblo s človeško 
podobo, ki je plavalo po reki. Samo 
tako si namreč razlagamo ta do
godek, ki je vzbudil precejšnjo za
skrbljenost med prebivalstvom.

Nesreča v Tržiču
V tržiški bolnišnici sta se v ju

tranjih urah zatekla 16-letni dijak 
Corrado Cicarello iz Ulice Carpac
cio 11 ter 19-letna Silvana Golovieh 
iz Ulice Trieste 172. Ko je Cicarello 
vozil moped v središču mesta, je iz 
še nepojasnjenih vzrokov povozil 
mladenko, ki je hodila po pločniku. 
Oba se bosta zaradi lažjih poškodb 
zdravila 10 dni.

PROSVETNO DRUŠTVO
«SOVODNJE»

vabi danes, 22. t. m., ob 20.30 
v KULTURNI DOM, kjer bodo 
nastopili člani Amaterskega odra 
Prosek - Kontovel z veseloigro v 
štirih dejanjih

NEIL SIMON

ZARES
ČUDEN

PAR
Režija: Stane Raztresen.

Vabljeni!

Šola Glasbene matice

vabi v ponedeljek, 24. t. m., 

ob 20.30 v prostore Gš v Ulici 

Malta 2 na

GLASBENI
VEČER

Nastopili bodo gojenci glasbe

nih šol iz Gorice in Nove Gorice

Razna obvestila
Na sedežu delavske zbornice v 

Ulici 24. maja 1 so namestili po
seben urad ANPI, v katerem bo
do člani pokrajinskega vodstva bor
čevske organizacije izpolnjevali po
le za priznanje partizanstva ter nu
dili s tem v zvezi vsa potrebna 
pojasnila. Urad bo odprt dvakrat 
tedensko, in sicer ob ponedeljkih 
in četrtkih od 16. do 18. ure.

Tržačan pretepel 
mestnega redarja
Agenti tržiške kvesture so v če

trtek zvečer aretirali 44-letnega Tr
žačana Luciana Zattara iz Ulice Bo- 
nomea. Le-ta se je v večernih urah 
sprl z mestnim redarjem v sredi
šču Tržiča ter ga tudi večkrat s 
pestjo udaril. Sedaj sedi v gori- 
škem zaporu, kjer hladi svojo vro
čo kri.

Izleti
Smučarski odsek SPD priredi jutri, 

23. marca 1975, izlet na Kanin (tre
ning z učiteljem). Zbirališče ob 6.15 
na avtobusni postaji v Novi Gorici. 
Prijave tudi telefonično do četrtka 
na sedežu SPD.

Kino
Gorica

VERDI 17.30—22.00 «R piatto piange».
A. Belli Barvni film.

CORSO 17.15—22.00 «Il segno del po
tere». R. Moore in S. York. Barvni 
film.

MODERNISSIMO 17.30-22.00 «Voglio 
la testa di Garcia». W. Oates in 
I. Vega. Barvni film. Prepovedano 
mladini pod 14. letom.

VITTORIA 17.00- 22.00 «Diario proibi
to di un collegio femminile». M. 
Gogh. Barvni film. Prepovedano 
mladini pod 18. letom.

CENTRALE 16.30—21.30 «La pazienza 
ha un limite. . noi no». S. Borghe
se. Barvni film.

Tržič
AZZURRO Zaorto.
EXCELSIOR 16.00-22.00 «Borsalino e 

C.». Alain Delon. Barvni film.
PRINCIPE 17.30-22.00 «Gruppo di fa

miglia in un intemo». H. Berger,
B. Lancaster in S. Mangano. Film

Nova Gorica
SOČA «Sto težav Stanlia in OUia», 

ameriški film ob 16 00. «V redu 
šef», francoski barrai film ob 18. 
in 20. uri.

SVOBODA «Skrivnostno življenje Wal- 
terja Mityja», ameriški barrai film 
ob 18 00 in 20.00.

DESKLE «Moškost», italijanski barv
ni film ob 19.30.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
V Tržiču je danes ves dan in po

noči dežurna lekarna Sant'Antonio, U- 
lica Romana, tel. 40-497.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
V Gorici je danes ves dan in po

noči dežurna lekarna Baldini, Verdi
jev korzo 57, tel, 28-79.

Prispevki
Namesto cvetja na grob pokojnega 

Sergija Pečarja darujeta Vilma in 
Ivan Bregant 10.000 lir za prosvet
no društvo «Lonjer - Katinara».

Včeraj-danes
Iz goriškega matičnega urada
ROJSTVA: Manuel Mansutti, An

drea Mucchiutti. Barbara Palombe- 
ri, Francesca Cescato, Nevia Gep- 
pert.

SMRTI: 74-letni upokojenec Antoni* 
Gregorič, 82-letna Barbara Uicich, 
70-letni upokojenec Giuseppe Berto- 
gna, 83-letni upokojenec Francesco 
Spangher, 80-letni upokojenec Guido 
de Bartolomei.
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OB RAZPRAVAH 0 RARI SLOVENŠČINE V TRŽAŠKEM ORE, PORR. IN DEŽELNEM SVETU

Povojni napori za uveljavljanje 
slovenščine v trž. občinskem svetu
V Mestnem osvobodilnem svetu v maju 1945 in v sedmih izvoljenih občinskih svetih od 1946 do danes

PISMO UREDNIŠTVU
Po lanski julijski mednarodni manjšinski konferenci, zlasti pa po 

Morovem pismu pokrajinskemu predsedniku ter po vprašanju, ki ga 
je poslal na predsedstvo vlade tržaški župan glede rabe slovenščine v 
občinskem svetu, kakor tudi v zvezi s tržaškim zasedanjem vseh izvo
ljenih občinskih in pokrajinskih svetovalcev ter z resolucijo glede rabe 
slovenščine, sprejeto na zadnji seji glavnega odbora SKGZ, je vsekakor 
zanimivo in poučno pregledati potek naporov, ki so bili storjeni v po
vojnem času za uveljavitev slovenščine v tržaškem občinskem svetu. 
Tak pregled je postal aktualen v teh dneh spričo razprav v nekaterih 
tržaških izvoljenih svetih.

Zato sem imel za potrebno, da predloženi pregled sestavim na pod
lagi poročanja Primorskega dnevnika. Naj izrazim javno še predlog, 
da bi bilo potrebno podobne preglede o naporih rabe slovenščine dopol
niti tudi s podatki o tem, kako so o teh naporih poleg Primorskega dnev
nika poročali v teh povojnih letih tudi drugi časopisi.

Zelo koristno pa bi bilo, če bi podobne preglede že pred 30. obletnico 
osvoboditve pripravili še za napore storjene za uveljavljanje slovenščine:

1. v vseh ostalih izvoljenih organih v naši deželi, zlasti pa v gori- 
škem občinskem svetu in

2. na tržaškem tribunalu ter v vseh ostalih sodiščih.
Toda ta naloga čaka verjetno tržaški novoustanovljeni Slovenski ra

ziskovalni inštitut — SLOR1.
V Trstu, 18. marca 1975

13. maja 1945: 
prevajanje 
v slovenščino 
in italijanščino
Po osvoboditvi Trsta 1. maja se

veda še ni bilo redno izvoljenega 
občinskega sveta, temveč se je na
mesto njega konstituiral v Mestni 
osvobodilni svet «Izvršni antifašis
tični italijansko - slovenski izvršni 
odbor» — «Comitato esecutivo anti
fascista italo - sloveno» — CEAIS - 
IAIS. Že dvanajsti dan po osvobo
ditvi je temu Mestnemu osvobodil- 
nebu svetu — MOS — Komanda 
mesta JA pod poveljstvom gen.
Dušana Kvedra izročila skoraj vso 
civilno oblast v mestu. To se je 
zgodilo dne 13. maja 1945 najprej 
med delovno konferenco v mestni 
palači na Velikem trgu — v mali

S. R.

SEDEM OBČINSKIH 
VOLITEV V TRSTU

1. 12. junija 1949. prva seja je 
bila 19.7.1949, za župana je 
bil izvoljen ing. Gianni 
Bartoli.

2. 25. maja 1952, prva seja je 
bila 25. junija 1952, za žu
pana je bil izvoljen drugič 
ing. Gianni Bartoli.

3. 27. maja 1956, prva seja je 
bila 10. julija 1956, za župana 
je bil že tretjič in zadnjič 
izvoljen ing. Gianni Bartoli.

4. 12. oktobra 1958, prva seja je 
bila 11. novembra 1958, za 
župana je bil izvoljen dr. 
Mario Franzil.

5. 11. novembra 1962, prva seja 
je bila 18. decembra 1962, za 
župana je bil izvoljen zopet 
— zadnjič — dr. Mario 
Franzil.

6. 27. novembra 1966, prva se
ja je bila 26. januarja 1967, 
za župana je bil izvoljen pr
vič ing. Marcello Spaccini.

7. 26. novembra 1972, prva se
ja je bila šele 12. januarja 
1973, za župana je bil že 
drugič izvoljen ing. Marcello 
Spaccini.

dvorani (ker sedanje takrat še ni 
bilo). Iz poročil v Primorskem dnev
niku in v «Il Nostro Avvenire» od- 
14. maja 1945 sledi, da so na tej 
seji govorili: gen. Dušan Kveder, 
Gildo Gustinčič, podpredsednik 
CEAIS oziroma MOS, Rud: Uršič 
tajnik, izvršnega odbora, Franc 
Štoka - Rado, podpredsednik in Bo
ris Kraigher podpredsednik PNOO. 
Popoldne pa je bila v isti dvorani 
v mestni palači svečana izročitev 
civilne oblasti MOS-u. Govorili so: 
gen. Dušan Kveder, ing. Forti, taj
nik izvršnega odbora MOS, Gildo 
Gustinčič, predstavnik MOS, ma- 
jod Zavaralov, načelnik sovjetske 
vojaške misije, polkovnik Woods, 
predstavnik ameriške vojaške misi
je, major Pears, načelnik britan
ske vojaške misije, Lino Zocchi - 
Ninci, poveljnik garibaldinskih vo
jaških formacij iz Furlanije, Paolo 
De Stradi kot predstavnik tržaških 
delavcev, don Canciani, Josip Fer- 
folja, Vlada Šebek v imenu anti
fašističnih žena, Donnini v imenu 
italijanske mladine, Franc Štoka 
kot predsednik MOS, Adriano Ja- 
ksetich. Kronist je v «Il Nostro Av
venire» napisal:

«Vsi govori so se prevajali v slo
venščino oziroma v italijanščino in 
angleščino.»

19. julija 1949:
Vriše in krik 
resolucija PLI 
o «nepristojnosti»
Prvič po vojni, pod angloameriško 

vojaško upravo ZVU, ki je prevzela 
oblast nad območjem cone A 12. ju
nija 1945, so bile volitve občinske
ga sveta za Trst šele 12. junija 
1949, t.j. cela štiri leta po prevzemu 
oblasti. Prva seja tega prvega iz
voljenega občinskega sveta za tr
žaško občino je bila 18. julija 1949.

Na tej seji je po slovensko go
voril samo dr. Jože Dekleva, ki je 
bil izvoljen na listi Slovensko - ita
lijanske ljudske fronte. Toda uspe
lo mu je spregovoriti samo sedem 
slovenskih besed in sicer: 

«Gospodje občinski svetovalci: v 
zvezi s predlogom .. .»

Kot poroča kronist v «Primorskem 
dnevniku» od 19. julija 1949 ga «je 
prekinil huronski krik in vrišč». 
Sledila je diskusija o pravici Slo
vencev, da se poslužujejo v občin
skem svetu svojega materinega je
zika. Po diskusiji so izglasovali 
predlog resolucije svetovalca PLI 
odv. Fortija, da

«občinski svet ni pristojen glede

odločanja o dvojezičnosti».
Ta resolucija je bila sprejeta z 

39 glasovi, proti je glasovalo 20 
svetovalcev.

Na tej seji ni nihče drug govoril 
po slovensko, pač pa sta dvojezič
nost zagovarjala svetovalca pok. 
Just Košuta (KP STO) in pok. dr. 
Josip Agneletto (SDZ).

Svetovalec Juraga (KP STO) pa 
je predlagal, naj bosta na seji pri
sotna poleg italijanskih stenografov 
še en slovenski stenograf in en pre
vajalec.

2. Junija 1952: 
resolucija 
o «edinem» 
uradnem jeziku
Druge volitve v tržaški občinski 

svet so bile 25. maja 1952. To so 
bile tudi zadnje volitve pod anglo
ameriško vojaško upravo ZVU, t.j. 
pred londonskim sporazumom 1954.

Prva seja novoustanovljenega ob
činskega sveta je bila 25. junija 
1952 in je bila zelo razburljiva ter 
za tedanje razmere zelo poučna, 
predvsem zaradi znanih londonskih 
samovoljnih marčnih sklepov leta 
1952, da prevzamejo vso civilno u- 
pravo v angloameriški coni bivše
ga STO državni funkcionarji iz I- 
talije. «Primorski dnevnik» je o po
teku te seje — doslej v zgodovini 
Trsta najbolj divje — poročal zelo 
obširno dne 26. junija 1952 na prvi 
strani pod velikim naslovom čez 
šest stolpcev:

«Prva seja tržaškega občinskega 
sveta v ozračju protislovenskega 
sovraštva. - IREDENTISTI IN FA
ŠISTI PREPREČILI SLOVENSKI
MA SVETOVALCEMA GOVORITI 
V SLOVENŠČINI. - Včerajšnja se
ja predstavlja nezaslišano sramot
no dejanje ljudi, ki si lastijo mono
pol nad demokracijo in ki v resnici 
nadaljujejo z izvajanjem fašistične 
zakonodaje proti vsem demokratič
nim načelom in določbam o člove
čanskih pravicah — Oster protest 
dr. J. Dekleve proti kršitvi osnov
nih pravic.

Resolucija predstavnikov štirih o- 
pozicijskih skupin, ki zahtevajo 
razveljavljanje londonskih sklepov, 
gospodarskih in finančnih dogovo
rov med ZVU in rimsko vlado in iz
ročitve uprave cone A zastopnikom 
tržaškega ljudstva.»

Iz poročila v Primorskem dnev
niku o tej seji objavljamo nekaj 
značilnih stavkov:

«. . . izginile so tudi vse sladke 
besede, a namesto tega je v na
ravnost divjaški obliki izbruhnil iz 
njih protislovenski strup v tistem 
trenutku, ko so se zaslišale iz ust 
dveh slovenskih svetovalcev dr. J. 
Dekleve in dr. J. Agneletta sloven
ske besede.

«Ne razumem tega jezika!!!» je 
ves iz sebe kričal bivši in no
voizvoljeni demokristjanski župan 
Bartoli. ..

«A ko je dr. Jože Dekleva posku
šal začeti svoj govor v svojem ma
terinem jeziku, je nastalo takšno 
besnenje, kot da bi bil sodni dan: 
ne samo iredentistični in fašistični 
svetovalci, temveč tudi njihovi pris
taši na galeriji so začeli cepetati 
z nogami, kričati in naravnost tu
liti. Slišale so se najrazličnejše 
psovke na račun Slovencev in Ju
goslovanov, slišali so se glasovi, 
za katere ni mogoče reči, ali v res
nici nrihajajo od človeških bitij. .»

«Oba govornika»... sta bila pri
siljena nadaljevati v italijanščini, 
kar pa razbesnelih šovinistov ni 
popolnoma pomirilo.

«Gospodje svetovalci! — Ko ugo
tavljam — je dejal dr. J. Dekleva -

da so mi v tem svetu preprečili 
govoriti slovenski, odločno protesti
ram proti kršitvi ene izmed osnov
nih pravic in proti temu vsiljenemu, 
krivičnemu, nedemokratičnemu rav
nanju.»

«V tem svojem protestu se nočem 
sklicevati na čl. 7 priloge VI mirov
ne pogodbe z Italijo, ne na načela, 
sprejeta na 183. seji glavnega sve
ta OZN. Nočem oslanjati svojega 
protesta niti na okoliščino, da ZVU 
sprejema vloge in prošnje sestavlje
ne v slovenskem jeziku .. .»

Sklicujoč se na naravno pravo je 
dr. J. Dekleva dejal:

«Kdor skuša opravičevati in bra
niti tako diskriminacijsko politiko, 
ni demokrat, marveč je nacionalšo- 
vinist s čisto fašistično miselnost
jo . ..»

Dr. J. Agneletto pa je najprej ob
razložil, nato pa prebral naslednji 
predlog resolucije, ki naj bi ga ob
činski svetovalci sprejeli:

«Občinski svet obsoja sovražno in

diskriminacijsko propagando, ki je 
že nekaj časa v teku na tem ozem
lju ter poziva italijansko in sloven
sko prebivalstvo k složnemu sožit
ju, k medsebojnemu spoštovanju v 
interesu pomiritve duhov ter zbliža- 
nja italijanskega in jugoslovanske
ga ljudstva.»

«.. . M. Bernetičeva je zahtevala 
že v samem začetku seje tolmača in 
stenografa za slovenščino.»

«Po daljši razpravi... je ireden
tistična fašistična večina sprejela 
Gregorettijev predlog, da se ne mo
re uporabljati v občinskem svetu 
slovenski jezik, češ da je

«v Trstu po zakonu edini uradni 
jezik italijanščina».

Proti tej formulaciji je glasovalo 
15 občinskih svetovalcev, vsi ostali 
so glasovali za, medtem ko sta se 
dva vzdržala.

V številki od 27. junija 1952 pa je 
P.d. o tej divji seji objavil uvodni 
članek pod naslovom «FUJ ...!!».

(Nadaljevanje v torek) Motiv z obale pod Nabrežino (foto Mario Magajna)

SPOMINI NA PRED TREMI TEDNI UMRLEGA REVOLUCIONARJA

Veljko Vlahovič je mogel v Rovce 
v rojstno vas le s helikopterjem

Dolgih 35 let je živel stran od svojega doma - Ponovno so se vaščani sestali z njim 
pod divjo jablano sredi vasi - Spomini na mlada leta, na kačo, ki ga je pičila, na košnjo

Prisrčen nasmeh Veljka Vlahoviča

Tri tedne je danes od dne, ko 
se je po Jugoslaviji razširila ža
lostna vest, da je v Švici, kjer je 
bil na zdravljenju, na naglo umrl 
znani jugoslovanski revolucionar 
Veljko Vlahovič. Njegova smrt je 
žalostno odjeknila v Jugoslaviji. 
Tudi v tujini, v Franciji, v Španiji, 
na Češkoslovaškem, v Sovjetski 
zvezi in drugod, koder je Veljko 
Vlahovič živel, so se z obžalova
njem spomnili človeka, ki je vse 
svoje življenje dal za osvoboditev 
človeka. Veljko Vlahovič je bil 
Črnogorec. Iz vasice Rovci, do ko
der moreš le peš. Ker je v Španiji 
izgubil nogo, ni mogel domov. Ni
ti na obisk. In vendar si je Vla
hovič želel domov. Pred štirimi le
ti je zares obiskal svojo rojstno 
vas. O tem srečanju po tolikerih 
letih je beograjski tednik «Ilustri
rana politika» zapisal naslednje 
spomine. Pravzaprav se prikaz te
ga srečanja začne z dnem Veljko- 
ve smrti. Beograjska revija piše: 

«Tega petka je bil na domu Mi- 
luna Seliča v vasi Rovci v Trma- 
nju partijski sestanek. Trmanjski
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Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Neka

tere spremembe, ki bodo nastale 
v teku dneva, vam bodo zagotovile 
uspeh. Odlične zamisli za pri
vatno življenje.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Z od
ločnostjo boste premagali poslov
ne težave. Na čustvenem področju 
si boste končno zagotovili uspeh.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) 
Dobro ste pripravljeni za vse ne
predvidene dogodke. Če hočete ob
varovati svoj mir, ne sklepajte 
novih poznanstev.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Ne 
odklanjajte nasvetov nekoga, ki 
vam je blizu. Premagali boste ne
ko nerazumevanje.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Zaklju
ček nekega potovanja vam bo za
gotovil lep poslovni uspeh, Ne vsi
lite družinskim članom svojega
na£rta

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Bo
dite previdni v svojem delu. S svo
jim napadalnim značajem tvega

te, da razbijete neko prijateljstvo.
TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 

Skušajte še naprej izpopolnjevati 
svoje delo. Nujno potrebujete mir
ITT TVìPitplr

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Ugoden trenutek za znanstveno de
javnost. Vaš strah in skrb sta ne
upravičeni.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Ne odklanjajte drastičnih ukrepov. 
V prijateljskem vzdušju bo prišlo 
do medsebojnega zaupanja.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Ne opirajte se le na sodelavce. U- 
porabite tudi svojo pravico. Skupni 
ideali z drago osebo.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) I- 
mejte zaupanje vase. Osebe, ki 
vas obkrožajo, zahtevajo preveč 
od vas.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Da bi 
rešili težaven problem, morate 
nujno spremeniti svojo organizaci
jo. Večer prebijte v prijateljski 
družbi.

komunisti so razpravljali o «te
kočih nalogah». In v tem trenutku 
je planil na vrata kot zid bel Mi- 
hajlo Vlahovič.

«Veljko je umrl» — je zajecljal 
s suhim grlom.

Od tega .petka že v pozni nočni 
uri je žalost pritisnila na Rovce, 
na Črno goro, na vso domovino. 

' Pa tudi neke vrste ponos se širi, 
I kajti Črnogorci vedo, da ljudje u- 

mirajo, da pa njihova dela ostane
jo. Črna gora je na to že zdavnaj 
navajena.

«Da, res je — pravi Milun Selič.
— Poslušam mračne glasove, ven
dar mi srce raste. Nad našim 
Veljkom toži vsa domovina, pa tu
di vsi naši ljudje po svetu. Kome- 
morativne sestanke imajo v Nem
čiji, v Franciji, v Ameriki, v Afri
ki, v Avstraliji, na Kitajskem, v 
Indiji. . . Smo zares vsi en na
rod, neverjetna moč, kadar je to 
potrebno, kadar deželo prizadene 
nesreča ...»

Pred štirimi leti je Veljko Vla
hovič po 35 letih prvič prišel v 
svojo rojstno vas, v Rovce v Tr- 
manju. Prišel bi bil prav gotovo 
že zdavnaj prej, toda kako naj bi 
on, težek invalid, prišel sem gor, 
v svojo vas, kamor ni poti. Tudi 
mladenič, ki bi se pošteno pognal, 
bi imel od glavne poti do sem 
dobro uro hoje. In tedaj so ga to
variši komaj da prepričali, da je 
sedel v helikopter, ki ga je pri
peljal domov.

«Ljudje, ne — je govoril Veljko.
— Ni lepo, da prihajam med svo
je kmete, med svoje rojake s he
likopterjem, Kaj bodo ti ljudje 
rekli. . . Raje bi šel peš. Bom pri
šel pač ko bom prišel.»

In niti slutil ni, kako so bili 
ljudje v Rovcih in v vsem Trmanju 
veseli, da ga bodo lahko imeli v 
gosteh. Ko se je zvedelo, da pri
haja, so prihiteli vsi ljudje iz o- 
koliških vasi, iz Cerovice, iz Vla
hovičev, iz Veljeg Dubokog, iz 
Mrtvog Dubokog, iz Liješnja itd. 
Bilo je to nekega navadnega ju
lijskega dne 1971. leta, ki se je za 
te ljudi spremenil v praznik.

«Še kot deček — pravi starec 
Radule — je bil Veljko nad ostali
mi otroci. Nekako bolj resen, mi
ren, vedno čist kot kako dekle.

Videlo se je, da bo to velik človek. 
V osnovno šolo je hodil, ko je v 
Andrijevu poučeval Nikola Milič. 
Tudi učitelj Nikola Milič se je ču
dil Veljkovi brihtnosti. Veljko se 
ni veliko učil. Prečital je snov ene 
strani knjige in nato je lahko dve 
uri počasi razlagal, kar je prebral 
z ene strani. Besedo komunizem 
smo v Rovcih prvič slišali iz nje
govih ust.»

«Eh, tudi jaz bi ti rad kaj pove
dal, — se javi k besedi trmanjski 
učitelj Milun Selič. — Ko je bil 
tu, me je Veljko vprašal, koliko di
jakov imamo. Rekel sem mu, da 
jih je pet. Dovolj, Milun, samo, 
da ti uspe, da iz teh petih otrok 
ustvariš pet ljudi.»

Žalostni, pa vendar ponosni so 
trmanjski ljudje, ki sedijo pod svo
jo slovito zukvo, divjo jablano, 
kjer so se v Rovcih vedno domači
ni zbirali na posvetovanja. Tudi 
pred štirimi leti, ko je bil Veljko 
med njimi, so sedli pod zukvo. Ni 
prišel sam, z njim je prišlo tudi 
več tovarišev iz Titograda. Toda 
on je predložil, da naj se zberejo 
pod zukvo. Spomnil se je, kako se 
je to počelo nekoč, pred 30, pred 
40 leti in še prej.

Najprej je Veljko Vlahovič sto
pil k ruševinam svoje rojstne hi
še. Bila je to nekoč največja hiša 
v Rovcih. Toda italijanska vojska 
jo je v začetku okupacije požgala 
in od velike hiše je ostalo le nizko 
pogorišče, poraslo s ščavjem. In 
tedaj se je Veljku obraz stemnil in 
tisti, ki so mu bili blizu, so opazili, 
da se mu je v očesu zaiskrila sol
za. Toda ni dovolil, da bi mu sol
za zdrknila po licu. Počasi je sto
pil za hišo, da bi si ogledal o- 
rehova drevesa, ki jih je pred to- 
likerimi leti sam sadil. To so da
nes že ogromna debla.

«Skušal bom dom malo popravi
ti. Vsaj streho bom skušal posta
viti. Žal mi je, da je vse tako kot 
je.» — je rekel.

Ko je prispel pod zukvo, so se 
začele zgodbe iz davnih časov. 
Spomnil se je vsega in to do po
drobnosti. Spomnil se je tudi one 
zgodne jeseni iz leta 1930, ko ga 
je za domačo hišo pičila kača. 
Zdravil ga je starec Radule. Čez 
mesec dni je Veljko povsem o- 
zdravel.

«Da, pičila me je majhna kača, 
toda bila je vražje strupena» — 
je rekel Veljko, ki se je spomnil 
tudi, kako je bila ta zukva, divja 
jablana, nekoč trmanjska «mane

vrska» tarča. Ob nedeljah so od
rasli moški stopili s puškami v ro
kah iz svojih domov in se razpore
dili, da bi nato streljali v deblo. 
Baje ni kvadratnega centimetra 
debla, da bi v njem ne bilo svin
čenke.

Tovariši, je nadaljeval Veljko —- 
vidite, kako sem prišel. Hotel pa 
bi spet in čim prej ponovno priti 
med vas, toda takrat bi hotel pri
ti po cesti. Da bi vi prišli do 
ceste, da bi se ne mučili, bo naj
bolje, da začnete sami, nato pa 
bi «država» priskočila na pomoč, 
ko bi videla, da se ne šalite. In 
ko bi še električni tok prispel sem, 
bt bil zelo zadovoljen.»

Nato je Vlahovič vstal, se spre
hodil po livadi, kjer je bila detelja 
prav za košnjo.

«Drago, daj, prinesi mi koso, da 
se preizkusim, če nisem že pozabil 
kositi. . .»

In Drago je prinesel tri kose, 
Veljko je izbral ostrejšo, se raz
koračil in zamahnil. In nato je ma
hal in mahal in še bi bil kosil, 
vendar mu tega niso dovolili, da 
bi se ne bil utrudil, saj so vedeli, 
da je Veljko bolan, hudo bolan.

In ko so mu prinesli v spomin 
gosli, pravzaprav črnogorski na
rodni inštrument «gusle», si jih je 
malo ogledal in nato dodal:

«Hvala vam, ali čemu ste to ku
povali. S tem denar le razmetava
te. Kaj bi ne bilo bolje, če bi jih 
sami izrezljali iz trmanjskega in 
rovaškega javora?»

Dolgo so posedeli pod zukvo, ka
tere deblo je polno svinca. Hotel 
je ostati še dalj časa, vendar je 
moral spet na pot. Odšel je ne
kako vesel, kot bi bil gotov, da 
se bo ponovno vrnil v Rovce. Na
mesto njega pa je prispela vest o 
njegovi smrti, vest, ki jo je Mi- 
hajlo Vlahovič onega petka pozno 
zvečer ves zasopel prinesel na par
tijski sestanek.

D. B.

Prejeli smo
URSS oggi, štev. 5, za marec 1975.
Panorama — Ilustriran 15-dnev- 

nik, ki ga izdaja časopisno za
ložniško podjetje EDIT na Re
ki, štev. 5, za marec 1975.

L’ASTROLABIO — XH. letnik - 
12 številka za december 1974. Me
sečna revija, ki jo vodi Ferruc
cio Farri. Uredništvo Rim — Via 
di Torre Argentina 18.

10.30,
12.30
12.55
13.30 
14.10
17.00 
17.15
17.40
18.30

18.55 
19.20
20.00

20.40
21.00 
22.45

10.00
18.00

20.30
21.00

22.00

10.00
15.55
18.00
18.20

19.30
19.50
20.00
21.00
22.45

10.00
15.55
18.30
20.15
21.00
22.00

SOBOTA, 22. MARCA 1975
ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL
11.50 Šola
Poljudna znanost: Socialne informacije
Komični filmi: NORE GLAVE
DNEVNIK in Danes v parlamentu
Odprta šola: Tedenska oddaja o vzgojnih problemih
DNEVNIK in Izžrebanje loterije
Program za najmlajše: Program risanih filmov
Program za mladino
Poljudna znanost: Monografije
Današnja oddaja bo govorila o planinarstvu in alpinizmu 
Sedem dni v parlamentu 
Nabožna oddaja 
DNEVNIK
STANLIO IN OLIO: KRVNA BRATA 
Evrovizijska popevka 1975 
DNEVNIK in Vremenska slika

DRUGI KANAL
in 16.00 Zimski športi: Paralelni ženski slalom 
Vzgojni problemi:
Oddaja za učno osebje bo obravnavala vprašanje družbenega
razvoja in komunikacij
DNEVNIK
Raziskave agencije «O»
Po delu Georgesa Simenona je kriminalko «Aretacija glasbeni
ka» predelal za TV Jacques Lanzmann, režijo pa prevzel Si- 
menonov sin Mark.
Gospodična Kikou je zelo lepa, po poklicu je striptizerka in se 
kaže v nočnih lokalih. Kot takšna je postala ljubica lastnika 
nočnega lokala, ki ga poznajo pod vzdevkom «bančnik». Toda 
dekle se zaresno zaljubi v glasbenika Joseja: Logično, da po
stane «bančnik» ljubosumen in skuša «pregovoriti» dekle tako, 
da jo prestraši, da bi mu ne ušla. Ko pa to ne zaleže «bančnik» 
umori bogatega ameriškega gosta, mu ukrade dragocen prstan 
in vse to napravi tako, da bi sum padel na saksofonista Jo
seja. Pri tem skrije nož, s katerim je bil Američan umorjen, 
v Josejev saksofon in s tajnim pismom opozori na to policijo. 
Kikou sumi, da sta z Josejem padla v past. Zato pokliče na 
pomoč Agencijo O in njenega agenta Torrenceja. Da bi po
magal saksofonistu, se sam žrtvuje in s pomočjo Kikou Agen
cija O odkrije pravega zločinca in ga izroči policiji. 
Italijanski komiki: MACARIO
Leta 1942 je Giorgio Ferroni režiral film z naslovom «D fan
ciullo del West». V njem igra glavno vlogo Erminio Macario, 
z njim pa igrajo še Elli Parvo, Pino Scotti in Giovanni Grasso. 
V filmu igra Macario vlogo dobrega mladeniča, ki se po dol 
gih letih z diplomo v žepu vrne v svoj kraj na Divjem zahodu, 
kjer živi njegova družina. Macario bo osrednja osebnost v ne
popravljivem vzdušju rivalitete. Zaljubil se bo v hčerko na
sprotne družine in se bo z njo tudi poročil,

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
PARALELNI SLALOM ZA ŽENSKE, prenos iz Val Gardene 
Nogometna tekma Željezničar — Hajduk, prenos 
Obzornik
EZOPOVE BASNI
Barvna oddaja Ezopove basni je narejena po motivih Ezopovib 
poučnih živalskih zgodb. V njej nastopa črni Ezop, ki ga igra 
Bill Crosby, ki pripoveduje zgodbo o želvi, ki je hotela leteti 
ter zgodbo o dirki med želvo in zajcem.
Oddaja je preplet risanega in igranega filma. Sporočilo basni 
pa naj bi bilo: kdor visoko leti, nizko pade, kar velja za prvo 
basen, za drugo pa velja sporočilo, da tudi počasi daleč pri
deš. Gornji dve basni sta predvsem za mlajše gledalce, dru
ga oddaja madžarski Alfonzo, pa je namenjena vsem. Gre za 
dogajanje v cirkusu in bo prav gotovo vzbudila pri občinstvu 
mnogo smeha 
DNEVNIK
Zunanjepolitični komentar 
Gledališče v hiši
Stockholm, POPEVKA EVROVIZIJE 1975 
DNEVNIK

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
Paralelni slalom, prenos iz Val Gardene 
Nogometna tekma: Željezničar — Hajduk 
Paralelni slalom za ženske, posnetek iz Val Gardene 
DNEVNIK
POPEVKA EVROVIZIJE 75, neposredni prenos 
NOČNI VITEZI, film

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila: 7.05 Jutranja glasba; 11.35 
Ponovno na sporedu; 13.30 Glasba 
po željah; 17.00 Program za mladi
no; 18.15 Umetnost in prireditve;
18.30 Koncert; 19.10 Liki iz naše 
preteklosti; 19.20 Orkester; 19.40 
Pevska revija; 20.00 Šport; 20.50 
Dramatiziran roman; 21.20 Po
pevke.

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 14.30, 16.30,

17.30, 20.30 Poročila; 6.15 Glasba 
za dobro jutro; 7.40 Jutranja glas
ba; 9.30 Pisan spored; 10.45 Glas
ba in nasvet; 12.00 Glasba po že
ljah; 15.30 Jug. pevci; 16.45 Za 
konec tedna; 17.15 Primorska in 
njeni ljudje; 18.00 Vroči kilovati;
18.30 Zapojmo in zaigrajmo; 19.00 
Prenos RL; 19.30 Pisana glasba;
22.00 Plesna glasba.
NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 19.00 Po

ročila; 7.30 Jutranja glasba; 8.30 
Popevke; 9.00 Vi in jaz; 10.00 Re
portaža; 11.10 Nemogoči intervjuji; 
12.10 Lahka glasba; 13.20 Preizku
šajo se diletanti; 14.05 Drugi zvok; 
14.50 Znanstvena oddaja; 15.10 Od
daja za bolnike; 15.40 Veliki va
riete; 18.00 Pisan glasbeni spo
red; 20.00 Mozartova opera «Kralj

pastir»; 22.20 Poje Giliola Cin- 
quetti.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 15.30, 19.30 Po

ročila; 7.40 Lahka glasba; 8.40 Sta
re popevke; 9.35 Strnjena komedi
ja; 10.05 Pesem za vsakogar; 10.35 
Glasbeni variete; 11.50 Zbori z vse
ga sveta; 12.40 Pol stoletja ita
lijanskega Radia; 13.50 Kako in 
zakaj?; 14.00 Plošče; 16.35 O- 
drske novosti; 17.30 Posebna re
portaža; 19.55 Plošče; 21.00 Popev
ka evrovizije ’75, prenos iz Stock
holma.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 15.00.

19.00 Poročila; 6.50 Na današnji 
dan; 8.10 Glasbena matineja; 9.05 
Pionirski tednik; 9.35 Naš plesni 
orkester; 10.15 Sedem dni na ra
diu; 11.15 Z nami doma in na 
poti; 12.30 Kmetijski nasveti; IS-411 
Ob bistrem potoku; 13.30 Priporo
čajo vam . . .; 14.10 S pesmijo po 
Jugoslaviji; 15.45 «Vrtiljak»; lo-43 
Iz albuma lahke glasbe; 17.00 Ak
tualnosti; 17.20 Gremo v kn10: 
18.05 S knjižnega trga; 18-20 ^
imam glasbo; 19.40 AnsambeL J°' 
žeta Kampiča; 19.50 Lahko noe. o- 
troci!; 20.00 Radijski radar; 2LW 
Za prijetno razvedrilo; 21.30 Odd 
ja za izseljence; 23.05 S pesnuj 
v novi teden.
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ZA OČETOM PIŠE JANEZ TRNOVE RISE MIKI MUSTER

Dolgo je trajaio, da se je oče vsaj toliko 
zbral, da se je mogel pogovoriti s sinovoma 
o podrobnostih ženine smrti, o tem, kaj sta 
storila v Amarono in kako sta prišla do nje
ga. Sedeč na veliki koreniki pod kavčukov- 
cem, so si vsi trije pripovedovali novice iz 
časa, ko so bili ločeni. Dečka sta bila srečna, 
da sta našla očeta, oče pa je bil ponosen na 
njuna velika junaštva.

Dečka sta se pridružila delu pri nabira
nju kavčuka, in pokazalo se je, da sta za 
to opravilo bolj sposobna, kakor odrasli. Ho
dila sta od kavčukovca do kavčukovca, de
lala zareze, podstavljala posode in jih na
polnjene praznila. Kuni ju je vedno zve
sto spremljal in stal tudi na straži pred 
kačami in drugimi nevernimi pragozdnimi 
živalmi.

Tako je bilo življenje Stanka in jj
dveh sinov vse do maja leta 1945, ko 5® ^
v amazonske pragozdove prispelo spo!°f' °ónù 
je vojne v Evropi konec in da se tudi Jap ^
umikajo iz Burme, Vietnama, Indonezije irl

svet te no 
a L

bil'

drugod. Medtem pa, ko se je ves ^ _
vice razveselil, so se je nabiralci '<av‘;u._^ll(,j|i 
strašili. Potrto so stikali glave, zakaj 
so zaslužek.

izgu
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V tretjem letu po Parizu
Saigonske čete izpraznile Visoko planoto — Gorjanska plemena prestopila 
na stran FNO — Padlo zadnje oporišče Lon Nolovih čet na reki Mekong
Bitka za Indokino se nadaljuje na vseh zemljepisnih širinah: v Washingtonu med Belo 
hišo in Kapitelom za nadaljevanje vojaške pomoči Lon Nolu; v Kambodži, kjer so Lon 
Nolo ve čete izgubile celo provinco Battambang in še zadnje oporišče na reki Mekong, in 
v Južnem Vietnamu, odkoder prihajajo iz Saigona vznemirljive novice o položaju Thieuje- 
vih čet.

E'.akšen je položaj na teh 
boj .ščih?

VIJSTNAM. osvobodilne si
le so 12. marca zavzele me
sti Buon-Ho in Ban-Me-Thout 
na južno vietnamski Visoki 
planoti. S tem so že štiri 
provincijska središča v ro
kah osvobodilnih sil. V ne
deljo je Saigon razburilo 
sporočilo, da so po zračni 
poti evakuirali iz nekdaj ene
ga od najmočnejših ameriš
kih oporišč (20.000 ameri
ških in 10.000 saigonskih vo
jakov), iz Pleikuja štab II. 
saigonskega korupusa. Vče
raj je bila vest dopolnjena z

novico, da so saigonske če
te izpraznile vso Visoko pla
noto in jo prepustile osvo
bodilnim silam, ker niso 
imele rezerv, s katerimi bi 
jim kljubovale.

V tej operaciji je prišlo 
tudi do zanimivega politič
nega preobrata. Na Visoki 
planoti prebivajo gorjanska 
plemena, ki so po tradiciji 
sovražna Vietnamcem, naj 
gre za saigonski režim ali 
za FNO. V času neposredne 
ameriške intervencije so bili 
ti gorjanci uspešna pomožna 
sila za ameriške čete. Leta 
1969 so formalno izjavili lo
jalnost saigonski vladi. V

'Jjct sir.tit® «va*#
»... Ena od posledic 

nižje menjalne vrednosti 
dolarja je razširitev trga 
za izvoz ameriškega blaga, 
kar obenem pomeni večje 
število zaposlitev v ZDA. 
Hkrati pa se bodo pove
čale uvozne cene, kar bo 
vplivalo na stopnjo infla
cije. Arthur Burns, pred
sednik zveznega odbora 
za rezerve je menda potrt 
zaradi tega inflatomega 
pritiska. Poleg tega pa se 
zaveda, da je zniževanje 
vrednosti dolarja draga 
zadeva. Vprašanje pa je. 
ali so te nevarnosti do
volj velike, da odbor za 
rezerve zavrnejo od tolikš
nega povečanja denarne 
mase, kot ga gospodarstvo 
v sedanjem trenutku za
hteva ...«

£I)C tottsljington post

»... Z zaključkom po
novnih pogajanj o britan
skih pogojih za članstvo

v EGS se je težišče tega 
vprašanja preselilo v 
Westminster. Prva odlo
čitev, ki jo bo potrebno 
sprejeti, je formalno sta
lišče britanske vlade kot 
celote. Ministrski pred
sednik Wilson je bil na 
tiskovni konferenci v Du
blinu ter kasneje v Spod
njem domu zelo oprezen 
in je to vprašanje pustil 
odprto, tako kar zadeva 
njegovo osebno mnenje, 
kot stališče celotnega ka
bineta. Od 23 članov via 
de jih bo 14 verjetno gla 
sovalo za to, da sprejme 
jo nove pogoje. Sedem 
članov bo skoraj gotovo 
nasprotovalo temu pred 
logu, medtem ko se dva 
člana še obotavljata, ven 
dar ju bo ministrski 
predsednik verjetno lahko 
pridobil. Tako lahko skle 
parno, da bo vlada pripo
ročila. naj sprejmejo no
ve pogoje ...«

FINANCIAL TIMES

... V Washingtonu pra
vijo, da predsednik GE
RALD FORD nikakor ni 
človek, ki bi pozabil svoje 
stare prijatelje. Odkar je 
lani avgusta prišel v Belo 
‘lišo, je skoraj ducat svo- 
Uh prijateljev, ki so bili 
poraženi na volitvah v kon
gres, imenoval na vplivne 
položaje v zvezni upra
vi...

*

... Ameriški zunanji mi
nister HENRY KISSIN-

GER gotovo ne bo odsto
pil s svojega položaja pred 
predsedniškimi volitvami 
1976, trdijo njegovi zaupni 
sodelavci. Eden med nji
mi je navedel tudi uteme
ljitev: »Na svetu sta samo 
dva, ki jima Henry pri
sluhne, njegova žena Nan
cy in ameriški podpred
sednik Nelson Rockefel
ler, oba pa mu kar naprej 
dopovedujeta, da pred vo 
litvami ne sme razmišljati 
o umiku.«...

bitkah za Buon-Ho in Ban- 
Me-Thuot pa so pripadniki 
FULRO (združena fronta za 
prenos oblasti za reosvo- 
boditev zatiranih ras), v 
kateri so združena gorjanska 
plemena, aktivno sodelovali z 
borci FNO in so kot prvi 
vkorakali v zavzeti mesti.

KAMBODŽA. Silovitost ob
legovalnih naporov okrog 
Phnom Penha je pojenjala, 
vendar so že skoraj vsa tu
ja veleposlaništva evakuirala 
svoje osebje iz kamboškega 
glavnega mesta. Lon Noi je 
žrtvoval svojega glavnega po
veljnika Femandeza v upa
nju, da bo s to gesto v sme

ri pogajanj in miru« omeh
čal ameriški kongres, ki od
klanja nadaljnjo pomoč Lon 
Nolovemu režimu. Medtem je 
padla cela provinca Baltam- 
bang in zadnje oporišče Lon 
Nolovih čet na reki Mekong, 
tako da poteka oskrbovanje 
Phnom Penha le še po zrač
nem mostu-, ki bo usahnil 
30. marca, če dotlej v Wash
ingtonu ne bodo odobrili 
dodatne vojaške pomoči. Za 
Ameriko se ne postavlja več 
vprašanje, kako rešiti Lon 
Nolov režim, marveč vpra
šanje, kako s pogajanji za
gotoviti njegovo vdajo in še 
ugled Združenih držav.

WASHINGTON. Predsednik 
Ford je 6. marca dramatič
no zahteval 220 milijonov do
larjev, da bi »rešil Kambod
žo m prijateljsko vlado«. 
Kongres je to zahtevo zavr
nil. V predstavniškem domu 
je 189 poslancev glasovalo 
proti podaljšanju vojaške po
moči Lon Nolu in 49 za njo. 
Ko je prišla zadeva v senat
ni pododbor za zunanje za
deve, je prišel na mizo kom
promisni predlog: 82,5 mili
jona vojaške in 53,1 milijona 
humanitarne pomoči s tem, 
da se ta pomoč nepreklicno 
konča 30. junija. In še to 
z restriktivnim pridržkom: 
ob pogoju, da bo predsednik 
Ford vsak mesec podrobno 
poročal, kaj je administracija

storila, da bi se končala voj
na v Kambodži s pogajanji. 
Za predlog so glasovali 4 se
natorji, proti njemu pa 3. 
Zadnjo besedo o tem bosta 
izrekla predstavniški dom in 
senat na plenarni seji in če 
se bosta oba izrekla za 
kompromisni predlog, bo ta 
postal zakon, ko ga bo pod
pisal predsednik Ford.

Razplet v Indokini je od
kril dvoje otipljivih resnic:

Sabotiranje političnih do
ločil pariških sporazumov 
ameriški diplomaciji ni pri
neslo načrtovanih dosežkov.

In drugo: Združene drža
ve zaradi spleta notranjepo
litičnih in zunanjepolitičnih 
okoliščin ne morejo več uve
ljavljati svoje politike s po
močjo neposredne intervenci
je.

MIRAN ŠUŠTAR

KRILOV: SAIGONSKI MRHOVINAR

Krokodil, Moskva

KAJ BODO JEDLI SOVJETSKI IN AMERIŠKI VESOLJCI?

Boršč, šči, harča
Za slovesno kosilo med zvezdami pripravljajo Sovjeti 
za svoje ameriške goste skrbno izbrana jedila v tubah

OD NAŠEGA MOSKOVSKEGA DOPISNIKA

MOSKVA, marca — Priprave na prvi ameriško-sovjetski ve
soljski zmenek sredi julija letos se lotevajo vseh podrobno
sti. Medtem ko v Zvezdnem gorodku pri Moskvi pričakujejo 
prihod ameriških vesoljcev na zadnje skupne vaje s sovjet
skimi in ko tehnični strokovnjaki obeh držav še naprej 
usklajujejo vesoljske programe, pa so zavihali rokave tudi 
drugi, manj izstopajoči strokovnjaki: mojstri — vesoljske 
kuhalnice.

Ko bo posadka ameriške
ga Apollo po spojitvi presto
pila v sovjetski Sojuz, jih 
bodo sovjetski gostitelji spre
jeli s tradicionalno rusko 
gostoljubnostjo. Resda ne z 
običajnim kruhom in soljo, 
saj bi kruhove drobtine in 
sol kaj kmalu zapolnile brez
težni prostor v Sojuzu. Kljub 
temu pa bo jedilnik, ki ga 
ponujajo s sovjetske strani 
Američanom, takšen, da bi 
se ga ne branil niti izbir- 
čnejši sladokusec.

Za hladno predjed bodo 
sovjetski vesoljci ponudili 
pašteto, gnjat in salamo. Na
to bodo ameriški vesoljci 
lahko izbirali med nekateri
mi jedmi iz nacionalne kuhi
nje SZ: pokusili bodo lahko

ukrajinski boršč (zelenjavna 
juha), gruzinsko juho harčo 
(pikantna mesna juha), ali 
pa ruski zeleni šči (zeljnata 
juha s špinačo). Vse te jedi 
bodo postregli tople, vendar 
kajpak ne na krožnikih, am
pak v tubah.

Kot glavna jed bodo sle
dili dušena govedina, kokoš 
in mesni pire. Te jedi bo
do v posebnih posodah, iz 
katerih bodo vesoljci lahko 
jedli z nožem in vilicami, 
tako da se bodo počutili čim
bolj po domače, »po zemelj
sko«. Za poobedek bodo suhe 
češplje z orehi, torta in so
kovi. Za skupni zajtrk pa 
je predvidena kava s hrenov
kami na ruski način, salama 
ter pecivo. Tako h kosilu 
kot k zajtrku bodo ponudi
li posebno pečen čmi bo- 
rodinski kruh ali pa beli 
orlovski. Oba sta v SZ zelo 
popularna.

Sovjetski Suharji so poskr
beli, da bo vesoljska hra
na čimbolj kalorična, hkra
ti pa tudi okusna. Jedi so 
kompaktne, narejene tako,

da jdh je moč uživati v brez
težnem stanju. Kruh, peci
vo in skuto so na primer 
izdelali v tako majhnih por
cijah, da jih je moč pojesti 
z enim grižljajem. Jedi so 
prekrite s tanko, užitno 
skorjico, da ne bi zanesle 
v prostor vesoljske ladje ne- 
všečnih drobtin.

Pri sestavljanju jedilnika 
so upoštevali tudi drugačen, 
nižji pritisk v vesoljski lad
ji Apollo, zato so morali so
kovi in kava skozi poseben 
tehnološki proces, da se ne 
bi razpršili po prostoru. 
Napisi na sovjetskih tubah 
in posodah s hrano bodo 
za vsak primer tudi v an
gleščini, četudi bodo ame
riški vesoljci dobro obvla
dali ruščino. Tako naj bi pač 
preprečili morebitne nepri
jetne kulinarične pomote.

Kaj močnejšega na zob 
pa v vesolju, seveda ne bo 
moč dati. Žejo si bodo 
vesoljci gasili s sokovi in 
vodo. Izostal bo tudi tradi
cionalni ruski samovar s ča
jem, ker bi vrele kapljice 
kaj hitro spremenile vesolj
sko ladjo v pravo rusko 
savno. Vseeno pa sovjetski 
vesoljski kuharji obljublja
jo, da bodo poskrbeli za 
dobro počutje — vesoljskih 
želodcev.

TIT DOBERŠEK

Bonn pod zemljo
Danes bo pod zahodnonemško prestolnico zapeljalo se
dem vagonov, ki so »krščeni« po velikih nemških mestih

OD NAŠEGA BONSKEGA DOPISNIKA

BONN, 20. marca — Vse je nared: iz Zahodnega Berlina, Hamburga, Munchna, Frank
furta, Stuttgarta, Numbterga in bližnjega Kolna so na tržnici sredi starega Bonna zbrani 
gostje iz druščine zahodnonemških mest s pozemeljsko železnico, da bi na kar se da slo
vesen način sprejeli v svojo sredo Benjamina. V soboto popelje prvih sedem vagonov, 
»krščenih« po tehle mestih, častne goste, na čelu s prometnimi ministri, nadžupani in 
drugo prominenco.

Od glavne železniške po
staje mimo vladnega »Bonn- 
hattana« — kjer pride na 
dan —bo vozila tja do Bad 
Godesberga, diplomatske me
tropole na Renu. Kaj je no
vega v Bonnu? Dolgo nismo 
imeli kaj pravega povedati; 
zdaj se bomo lahko bivšim 
»zbonneem« pohvalili: tudi
mi imamo »U-Bahn«.

Premajhno mesto
Priti prvič v Bonn je čud

no doživetje. Vsi že tako 
vemo, da Bonn sploh ni pra
vo mesto, marveč le velika 
vas. Za Ljubljančana je to 
kaj pomembno »okrepčilo«, 
da lahko odloži svoje »ve
lemestne« komplekse.

»Dame in gospodje, čez ne
kaj trenutkov prispemo v 
Bonn,« sporoča v supermo
dernem »trans-europ-expres- 
su« (TEE) nežni sopranček.
Vlak že pred Bad Godes- 
bergom zapusti rensko tesno 
dolino ter se začne prepleta
ti med hiše, ki počasi preha
jajo v neurejene — nenačrto
vane namreč, sicer postajajo 
vse bolj »šik« — mestne uli
ce. Smuk in če dobro gledaš, 
lahko še prebereš tri postaj
ne tablice »Bonn—Bad Go- 
desberg«. Tu tale »gospod« 
med vlaki sploh ne postoji, 
čeprav bi gotovo tu izstopila 
kakšna ekselenca. Potem jo 
brzec dobesedno lomasti kar 
počez čez mestne ulice: z ene 
in druge strani čakajo avto
mobilske kolone pred zaprti
mi zapornicami.

Bonn, glavna postaja, če že 
tako piše, pač mora tako biti.
Verjel pa vsekakor ne bi, 
če ne bi tako pisalo. Ne veš, 
ali je nekakšen pol zapuščeni 
zgodovinski spomeniček ali 
čaka na bombo.

Stop pred zapornicami
Pred postajo kopljejo, raz

bijajo, betonirajo, gradijo in 
podirajo, že dolga leta. Tudi 
tu se »Bonnerji« lahko zad
nje čase pohvalijo, da se jim 
je spremenila stara znana 
podoba, da so »odstrelili« 
zdaj to zdaj tisto znano me
ščansko hišo. Prostor za pod
zemeljsko delajo. Pravzaprav 
so jo do slepe postaje že pri- 
Ijali. Od tu bo v soboto pope
ljal prvi vlak. 3200 metrov bo 
brzel v luknji, tik za Bundes- 
kanzlerplatzem pa bo prišel j

na »diplomatskem dirkališču« 
ven.

Promet v Bonnu! Bonn le
ži na Renu, tudi z druge, le
ve strani ima nekaj predme
stij. če stanuješ tam preko 
in če ravno nisi blizu enega 
treh velikih mostov — sever
ni in južni sta avtocestna 
mostova — boš hitro s tra
jektom preko in se ti ni tre
ba še zdaleč toliko bati, kot 
če stanuješ preko proge.
Stari Bončani se grenko ša
lijo med seboj z vprašanjem, 
kaj največ počenja pravi 
Bončan. čaka pred zaporni
cami. Po tejle progi se vali 
namreč strahovit promet, ve
čina potniških vlakov iz Ham
burga ali vestfalske končne 
postaje Dortmunda vozi tu 
preko za Frankfurt, Stuttgart 
in Miinchen. Le na nekaj me
stih je cestni promet dvig
njen nad nivo, zapornic pa 
je v Bonnu preko dvajset.
Tole velja povedati vsem 
ljubljanskim Bežigrajčanom 
in šiškarjem, ki jim Dreni
kova para živce: v Bonnu bi 
šele ponoreli. Ko takole, de
nimo, hitiš na postajo — 
vlak te ne bo čakal — pa se 
ti zgodi ravno zdaj, da 15 
minut ne dvigne zapornic. 
Prava šola za živčne!

V zvezni vasi
Sicer pa velja naša pozor

nost danes podzemeljski že 
leznici. Dobrih sedem let so 
vsi obiskovalci »zvezne vasi« 
občutili bonska gradbišča.
Na glavni prometni žili, ki 
se že tik za univerzitetnimi 
mestnimi vrati imenuje Ade- 
nauerallee, so razkopavali, 
zadnja leta še posebej hrup
no pred kanclerjevo palačo 
Schaumburg in tiskovnim 
središčem Tulpenfeldom. Si
cer so tod še vedno gradbi
šča, na enem raste nova vlad
na zgradba »Bundeskanzler- 
amt«, na drugem pripravljajo 
vhode v podzemeljsko.

Tri tisoč zelenih dreves po
ganja po bonskih ulicah iz 
velikih modrih »U«. Podze
meljska železnica je nov pri
spevek k čistemu okolju, ho
čejo povedati s tem plakatom

bonski mestni očetje svojim 
someščanom.

Tale »U-Bahn« naj bi v 
osemdesetih letih vozila pot
nike od godesberških amba
sad naravnost do vznožja 
mogočne kblnske katedrale 
(kakšnih 30 kilometrov). Zdaj 
med obema mestoma vozi še 
lokalna obrenska železnica.
Investicija stane 225 milijo
nov mark, skoraj tisoč po 
prebivalcu. »Gross-Bonn« ima 
namreč po združitvi z biv
šimi primestnimi občinami in 
mestecem-zdraviliščem Bad 
Godesbergom 281 tisoč prebi
valcev.

Dobri, stari tramvaj
Podzemeljsko železnico so 

sprva nameravali opremiti z 
navadnimi tramvajskimi vo
zili, kot je to primer v mno
gih drugih velemestih. Tako 
se, denimo, v Stuttgartu čisto 
navadna tramvajska linija 
nenadoma »potopi« pod zem
ljo ter postane »U-Bahn« (ta
le »U« prihaja od začetne 
črke »Untergrundbahn« in je 
v nemškem jezikovnem pro
storu razpoznavni znak za 
metro). Ko pa so dobro pre
mislili, so le uvideli, da jih 
čas prehiteva ter da bo tre
ba poskrbeti za dobre med
mestne zveze z milijonskim 
sosedom na severu, s Kol- 
nom. Pa kaj, ko tega niso 
prav spoznali veliki Kolnča- 
ni, ko so po vojni gradili 
svojo podzemeljsko. Vagoni 
ene in druge zdaj ne gredo 
skupaj, prav tako bo treba 
spremeniti tirnice na sedanji 
bonsko-kolnski železnici.

Da ne bi kdo mislil, da se 
jim drugod po svetu tudi ne 
zgodi, da najprej začnejo de
lati eno, na sredi pa spozna
jo, da je boljše tisto drugo.
Nas v Ljubljani še gotovo 
dolga leta ne bo obiskalo 
spoznanje, da so bili genial
no modri mestni »očetje«, ki 
so z velikim pompom odpra
vili tramvaj. Drugod po sve
tu ga šele dograjujejo, po
daljšujejo, ker imajo dosti 
naftnega smradu po ulicah.

ANTON RUPNIK

BERITE PRIMORSKI DNEVNIK

Panamski prekop ni samo trgovska pot

Ponos
ali sramota Paname

Bodo ZDA predale pomembno strateško točko?
. Strateški položaj predstavlja eno 
prrned največjih bogastev, ki ga deže- 
fe čuvajo in izkoriščajo v svoje dobro. 
Jo ne bi mogli reči za Panamo m nje. 
Jg_ Prebivalce, ki se že več kot 60 let 
Ponižani z žalostjo ozirajo na 8-kilo- 
P16trski široki pas svoje zemlje, kjer 
le viie tuja zastava, kjer veljajo tuji 
zakoni in kjer tuji interesi izkoriščajo 
njihovo največje bogastvo: Panamski 
Prekop,

Pravzaprav bi lahko trdili, da 
Pomembnost prekopa, tako gospoč 
fjta kot strateška, v sedemdesetih 

obstoja Panamski republiki 
pravila več škode kot koristi.
n__^nalu pod odkritju Amerike 
postalo jasno, da bo to področje iir 
preden strateški pomen. Španci 

onaočje Paname izkoriščali kot ti 
noJ'°?ko za blag°» ki so ga vc 
zahodne obale Amerike v Evr< 

».oxii a*ai°. v tem času se je t 
Pa« razcvet tedanjega me
nrvH?1®' Pomembnost tega križi 
Pow. ki so spajale novo in staro c 
tel .so uvideli že španski kralji 

se je porodila zamisel o pre 
viJiVA t3*11 borbe za politično ne 

“*p®t Latinske Amerike od Špan 
Pa tudi Simon Bolivar.

Aeteninistrativno je ozemlje dai 
n<L;H^aname pripadlo pred neod 
v» J° m P° njej Novi Granadi (! 
Ta Canada), ki so jo nekaj časa

stavljala ozemlja današnje Venezuele. 
Ekvadorja, Kolumbije in Paname. Z 
razpadom Nove Granade (ali Velike 
Kolumbije) leta 1830 so se prvič po. 
javile v Panami težnje po odcepitvi 
od Kolumbije. Te težnje so one po
sledica oddaljenosti Panamske pro
vince od glavnega mesta in izourano. 
sti od administrativnega centra (še 
dandanes deželi nista povezam s ko
pensko potjo, tako da se vse komu
nikacije odvijajo po morski in zračni 
poti) in plod spletk velikih sil, ki so 
želele pridobiti to ozemlje, da oi lah
ko na lažji način uresničile načrte o 
prekopu.

Čeprav je Panama po tradiciji in 
kulturi sodila h Kolumbiji, je prav 
prisotnost tako pomembne tranzitne 
poti (1850. leta je že obstajala želez
nica, ki je povezovala Atlantik m Pa
cifik), narekovala lastni pečat njene
mu ekonomskemu razvoju. Kolumbi
ja, pod čigar upravo je bila tedaj 
Panama, je leta 1878 odobrila Fran
cozom koncesijo za izgradnjo preko
pa. Ta poskus se je za Francoze kon
čal klavrno nekaj let kasneje. Teda
nji predsednik ZDA Granit je spoznal 
realne možnosti izgradnje prekopa in 
veliko korist, ki bi jo ta prinesel ZDA 
(povezava med Kalifornijo in vzhodno 
obalo ZDA), vendar se je Kolumbija 
tedaj že zavedala pomembnosti tega 
ozemlja, zato ni privolila v novo kon
cesijo za izgradnjo prekopa.

Tu se prične zadnje dejanje pa
namske tragedije, kjer so glavno vlo
go odigrali ZDA, Kolumbija in Franci

ja, medtem ko je Panama bila le ne- 
močna priča razvoja dogodkov. Ne bi 
mogli govoriti o secesijski vojni niti 
ne o kampaniji za neodvisnost Pana
me. Dogodki so se odvijali hitreje in 
preprosteje. Ko je skupina nacionali
stov 3. novembra 1903. leta proglasila 
neodvisnost Paname, je Kolumbija bi
la sredi voje in odrezana od panam
skih dogodkov. Poleg tega je admini
stracija Panamske železnice, ki je bi
la v rokah ZDA, iz Washington a dobi
la nalog o prepovedi transporta ko
lumbijske vojske. Dogodki so potem 
potekali kot na tekočem traku: 6. 
novembra je ZDA priznala novo drža
vo, 18. novembra je francoski držav
ljan Philipe Bunau Varilla podpisal 
pogodbo o odstopu osemkilometrske 
ga pasu za izgradnjo prekopa. V za
meno je Panama dobila 10 milijonov 
dolarjev in letno vsoto 250.000 dolar
jev (ki se je kasneje povečala).

Zgodovina panamske 
»neodvisnosti«

Kakšni so pravni vidiki pogodbe 
med ZDA in Panamo (ki je ostala ne
spremenjena do današnjih dni)? Le 
malokdo bi si upal zavračati panam
ske pritožbe glede veljavnosti te po
godbe. Mednarodno pravo ne priznava 
koncesij, danih za vselej, kar je pri
mer te koncesije. Vzdrževanje štiri
najstih vojaških baz na ozemlju Pa

namskega prekopa krši pogodbo, po 
kateri je vojska lahko nascanjena na 
območju prekopa le za časa vojne. 
Končno, in kar najbolj bode v oči 
Panamce in njihov ponos, je dejstvo, 
da dejansko pogodba ni bila nikoli 
plod sporazuma med Panamo in ZDA. 
Zunanji minister Paname Juan Anto
nio Tačk pravi: »Philipe Bunau Varil
la, ki je bil podpisnik pogodbe, je 
bil francoski državljan in do tedaj v 
službi francoske družbe, ki je gradila 
Panamski prekop. Po podpisu pogod
be je za vselej odpotoval v Francijo, 
kjer je dobil visoko odlikovanje fran
coske vlade. Dejansko nobeden pred
stavnik Paname ni bil v Washingtonu, 
ko se je odločala usoda prekopa, pod
pisnik pa je tam predstavljal ie svoje 
interese in interese Francije« (to mne
nje lahko upoštevamo kot uradno sta. 
lišče panamske vlade). Vse okoliščine, 
v katerih je bila ta pogodba podpisa
na, postavljajo vprašanje veljavnosti 
sporazuma. V kolikor pa bi ta spo
razum le bil veljaven, je nemogoče 
trditi, da je bil plod poštene igre med 
obema prizadetima podpisnikoma

Poleg omenjenih pravnoformalnih 
vidikov pogodbe je še vrsta pojavov, 
ki močno žphjo nacionalni ponos Pa
namcev (in povzročajo materialne iz
gube). Območje prekopa je najizrazi
tejši primer (in zadnji v Latinski 
Ameriki) klasične oblike kolonianzma 
Oblasti ZDA imajo na območju pre
kopa absolutno suverenost in v neka
terih primerih s tem kršijo pravila 
o prosti plovbi po prekopu. Tako je, 
npr. lansko leto prišlo do ostrih ob. 
tožb na račun zaustavljanja dveh tr
govskih ladij (čilske in sovjetske), ki 
so jih oblasti na prekopu zaustavile na 
zahtevo vojaške hunte v Čilu, ker 
naj bi vozile tovor, ki je bil plačan 
za časa Allendejeve vlade (ladji sta se 
po znanih čilskih dogodkih obrnili in 
odpluli proti kubi). Panamski časopi
si so se zgražali nad dejstvom, da 
hočejo ZDA celo na njihovem ozem
lju odigrati vlogo mednarodne poli
cije.

V današnjem času, ko je Latinsko 
Ameriko zajel val nacionalizma in 
medsebojnega sodelovanja, pa se Pa 
namci najbolj zgražajo nad posebni
mi antigverilskimi šolami, ki jih ima 
jo ZDA na območju prekopa. V teh 
šolah se poleg severnoameriških voja
kov urijo tudi oficirji iz nekaterih 
dežel latinske Amerike. Skorajda ni 
diktatorja v Latinski Ameriki, ki ne 
bi šel skozi to šolo. Medtem ko pa
namska vlada razvija dobre odnose

z naprednimi režimi v Latinski Ame
riki, se na njenem ozemlju urijo naj
bolj vneti nasprotniki teh režimov.

Finančna vprašanja

Viri iz ZDA trdijo, da investicije 
v gradnjo prekopa (v vrednosti 386 
milijonov dolarjev) še niso bile amor
tizirane in da še sedaj ni bilo povr
njenih 317 milijonov dolarjev Take 
številke so v popolnem nasprotju z 
logiko »bussinesa«, pri katerem so 
sevemoameričani tako vešči. Ce so 
te številke resnične in po šestdesetih 
letih delovanja prekopa investicije 
predstavljajo tako breme, ali ne bi 
bilo koristneje za ZDA, da prepustijo 
prekop Panami?

Med leti 1955 in 1970 so čisti do 
hodki prekopa znašali okoli 700 mili 
jonov dolarjev. Poudarjajo pa, da 
so vozarine za prekop odstale nespre
menjene od leta 1914, kar lahko tol
mačimo kot subvencioniranje velikih 
ladjarjev na račun nerazvite dežele.

Posebna študija ECLA (Ekonomska 
komisija Združenih narodov za La
tinsko Ameriko) o Panamskem preko
pu ugotavlja, da so vozarine med 
leti 1960 in 1970 znašale 757 milijonov 
dolarjev, vendar, če bi z uvedbo eko
nomsko upravičenih vozarin te zna
šale okoli 2.600 milijonov dolarjev. S 
tako povečanimi vozarinami bi lad
jarji še vedno prihranili 5.400 milijo
nov dolarjev s plovbo čez prekop. Dru
gi viri OZN trdijo, da so celo te šte
vilke prenizke. Ne glede na to, kate
re podatke upoštevamo, je vsota 1,9 
milijona dolarjev, kolikor Panama do
bi za prekop, smešno nizka.

Doslej smo govorili le o dohodkih, 
ki so v neposredni zvezi z obratova
njem prekopa. Koliko posrednih Kori
sti pa so imele ZDA od 1914. leta s 
prevozom vojaških ladij in materiala 
v prvi in drugi svetovni vojni ter v 
korejski in vietnamski vojni? Neka
teri ocenjujejo te posredne dohodke, 
oziroma prihranke na približno 11 
milijard dolarjev!

Do nedavnega ZDA niso hotele 
slišati o nikakršnih pogovorih s pa
namsko vlado za ureditev tega vpra
šanja. Navajale so vrsto razlogov, za 
radi katerih niso bile pripravljene 
spremeniti niti v najmanjših detajlih 
dosedanjo pogodbo. Tudi Panama je 
čedalje bolj odločno zahtevala revizi
jo sporazuma, oziroma prepustitev

prekopa Panami, zlasti po prihodu 
generala Omarja Tornjosa na pred
sedniško mesto. Pri tem pa Panamo 
podpira vse večji del javnosti m in 
uradnih krogov v Latinski Ameriki. 
Tako so februarja letos v giavnem 
mestu Mehike na sestanku vsea zuna
njih ministrov latinskoameriških de
žel s Henryjem Kissingerjem sprožili 
tudi to vprašanje.

V zadnjem času sta se predstavni
ka ZDA in Paname že dvakrat sestala, 
da bi poiskala rešitev, ki oi bila 
sprejemljiva za obe strani. To je pr
vič, da so ZDA privolile v direktne 
pogovore o tem vprašanju. V šest
dnevnih pogovorih sta se strani spo
razumeli v osmih točkah, ki naj slu
žijo kot osnova za pričetek pogajanj: 
1- razveljavitev sporazuma iz 1903 leta, 
2. čas, v katerem lahko ZDA še upo 
rahljajo prekop, in čas, v katerem 
mora biti v celoti povrnjen Panami, 
3 progresivno upravljanje prekopa s 
strani Paname, 4. nevtralnost preko
pa, 5. panamska participacija v admi
nistraciji; operativi in obrambi pre
kopa, 6. zmanjšanje sedanjega ozem
lja, ki pripada administraciji oreko. 
pa, 7. načrtovanje novih del na oreko- 
pu, 8. povečanje deleža dohodsov iz 
prekopa Panami.

Seveda omenjenih osem točk pred
stavlja le začetno fazo dogovarjanj 
za vrnitev prekopa Panami. Ni ver
jeti, da bodo ZDA zlahka izpustile to 
strateško točko, od katere imajo več 
kot samo finančne koristi. Vendar pa 
postaja jasno, da tudi Panama ne bo 
pristala na kompromise, ki bi teme
ljili na neenakopravnosti. Upoštevati 
je treba tudi, da se je prav v zad
njem letu močno spremenilo razmer
je sil v svetu in da bo Panamo pod
piral večji del sveta pri uresničitvi 
njenih upravičenih zahtev. Pričakovati 
je, da bo kmalu prišlo do postopne 
predaje administrativnih in operativ
nih poslov prekopa ter povečanega 
deleža dohodkov Panami, medtem ko 
se popolna predaja prekopa Panami 
lahko zaradi velikih interesov ZDA na 
tem področju orecej zavleče.

Torej kaže, da je vprašanje rešitve 
problema Panamskega prekopa le 
vprašanje časa. Ta čas pa je odvisen 
ne le od pogajalne moči Paname, tem
več v veliki meri tudi od podpore 
neuvrščenih dežel, ki se prav v da
našnjem času bolj kot kdajkoli prej 
borijo proti nadaljnemu izkoriščanju 
nerazvitih dežel in velesil.

Matjaž Medvedšek
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Dialog o cestah s sosedi
Slovenski in italijanski cestni strokovnjaki si prizadevajo, da bi usta
novili meddržavno komisijo, ki bi se posvetila skupnim cestnim načrtom
Pri načrtovanju našega cestnega omrežja je nedvomno odločilnega pomena, da se naši 
strokovnjaki soočijo tudi s pogledi in interesi graditeljev cest v Italiji. Tako lahko zapiše
mo po nedavnem obisku predstavnikov republiške skupnosti za ceste SRS v Rimu, ko je 
šlo za prav takšno izmenjavo mnenj in skupnih predlogov. Še več, takšno sodelovanje 
lahko res privede do tega, da bo sčasoma ustanovljena tudi posebna meddržavna komisija, 
ki se bo posvetila cestnim problemom in načrtom, ki zadevajo državi.

Ce posežemo nekoliko na
zaj, lahko ugotovimo, da še 
pred leti na tem področju ni 
bilo takšnih stikov, ki bi lah
ko na primerni ravni dovolj 
vsebinsko izražali interese 
enih in drugih ali celo spre
jeli zavezujoče sklepe. Ven
dar se to stanje krepko spre
minja in kaže, da bodo raz
govori vse uspešneje tekli.

Sosede zanimajo 
naše ceste

Čeprav so naši cestni stro
kovnjaki v teh letih posku
šali reševati manjše proble
me kar z bližnjimi sosedni
mi pokrajinami, so imeli še 
vedno težave, kjerkoli so 
skušali pripraviti dolgoročne 
projekcije cestnih povezav, 
ker jim niso bila jasna vsa 
stališča sosedov. Zato je tudi 
prišlo večkrat do nepotreb
nih razprav o primamejših 
cestnih povezavah z Italijo. 
Takšno je tudi mnenje di
rektorja republiške skupno
sti za ceste SRS inž. Lojzeta 
Blenkuša, ki pristavlja še 
naslednje: »K iskanju poseb
nih organizacijskih stikov in 
razgovorov nas je v Slove
niji še posebej spodbudilo, 
ko smo slišah, da se v se
verni Italiji snuje nekakšen 
konzorcij, ki se pogovarja z 
vzhodnimi socialističnimi dr
žavami o cestni povezavi z 
Vzhodom in Bližnjim vzho
dom mimo Jugoslavije. Ta
krat je republiška skupnost 
za ceste prosila tudi za raz
govor, da bi ugotovili, kakš
ne so zamisli glede izgradnje 
cest na obeh straneh Sloven
ska stran je ob tem jasno 
povedala, da imamo dolgo
ročne in kratkoročne progra
me razvoja cest, ki pa fi
nančno segajo le do 1985. 
leta, idejno tehnično pa tudi 
dlje. Pri tem bi bilo seveda 
ustrezno iskati tudi najboljše 
povezave južnoevropskega de
la z »znodnim, toda tako, 
da ne bi obšli Jugoslavije.«

Republiška skupnost je bi
la obveščena, da je vsa stvar 
šele v nekakšnih idejnih po
vojih, da pa tudi italijansko 
stran zanima, če lahko naš 
sistem izgradnje cest in av
tocest postane sestavni del 
tranzitnega omrežja med 
Vzhodom in Zahodom. Na 
obeh straneh smo zaintere
sirani, da tudi o tem dolgo
ročno razmišljamo, saj de
jansko vse kaže na to, da bi

lahko sčasoma dobili tudi 
takšno cestno povezavo čez 
Slovenijo oziroma Jugosla
vijo.

Na republiški skupnosti za 
ceste pravijo, da je treba 
proučiti vse možnosti, ki se 
nam ponujajo ob takšni cest
ni povezavi čez naše ozem
lje. Tako so tudi povedali, 
da pred 1985. letom naši na
črti kažejo na to, da lahko 
odločilneje posežemo le v iz
gradnjo ceste na primorskem 
področju (Razdrto—Sežana), 
vendar pa so tudi ostali cest
ni odseki vezani na takšen 
daljši rok. Rešitev bi lahko 
bila v tem, da bi nekje našli 
ugodnejše kredite za ta dela. 
Pri tem je firma Autostrade 
pripravljena, da poskuša do
seči o tem soglasje nekate
rih evropskih finančnih hiš, 
da bi skupaj v kakih desetih 
letih zagotovili povezavo med 
Trstom in Budimpešto.

Nove oblike 
sodelovanja

Po teh zgodnejših pogovo
rih so se slovenski in itali
janski cestni strokovnjaki 
srečali še večkrat. Vendar na
tančnejše opredelitve omenje
nega cestnega programa niso 
dosegli. Predvsem zaradi 
energetske in gospodarske 
zagate, ki je v Italiji pripe
ljala tudi do tega, da je tam 
vsaka nova graditev avtocest 
za nekaj časa ustavljena.

Vendar lahko povemo, da 
so strokovnjaki precej raz
mišljali o tem, da bi bilo 
treba, v skladu z našimi 
predpisi, najti nekakšno po
slovno organizacijsko obliko, 
ki bi omogočila, da bi lahko 
zbrali določen finančni kapi
tal za izgradnjo te ceste. Z 
ekonomsko študijo pa bi mo
rali dokazati, da bo cestni
na na tej cesti povrnila po
sojilo.

Prišlo je tudi do predloga, 
da bi ustanovili mešano ko

misijo, ki bi bila zadolžena 
za reševanje cestnih vpra
šanj na celotnem mejnem 
območju. Naša želja in kon
cept sodelovanja naj bi te
meljila predvsem na tem, da 
ni mogoče reševati proble
mov na neki točki, ki je za
nimiva za ene ali druge, tem
več da vse skupaj lahko re
šujemo le upoštevajoč vse 
probleme, ki se lahko ob tem 
pokažejo in bi jih bilo dobro 
razrešiti.

Zanimiva pa m le poveza
va preko Trsta, ampak tudi, 
kaj v Italiji menijo glede po
vezave čez Gorico. Pri nas je 
jasno izraženo zanimanje za 
povezavo med Trstom in Raz
drtim, vendar je treba enako
pravno razpravljati o proble
mu Gorice, pa tudi o tem, 
kakšna bo v perspektivi cest
na povezava med Ratečami 
in Trbižem in podobno.

Ob koncu lanskega leta so 
na pogovorih sicer ugotovili, 
da je nastopila določena kri
za, posebej pri graditvi ita
lijanskih avtocest, vendar to 
ne bi smelo ohromiti medse
bojnega uglaševanja progra
mov.

Pogovori so pred kratkim 
ponovno stekli v Rimu, ka
mor so se napotili predstav
niki republiške skupnosti za 
ceste. Kot pravi direktor Loj 
ze Blenkuš, ga je prijetno 
presenetilo,, ko jih je gene
ralni direktor cestne institu
cije ANAS obvestil, da itali
janska stran tudi po menjavi 
njihove vlade zelo pozitivno 
gleda na ustanovitev posebne 
mešane komisije. Tudi itali
jansko ministrstvo za javna 
dela je predlagalo ministr
stvu za zunanje zadeve, da 
nadalje prouči možnosti za 
ustanovitev in delo takšne ko 
misije. Ravno tako so poka
zali, da želijo skupne zadeve 
obravnavati na širši ravni, 
predvsem pa enakopravno vse 
probleme. Povedati je treba 
še nekaj. Cim bo mešana ko

misija imenovana, je normal
no pričakovati, da se bo se
stajala vsako leto in spre
jemala tudi dovolj zavezujo
če sklepe. Zapisniki takšnih 
komisij gredo običajno tudi 
v ratifikacijo vlad.

Začetek del leta 1976!?
Na zadnjem posvetu v Ri

mu so ocenili tudi možnosti 
in trenutne priprave za rea
lizacijo projekta vzhodne av
toceste Trst—Budimpešta na 
relaciji Fernetiči—Sežana— 
Senožeče. Naši predstavniki 
so sogovornike obvestili, da 
so naša prizadevanja nekoli
ko dolgoročnejša, in da re
lacije od Senožeč naprej za 
dalj časa ne bi mogli finanč
no podpreti. Toda tudi Ita
lijani so začeli na lastno po
budo proučevati nekatere 
elemente bodoče ekonomske 
študije za ta prvi odsek. Upo
števali so našo željo, da bi 
ob nadaljnji graditvi te ce
ste obdržali sedanjo gradbe
no operativo in cesto speljali 
naprej. Po tem njihovem 
predlogu bi lahko cesto pri
čeli graditi v drugi polovici 
1976. leta, dokončali pa naj 
bi jo do konca 1979. leta. Kot 
dovolj previdno domnevajo, 
naj bi novi cestni odsek od
plačali s cestnino v 30 letih.

Trasa med Senožečami in 
Fernetiči je projektirana ta
ko, da poteka preko Divače 
in gre po popolnoma novi 
trasi (ne tako kot doslej, ko 
se v Senožečah odcepi proti 
Sežani). Proti Divači naj bi 
tekla skupno s koprsko tra
so in se šele tam odcepila 
proti Sežani. To naj bi bilo 
nekoliko boljše, kar so po
kazale tudi nekatere druge 
prometne in ekonomske štu
dije o tem, kako naj bi za
stavili cestno povezavo s SR 
Hrvatsko. Se nekoliko vpo
gleda v to stvar. Na mejnem 
območju nastajata dva veli
ka suhozemna terminala. To 
pa, med drugim, pomeni, da 
lahko predvidevamo, da bo 
najmočnejši blagovni tok te
kel prav tod. S takšno pri
marno povezavo pa bodo 
sem seveda usmerjeni tudi 
drugi prometni tokovi.

Koncipirana je že tudi na
daljnja povezava proti Reki 
(ne čez Kozino), ampak pre
ko Divače, po Vremski dolini 
in naprej proti Rupi. S tem 
bi za zelo dolgo rešili tudi 
sedanjo kritično cestno pove
zavo Ljubljane z Reko, ki bi 
bila potem sicer nekoliko 
daljša (in ne bi proti Reki 
zavila že v Postojni) ampak 
še vseeno najmanj draga.

STOJAN ŽITKO

Devize za sadje in zelenjavo
VLADICIN HAN — Kmetijsko-industrijski kombi

nat Delišes v Vladičinem Hanu bo letos v primerjavi 
z lanskim letom povečal izvoz za približno 35 odstot
kov. Največ bodo izvozili sadja in zelenjave (zmrznje
ne) in konserviranih proizvodov. Do konca tega leta 
si obetajo približno 60 milijonov dinarjev deviznega 
priliva. Največ blaga tega kmetijsko-industrijskega 
kombinata pokupijo ZRN, Švica, Ital'ja, Britanija m 
Francija.

Dež vliva kmetijcem optimizem
NOVI SAD, 19. marca (Tanjug) — V Vojvodini je 

od približno milijon hektarjev ornih površin, kd so 
predvidene za letošnjo spomladansko setev, ostalo ne- 
zoranih samo še okrog 135.000 hektarov. To so ugotovili 
na seji pokrajinskega štaba za setev. Deževje, ki je te 
dni zajelo skoraj vso Jugoslavijo in osvežilo rodovitne 
površine, vliva kmetijcem optimizem in upanje, da 
bo akcijski program spomladanske setve uspešno op
ravljen. Seveda pa so še vedno nekateri nerešeni pro
blemi, zlasti kmetom primanjkuje traktorjev in rezerv
nih delov, kakor tudi nekaterih vrst gnojil.

Redna kontejnerska linija
Koprska luka je sklenila z Jugolinijo dogovor o 

uvedbi redne kontejnerske zveze s Severno Ameriko. 
Petega aprila bo ladja »Pionir« odprla redno kontej
nersko progo, hkrati pa bo naložila kontejnerje tudi 
v reški luki. V Kopru so minuli mesec pretovorili nad 
100 kontejnerjev in to večidel blaga v tranzitu Pri
čakujejo, da bo kontejnerski promet postopoma nara
ščal glede na gospodarske potrebe in redne zveze. Lani 
je imela koprska luka okoli 1,439.000 ton generalnega 
blaga, del tega blaga pa je primeren za kontejneriza- 
cijo. Oba letošnja meseca je v luki tudi sicer promet 
precej nad povprečjem. V torek je bilo pred prista
niščem zasidranih 12 ladij,, ki so čakale na prostor 
ob pomolih. Od lanskega leta na sidrišču še ni bilo 
takega velikega števila čakajočih ladij. To potrjuje 
predvidevanja, da'bo promet letos ponovno naraščal 
S tem pa je tem bolj Aktualna naloga v roku dokon
čati zastavljene investicije, kot so ‘■erminal za sipke 
tovore, posodobljenje mehanizacije in tudi terminal za 
kontejnerski promet. Ta naj bi bil gotov do prihod
njega leta. Za zdaj bodo ladje s kontejnerji pristajale 
ob pomolih za generalni tovor, ki imajo ustrezna dvi
gala. GUSTAV GUZEJ

Koper - Severna Amerika 
BiH in Libija

Bosna in Hercegovma ima z Libijo precej dobro 
razvite gospodarske odnose. Prvi so to deželo začeli 
»osvajati« bosanskohercegovski gradbinci, ki pa so se 
— podobno kot slovenski kolegi - največkrat po svoji 
krivdi na libijskih gradbiščih pošteno opekli in zaslu
žili le velike izgube. Počasi pa so se stvan zboljšale m 
zdaj znaša bosanskohercegovski 'zvo? v Libijo 2,5 od
stotka, uvoz pa 2,2 odstotka ceiotnega izvoza odnasno 
uvoza BiH. S sarajevskega letališča sta ta teden po
leteli prvi letali z mesom za Libijce. Sarajevski UPI je 
namreč z neko državno libijsko družbo sklenil pogod
bo o dobavi mesa za 6,7 milijona dolarjev. Jasno je, 
da je tu UPI nosilec te kupčije, na pomoč pa so mu 
morali priskočiti tudi drugi rejci živine v Jugoslaviji 
UPI se tudi dogovarja, da bo v Tripolisu zgradil klav
nice in hladilnice, ki bi jih oskrboval z živo živino m 
z mesom. HEPOK in UPI sodelujeta v Libiji pri ure
ditvi namakanja velikih zemljišč Čeprav je Libija 
država v razvoju, je zaradi naftnega izobilja bogata 
in je pripravila zajetne programe za razvoj svojega go
spodarstva. Ta razvoj cenijo, da bo stal Libijo na sto
tine milijonov dolarjev. Več podjetij iz BiH (Energo- 
invest, Soko, Unioninvest, Hidrogradnja in Geoistrage) 
se je že vključilo v ta razvoj in ponudilo svoje znanje 
in storitve v izvajanju tega napredovanja libijskega 
gospodarstva. BOGDAN NOVAK

Kmalu cesta na vrh Lovčena
CETINJE, 19. marca (Tanjug) — Delegatom vseh 

treh zborov skupščine občine Cetinje so danes sporočili, 
da bodo z modernizacijo ceste od Cetinja do vrha 
Lovčena začeli sredi aprila. Sredstva so zagotovljena, 
napravljen pa je tudi projekt. Republiška interesna skup
nost za ceste mora odločiti, kdo bo izvajalec del. Dol
žina ceste bo 20,5 kilometra, širina asfaltne podlage pa 
5,5 metra. Spodnji sloj podlage bodo položili do 15. 
julija letos Skupščina občine se je zavezala, da bo pra
vočasno opravila razlastitev zemljišč, da dela zaradi 
tega ne bi zastala.

Haloze dobe vodo
800 mladincev, ki bodo letos gradili vodovod od Lanco
ve vasi do Majšperka, bo v Haloze prineslo življenje

MAJŠPERK, marca. Zahodni del Haloz je oživel. Točneje tisti del med dolino Podlehnika, 
od Lancove vasi do Majšperka, kjer bodo letos začeli graditi vodovod. To je danes za pre- 
nekaterega meščana nerazumljivo, če pa vemo, da so Haložani na hrbtih ali vozovih vlačili 
vodo tudi po uro daleč do domačij, da je prenekatera domačija zaradi pomanjkanja vode 
dogorela, še preden so prišli gasilci, da je ostalo sodobno gospodarjenje zaradi pomanjka
nja vode samo mrtva črka na papirju, je radost Haložanov razumljiva.

Sedanji načrtovalci gospo
darskega razvoja ptujske ob
čine dokazujejo, da so do
končno pospravili z misel
nostjo o čakanju pomoči »od 
zunaj«. To dokazujejo s po
spešeno gradnjo in moderni
zacijo cest ter vodovodov ki 
so pogoj za večji razmah 
industrije, predvsem pa za 
posodabljanje kmetijstva Za 
podkrepitev teh navedb naj 
povemo, da so na primer na 
območju celotne ptujske ob
čine od vojne do 1972 leta 
zgradili ali modernizirali le 
28 kilometrov cest. Samo v 
1972. letu so uredili 54, leto 
dni pozneje 24 in lani 3) kilo
metrov cest. Če izvzamemo 
elektrifikacijo in se ustavi
mo pri vodovodih, moramo 
povedati, da je bilo z vodo 
preskrbljeno le Ptujsko po
lje, medtem ko so Haloze in 
Slovenske gorice do nedavna 
v glavnem trpele žejo. V 
zadnjih dveh, treh letih so 
uredili del regionalnega vodo. 
voda v Podlehniku, ki zdaj 
že sega 6 kilometrov daleč in 
napaja gospodinjstva v doli
ni, zgradili so 4,5 kilometrov 
lokalnega vodovoda v žeta 
lah; letos pa bodo krajani 
krajevne skupnosti Stoperce 
gradili svoj vodovod v dolžini 
4 kilometrov. Prebivalci za
hodnega dela Haloz največ 
pričakujejo od vodovoda ki 
bo segal skoraj 13 kilometrov 
iz Lancove vasi do Majšper 
ka in napajal gospodinjstva 
na tem območju. Pozneje ko 
bodo zbrali denar za nove 
priključke pa v bistvu velik 
de) najnerazvitejšega območ 
ja Haloz.

Kako iz zaostalosti?
»Gospodarski razvoj nekega 

kraja ali območja ne moreš 
pospeševati samo z resoluci
jami«, pravi Ivan Smole, uči. 
telj sicer predsednik IS KS 
Majšperk. »Po podatkih iz 
Melikove Geografije povze
mam, da je Majšperk 1954 le
ta zaposloval 555 ljudi. Tu mi
slim na Tekstilno tovarno in 
Tovarno strojil. Septembra 
lani pa je Tovarna vomenih 
izdelkov zaposlovala 467 de
lavcev, Konfekcija Konus, 
nekdanja strojilka pa 95 ali 
skupaj 560 ljudi. Torej so s 
20 letih zaposlili le pet ljudi 
več. Za to so gotovo objek 
tivni vzroki, kot so slabe ce

ste, pomanjkanje vode in 
stanovanj.

Majšperk ima s svojo spe
cifično lego, obstoječo indu
strijo in zaledjem velik po
men za ptujsko občino Če 
ne ponavljamo, da je prav 
Majšperk vrsto let po vojni s 
svojo industrijo polnil občin
sko blagajno, da ima not ur
bano naselje po srednjeroč 
nem razvojnem programu po 
leg Ptuja in Kidričevega naj. 
večje možnosti za razvoj, po 
tem je zdaj zadnji čas zg do
graditev vodovoda in moder
nizacijo ceste. Trenutno nam 
manjkajo le še trije -dlome 
tri asfalta, da bi Majšperk 
približali svetu. Žal pa je le 
tos na voljo premalo denar 
ja da bi uredili ta preostali, 
v bistvu najzahtevnejši del 
ceste.«

Krajevna skupnost Maj
šperk združuje 14 naselij s 
približno 14.000 občani Sam 
Majšperk ima od rega 2.400 
občanov. Zato je gradnja vo
dovoda v ta kraj vnesla nova 
načrtovanja. Vsako gospodinj 
stvo bo za gradnjo vodovoda 
prispevalo 1.000 din V Maj
šperku računajo, da oo že v 
kratkem na voljo mnogo no 
vih delovnih mest, s rem pa 
se povečuje tudi stanovanjski 
problem. Mladi, ki so zdaj 
zaposleni v Majšperku žele 
z odročnih, najnerodovitnej 
šib obronkov Haloz v dolino 
zato bi potrebovali okrog 100 
stanovanj, če bi želeli zajezi 

I ti odliv prebivalstva v rujino 
in druge kraje. Zato zdaj na 
črtujeio gradnjo večnh sta 
novanjskih enot, s katerimi 
bi privabili v kraj tudi stro 
kovnjake, ki jih modernizira 
na industrija že zdaj potre 
buje.

Oživeli Majšperk
Gradnjo vodovoda iz Lanco

ve vasi do Majšperka, gradili 
bi ga naj v dveh etapah, 
bodo prevzeli mladi iz vse 
Slovenije in pobratenih ob 
čin. V petih izmenah b' naj 
sodelovalo 800 brigadirjev, ki 
bodo začeli z delom toncem 
maja.

»Od te akcije pričakujemo 
mnogo več, kot samo fizič
no pomoč mladih Haloža 
nom,« pravi Franc Primc se 
kretar občinske konference 
mladih v Ptuju, »že vrsto let 
ugotavljamo, da mladi na tem 
delu Haloz ne najdejo svoje

ga prostora. Izjema je Maj
šperk, kjer so mladi aktivni. 
Že zdaj ugotavljamo, da bo 
akcija vnesla mnogo svežine 
v kraje, kjer bo zgrajen vo
dovod. Mladi oživljajo, posta
jajo del družbenopolitičnega 
življenja. Postajajo del življe. 
nja in dela ostalih družbeno
političnih organizacij, kjer se 
doslej niso uspešno vklju
čevali. To pa je tisti dei ak
cije, ki je bistven, čeprav se 
ne da ovrednotiti z denar
jem.«

V razgovoru z mladimi smo 
izvedeli, da so bile njihove 
razredčene vrste, zvečine so 
zapuščali osirotele kmetije 
in se zaposlovali v bližnjih 
industrijskih centrih ali v 
tujini, nepovezane in slabo 
organizirane. Zaradi pomanj
kanja prostorov in denarja 
so nekoliko bolj zaživel) le 
v kulturno prosvetni dejavno
sti dn z delom mladih kmeto. 
valcev.

Kot nikoli doslej
Z dograditvijo elektrarne 

Srednja Drava II pri Formi
nu bodo dani pogoji :.udi za 
gradnjo regionalnih vodovo
dov s katerimi bodo napajali 
presušene Slovenske Gorice m 
Vzhodne Haloze.

»Delovne akcije kot so v 
Doieni, Kidričevem, Lov
rencu in Majšperku bomo 
razširili na širše območje Ha
lo? in Slovenskih goric,« t.rdi 
ing Jože Botolin, načelnik 
za gospodarstvo ptujske ob
čine »Osrednja akcija oo vo
dovod do Majšperka k bo 
veljal približno .15 milijonov. 
Gradnjo bomo pocenili 2 de
lom mladih. Regionalni vodo
vod bomo gradili naprei iz 
Podlehnika proti Zaklu ga 
razširili na obronke Haloz 
preko Majskega in Dravinj
skega vrha do Vidma in le
tos na Gorco. V programu 
imamo nato gradnjo vodovo
da Vzhodne Haloze, v pre
de! Leskovca, Cirkulan in 
Zavrča. Z dograditvijo (eh 
vodovodov in cest bomo pre
prečili razseljevanje Haioz in 
Slovenskih goric, kjei smo 
dosegli že kritično mejo Po 
drugi strani pa bomo z vodo 
in cestami končno ustvarili 
pogoje za razvoj gospodar
stva, predvsem industrije n 
sodobnega kmetijstva,« meni 
ing. J. Botolin.

JANEZ SEVER

Ljubljana po 30 letih

Korak za stoletje
Mesto, ki spreminja videz in razvojni koncept

Obletnice so priložnost, da se ozre
mo nazaj in ocenimo prehojeno pot. 
Zato verjetno ne bo odveč, če pred 
praznovanjem 30-letnice osvoboditve 
še enkrat vsaj v mislih obnovimo raz
vojna prizadevanja, iskanje pa tudi 
slepa pota gospodarstva Ljubljane, ki 
je kot mnoga druga slovenska mesta 
začelo svoj veliki skok na ruševinah. 
Napori za napredek mesta so v mar
sičem postavili Ljubljano nad repub
liško povprečje, zelo visoko pa tudi 
v jugoslovanskih razsežnostih.

Ta ugotovitev velja tako za narod
ni donoaek, ki je po zadnjih podatkih 
znašal 38-975 dinarjev ali 2.293 dolar
jev na prebivalca, kakor za obremenje
vanje gospodarstva, ki v primerjavi s 
slovenskim v zadnjem času že kaže 
znake nazadovanja, zastarelosti in za
ostajanja za časom.

Ker zadnja ugotovitev nikakor ne 
razvrednoti ogromnega napredka, ki 
ga je Ljubljana naredila v tridesetih 
letih svobode, lahko brez strahu po
gledamo nekaj podatkov, ki med dru
gim potrjujejo tudi njen gospodarski 
razcvet.

Kljub temu da je to mesto bolj 
kot industrijsko trgovsko, izobraževal
no, znanstveno, kulturno in prometno 
središče, je bilo v desetletjih po vojni 
magnet, ki je neustavljivo privlačil 
slovenske selitvene tokove. O tem go
vore številke.

Vabljivo mesto

Leta 1931 so na ožjem mestnem ob
močju našteli 60.000 prebivalcev, ko
nec vojne pa je v mestu dočakalo že 
92.000, na širšem mestnem območju 
pa kar 106.000 ljudi. V prvem deset
letju po vojni se je prebivalstvo Ljub 
Ijane povečalo za 40-000 prebivalcev, 
danes pa je v mestnih matičnih knji
gah vpisanih več kot 272.000 ljudi.

Priliv prebivalcev iz okolice mesta, 
drugih slovenskih predelov in repub
lik ni bil vedno enak. Prvi priselitveni 
val so zaradi razvoja industrije, ob
nove in načrtnega usmerjanja delovne 
sile zabeležili v letih 1948-49. V na
slednjih treh letih je pomanjkanje 
stanovanj in počasna gradnja priprla 
vrata selitvenemu prirastku. Po ob
časnih »valovih« priseljevanja in dveh 
prehodnih zastojih leta 1959 in 1962 
sta omembe vredni le leti 1965 in 1967, 
ko je treba manjše priseljevanje v 
slovensko glavno mesto pripisati bolj 
pretehtanemu odpiranju novih delov
nih mest pod vplivom gospodarske 
reforme.

Glede na širjenje mesta, razvoj in
dustrije m drugih dejavnosti pa tudi. 
spremembe razvojnih teženj Ljublja
ne se je spreminjal odnos med aktiv
nim in drugim prebivalstvom in struk
tura zaposlenih po posameznih dejav
nostih. Ta pa je ob tolikšni koncen
traciji zaposlenih, kakršna je v Ljub
ljani, dokaj dober kazatelj nekaterih 
vsakokratnih značilnosti mesta in nje
gove udeležbe pri ustvarjanju družbe
nega proizvoda in narodnega dohodka 
v okviru širše družbene skupnosti.

Ob primerjanju številk takoj opa
zimo, kako se veča delež zaposlenih 
prebiValcev Ljubljane, nkrati pa se 
vztrajno zmanjšuje delež kmetov. Ta
ko je bilo 1953. leta 100.118 ali 56,9 
odstotkov Ljubljančanov v delovnem 
razmerju, leta 1961 pa se je ta odsto
tek povečal že na 61,1 ali 126.137 ;judi. 
Precejšen skok je Ljubljana registrira, 
la tudi v naslednjih dveh letih, tako 
da je bilo leta 1971 že 164.884 ali 64 
odstotkov prebivalcev ljubljanskih ob
čin zaposlenih, medtem ko je bilo 
kmečkih prebivalcev 11.533 ali 4,4 od
stotka Ljubljančanov. To pa je padec 
v primerjavi z letom 1953, ko se je 
na območju Ljubljane ukvarjalo s 
kmetijstvom kar 21-987 ali 12,5 odstot
ka Ljubljančanov.

Zanimiva je tudi primerjava zapo
slenih v obrti in industriji v posamez
nih obdobjih. Podatki — v primerjavi 
z drugimi panogami — namreč jasno 
kažejo na mestno razvojno usmeritev 
pa tudi na to, da se je Ljubljana pred 
vojno ter v ne tako odmaknjeni pre
teklosti bolj kot ne branila razcveta 
industrije.

Vodita trgovina in industrija

Po podatkih iz leta 1931 je delalo 
v industriji in obrti 9.599 ljudi. Prvo 
leto po vojni je stalo za stroji le 
7.000 delavcev, deset let pozneje pa že 
17.300, medtem ko jih je bilo v obrt
nih delavnicah 8.600- Do leta 1964 se 
je število zaposlenih v raznih indu
strijskih panogah več kot podvojilo,

saj so takrat na območju ljubljanskih 
občin našteli kar 39.012 industrijskih 
in 9.949 obrtnih delavcev. Te številke 
so se iz leta v leto večale, tako da je 
dajalo leta 1969. 17 ljubljanskih indu
strijskih panog kruh kar 43.634 de
lavcem in njihovim družinam, štiri le
ta pozneje pa 51.297 zaposlenim. Hkra
ti pa je bilo v družbenih in zasebnih 
delavnicah zaposlenih 9.380 ljudi.

Z večanjem števila zaposlenih, ra
stjo produktivnosti in sprememba
mi nekaterih drugih okoliščin, kot so 
na primer razmere na trgu, ugodni 
pogoji za investicije in drugo, se je 
spremljal (večal) tudi delež Ljub
ljančanov pri ustvarjanju družbenega 
proizvoda in narodnega dohodka. Ker 
so ti podatki za prva povojna leta 
nepopolni, naj za ilustracijo rasti 
družbenega bruto proizvoda omenimo 
primer ljubljanskega Litostroja, ki je 
leta 1947 do 1955 povečal vrednost 
bruto proizvodnje kar za 33-krat.

Leta 1967 se Ljubljana lahko po
hvali, da je družbeni bruto proizvod 
dosegel vrednost 7,524.893.000 dinar 
jev, kar je 115 odstotkov več kot pred 
štirimi leti. To ugotovitev pa moti po- 
datek, da je imelo na tak skok bruto 
proizvoda, v tako kratkem času pre
cejšen vpliv povečanje cen. Res pa je, 
da se je pri ustvarjenem bruto pro
izvodu Slovenije delež Ljubljane, ki je 
leta 1963 predstavljal 21,7 odstotka, 
leta 1967 povečal na 22,1 odstotka.

V skupnem prispevku Ljubljane je 
imela takrat največji delež industrija, 
sledijo pa ji trgovina, gradbeništvo, 
promet, obrt, komunala, gostinstvo, 
turizem itd. Ta vrstni red »nosilcev« 
družbenega proizvoda se je obdržal 
tudi do leta 1972, ko je bila vrednost 
bruto proizvoda 20,436.000.000 dinar
jev, družbenega proizvoda, ki vključu
je amortizacijo, osebne dohodke, aku
mulacijo in sklade, pa 9,988.000.000 di
narjev. Pri tem je manj razveseljivo 
dejstvo, da so v Ljubljani to leto po
časneje rasli skladi in akumulacija 
glede na republiško merilo, medtem 
ko so se v Sloveniji povečali povpreč
no za 23, so se v Ljubljani le za 13 
odstotkov. To pa zato, ker so aku
mulacija in skladi manj dinamično na

raščali predvsem na dveh, za Ljublja
no najbolj pomembnih področjih, to je 
v industriji (9 odstotkov) in trgovini 
(12 odstotkov).

Različne stopnje rasti družbenega 
proizvoda so spremenile tudi struktu
ro po področjih. Tako se je nekoliko 
zmanjšal delež trgovine in industrije, 
ki pa kljub temu še vedno prednjači
ta v ljubljanskem družbenem proizvo
du s 36,5 in 30,6 odstotka, »opomogli« 
pa so si še gradbeništvo, promet in 
kmetijstvo.

Kljub stagnaciji ali celo nazadova
nju na posameznih področjih gospo
darstva je republiško središče vedno 
korak ali dva pred slovenskim pov 
prečjem pri tretjem pomembnem ka- 
zatelju razvitosti: narodnem dohodku.

Razlike med občinami

Čeprav prebiva v ljubljanskih ob
činah le nekaj več kot 15 odstotkov 
slovenskega prebivalstva, je njegova 
udeležba v narodnem odhodku repub
like sorazmerno ugodnejša. Tako je 
narodni dohodek Ljubljane leta 1961 
predstavljal 22,3 odstotka slovenskega, 
šest let pozneje pa celo 26,1 odstotka. 
Do leta 1972 se je ta delež znižal na 
25,4 odstotka, kar ni bilo nenavadno, 
saj se je v Ljubljani skoraj v vseh 
gospodarskih panogah narodni dobo. 
dek povečeval počasneje kot v okvi
ru republike.

Kljub temu pa ne kaže izgubljati 
glave, saj slovensko glavno mesto še 
vedno dokaj trdno ohranja prednost 
pred povprečnim narodnim dohod 
kom v republiki. Med leti 1961 in 1967 
je ta prednost celo 70 do 90 odstot
na, za zadnja leta pa lahko trdimo, 
da je narodni dohodek na prebivalca 
Ljubljane za tretjino večji kot na po
vprečnega Slovenca. Tako bi leta 1967 
vsak Slovenec lahko pobral 8.241 di
narjev novoustvarjene vrednosti, Ljub
ljančan pa kar 15.135 dinarjev, če bi 
delili le na območju ljubljanskih ob
čin ustvarjeni narodni dohodek Ugod
no razmerje je bilo tudi leta 1972.

Takrat je znašal narodni dohodek 
Ljubljane 9,055.000.000 dinarjev, na 
prebivalca je torej prišlo 33.805 dinar 
jev ali 1932 dolarjev. V slovenskem 
merilu pa je bilo v istem času ustvar
jenega 20.825 dinarjev ali 1.190 dolar
jev na prebivalca. Po zadnjih podat
kih je narodni dohodek Ljubljančanov 
še večji, saj se je povzpel že na 38-975 
dinarjev ali 2.293 dolarjev.

Pri tem je treba omeniti, da so 
primerjave skupnega narodnega do
hodka po letih skoraj neizvedljive, saj 
jih poleg nepopolnih podatkov iz pr 
vega desetletja po vojni otežkoča tu 
di nekajkrat spremenjena vrednost 
dinarja in sistemske spremembe pri 
ugotavljanju dohodka.

Narodni dohodek na prebivalca po 
posameznih ljubljanskih občinah kaže, 
da lahko govorimo o »razvitih in 
nerazvitih« tudi v okviru Ljubljane 
Tako so bile leta 1961 ljubljanske ob
čine po udeležbi v narodnem dohodku 
v mestu razvrščene: Center 35,3 odstot
ka, šiška 20,3 odstotka, Bežigrad 15,6 
odstotka, Moste-Polje 14,6 odstotka in 
Vič-Rudnik 14,2 odstotka. V naslednjih 
šestih letih pa so se razlike še pove
čale: Center 41,5 odstotka, šiška 19,3 
odstotka, Bežigrad 15,7 odstotka, Mo- 
ste-Polje 13,5 odstotka in Vič-Rudnik 
10 odstotkov.

Da bistvenega izboljšanja nismo 
uspeli doseči niti v naslednjih letih, 
dokazuje tudi tabela z deleži posamez
nih občin v narodnem dohodku Ljub 
ijane za leto 1972. V njej znaša sešte
vek vseh panog gospodarstva občine 
Center 37,4, šiška 22,2, Bežigrada 17,2, 
Most in Polja 13,4, občine Vič-Rudnik 
pa le 9,8 odstotka vrednosti narodne
ga dohodka Ljubljane. Ta razdelitev 
pa v grobem velja še danes.

Ob odpiranju delovnih mest in ve
čanju narodnega dohodka, ki ga v 
Ljubljani pa tudi drugod kljub debe
lejši denarnici lahko sproti porabimo 
— se marsikdo vpraša, če te novo
ustvarjene vrednosti ne bi mogli ob 
enakih zmogljivostih gospodarstva bi
stveno povečati z večjo produktivno 
stjo- Tako vprašanje se vsiljuje še po
sebej zato, kar že nekaj časa ugotav
ljamo, da narašča produktivnost v

Ljubljani počasneje kot po drugih ob
činah ljubljanske regije pa tudi not 
drugod po Sloveniji Za tako stanje 
naj bi bilo krivo dejstvo da je v na
rodnem dohodku republiškega sredi
šča udeležena trgovina z velikim dele
žem. Po drugi strani pa je bila pred 
dobrim desetletjem ljubljanska trgov
ska mreža precej bolj razvita kot dru
god in se zato danes kaže manjši od
stotni delež produktivnosti.

Hkrati ne kaže prezreti ugotovit
ve, da je imeia v Ljubljani leta 1968 
v produktivnosti največ uspeha trgo
vina s 78.097 dinarji neto proizvoda 
na zaposlenega. Takrat so ugotovili 
11 odstotno letno rast produktivnosti, 
medtem ko se je leta 1973 povečala 
za 10 odstotkov. Za kolikšno vsoto 
gre pn tem, lahko sklepamo iz ugoto
vitve, da se je to leto zaradi omenjene 
10 odstotne produktivnosti povečal 
celotni dohodek ljubljanskega gospo
darstva kar za 26 odstotkov Seveda 
pa je zvodenel zaradi 27 odstotnega 
povečanja cen Kljub temu pa je bil 
končni učinek gospodarjenja — doho
dek za razdelitev, še vedno za 19 od
stotkov večji.

Predlani je bil celotni do
hodek ljubljanskega gospodarstva 
68,518.907.000 dinarjev Od te vsote je 
65,2 odstotka prispevala trgovina, 19,1 
industrija, 5,6 gradbeništvo in 4,2 od
stotka promet. Kljub prednjačenju pa 
delež obeh najmočnejših panog neneh
no pada, medtem ko se veča celotni 
dohodek turizma, gradbeništva in sta
no vanjsko-komunalne dejavnosti.

Izpolnjena obveznost

Našteti podatki so le drobci iz gra
diva, ki nesporno potrjuje ugotovitev, 
da je Ljubljana v zadnjih treh deset
letjih izpolnila precej tistega, kar je 
Boris Kidrič 16. maja 1945 reaei na 
radiu »Svobodna Ljubljana«: »Juna
štvo, ki smo ga izkazali v vojni mo- 
ramo izpričati tudi v delu. Junakom 
borbe naj slede junaki dela!« Sadovi 
gospodarskih načrtov, proizvodnih na- 
log posameznih delovnih kolektivov, 
neštetih prostovoljnih delovnih ur na 
gradbiščih, v zadnjih letih pa tudi na
črtnega odpovedovanja posameznim 
ugodnostim za boljšo prihodnost, so 
današnja velika in sodobna Ljubljana. 
Ljubljana, v kateri rastejo nove sose
ske, v kateri je dela za vse, in še več. 
Ljubljana, ki bo imela jutri dovolj šol 
in vrtcev, lepe ceste in morda še kaj, 
zaradi česar so si znali njeni prebival
ci zategniti pas, ko je bilo to treba. 
In ne nazadnje Ljubljana, ki je vred
na naziva mesto-heroj, saj je po štirih 
letih agonije za žico v treh desetlet
jih naredila korak za stoletje.

Janez Odar
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SMUČANJE V GRÒ DNU

Klammer osvojil ZANIMIV DVOBOJ V KRIŽU
zadnji smuk za SP

Trije tekmovalci na vrhu lestvice za SP

ORTISEI, 21. — Avstrijec Franz
1 cim IT) Or* i n /-vOTT/i-ìil orvn lir
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Klammer je osvojil poslednji smuk, 
Veljaven za letošnji svetovni pokal. 
Lestvica današnjega smuka je bi- 
!a namreč taka:

Klammer (Av.)
2- Haker (Nor.)
2- Russi (švi.)
I Koux (švi.)
5- Berthod (Švi.) 
e- Cordin (Av.)
I R. Thoni (It.) 

Grissmann (Av.) 
Plank (It.)

10- Veith (ZRN)
Po tem smuku je

240
196
147
117

89
87

9. Ochoa (šp.) 79
10. Paolo de Chiesa (It.) 74
11. Russi (Švi.) 58
12. Rene Berthod (Švi.) 57
13. Veith (ZRN) 55

Jutri bo na sporedu ženski vzpo
redni slalom, s katerim bodo de
kleta zaključila svoje letošnje na
stope za svetovni pokal. Tega si 
je, kot smo že poročali, že pred
časno zagotovila Annemarie Moser- 
Prollova (Avstrija).

2’01”22 
2’01”84 
2’02”27 
2’02”78 
2’03”03 
2’03"73 
2’03”74 
2’04”04 
2’04”21 
2’04”28

.r.° tem smuku je nastal na lest- 
Vici za svetovni pokal dokaj zani- 
Kuv položaj: kar trije tekmovalci 
So namreč pred poslednjim nasto
pom tega tekmovanja, vzporednim 
slalomom, ki bo na vrsti v nedeljo,
Pa vrhu lestvice z enakim številom 
točk. Ta lestvica je zdaj taka:

K Gustav Thoni (It.), Ingemar 
Stenmark (Sve.) in Franz 
Klammer (Av.)

I Piero Gros (It.)
“• Haker (Nor.)

Hinterseer (Av.)
I Herbert Plank (It.)

Grissmann (Av.)
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ŠPORT NA TV
italijanska TV bo danes iz Orod

na prenašala po 2. sporedu od 9.45 
do 12.30 ženski vzporedni slalom, 
veljaven za SP, od 16. do 18. ure 
pa bodo predvajali registriram iz
vleček tega tekmovanja.

Jutri bo na 2. sporedu italijanske 
TV od 9.45 do 12.30 prenos moške
ga vzporednega slaloma, od 15. ure 
do 15.45 prenos krosa «5 mlinov», 
od 15.45 do 17.45 registrirani pre
nos moškega vzporednega slaloma, 
ob 17.45 pa bomo videli zaključni 

,del kolesarske dirke po Reggio Ca- 
I labrii.

nogomet JUTRI V 2. AMATERSKI LIGI

MED VESNO IN JUVENTINO
V 3. AL bo osrednje srečanje med Primorcem in De Macorijem na Padričah

2. AMATERSKA LIGA
V devetem povratnem kolu bo 

Primorje sprejelo v goste S. Anno. 
Po treh zaporednih neuspehih so 
«rdeče-rumeni» prejšnjo nedeljo ven
dar izbojevali točko proti Flaminiu. 
To je nekoliko dvignilo moralo pri- 
morjašem. ki se zavedajo, da bo 
jutrišnji nasprotnik trd oreh. Trža
čani (kljub temu, da imajo malo 
možnosti dohiteti vodeči Stock) vse
eno računajo na visoko uvrstitev, 
zato bodo prišli na Prosek z name
nom, da odnesejo obe točki. Doma
čini prav gotovo ne bodo položili o- 
rožja, saj hočejo varovanci Barbia- 
nija dati v zaključnem delu prven
stva nekaj zadoščenja proseškim na
vijačem.

Zarja bo gost Flaminia, ki trenut
no deli predzadnje mesto s pred
stavniki Duina. Srečanje bo precej 
naporno za Bazovce, saj Tržačani 
(zaradi kočljivega položaja) se ns 
bi zadovoljili s polovičnim izkupič
kom. Bazovci, ki so nekoliko boljše 
uvrščeni (vsekakor niso še na var
nem) računajo proti Flaminiu prav 
na remi.

Zanimiv in razburljiv bo predvido
ma derbi v Križu, med Vesno in Ju-

košarka JUHU OB 11. CRI V ULICI MONTECENGIO

Borovci proti Libertasu 
za dokončno prvo mesto
V finalu naraščajnikov bodo Kontovelci igrali doma proti Lloydu Adriaticu

finale promocijskega
PRVENSTVA

e 40 minuti igre in znali bo
ta0’ ma*'era ekipa (Bor ali Liber- 

s Trst) si bo priborila pravico
0 nastopa v zaključnem delu za 

Prestop v D ligo. Jutri ob 11.
f1 v telovadnici Montecengio, bo- 

ri?r in Libertas odigrala tretje 
uiocilno srečanje: v tem finalu 

J« namreč v Dolini Bor premagal 
^oertas z 69:66 v povratni tekmi 
PaJp slavil Libertas (79:77).
, Med tednom je bil govor, da 

,* Se lahko borovci, kljub nedelj- 
d atnu Porazu, uvrstili v nadaljnji 
šib zaradi boljšega količnika v ko- 
(14RV neposrednih srečanjih
1 ,b:i45). Popravilo o «neposrednih 
Prvh>> pa velia le za državna 
5, enstva in ne za consko prven-

p’ kot je promocijska liga. 
me v ^ .se bodo torej morali po- 
j- ,nti z izkušenimi nasprotniki indat; od sebe. Predvsem pa bo
jih a^k° popravili več napak, ki so 
bili Zafre^di v nedeljo, ko so izgu- 
trel-Z dvema točkama. Predvsem bo 
nainn, p°‘skati pravo obrambo za 
QÌ.-^arnejšega moža Libertasa (De
branj’ zagriziti se bo treba v o- .. «nbi, 
sceno terarnbi, v napadu pa igrati spre
jo vi-r1 po fnožnosti uveljaviti svo- 
d0o|ns‘nsk° prednost in večji mia 

pcn! zanos.
loaa°rOVCe aaka izredno težka na- 
ro\vzato tudi računajo na podpo- 
Ijo na občinstva, ki je v nede- 
Ve. QVaušeno navijalo za naše bar-
tapn namreč za dokaj važno e- 
ke ;n v’ kratki zgodovini naše košar

Bn “f®eSa šborta nasploh.. c°r bo ior.,1 _vo o„b? ‘Srai z naslednjo posta- 
Sirk 0S’AC’ Rarazzutti, Kralj, Fabjan, 
Frar„- Arnbrožič, Klobas, Kraus, 
FIN*? m Guštin.

!NALE NARAŠČAJNIKOVV 9
raščain !?°vratnern kolu finala na- 
li v Ja|k°v bodo Kontovelci spreje- 
ki Sjg • vekipo Lloyda Adriatica,
prvn ^e praktično zagotovila

Meri ! i1 na tem turnirju, 
igrali lelnotn so naši košarkarji 
točkamV Gcirici' kjer so s petimi 
dici a4 lz^ubili proti moštvu Ra
pa sJ^Ne glede na ta neuspeh 
cem vcmladlm kontovelskim igral- 
zastonaie pobvala in priznanje, da 
lu iL8-10. našo košarko v tem fina- 
v borirà aaze’ da bomo lahko tuditJOQOO--- --
naraščaj.posti računali na kakovosten

Proti Lloydu Adriaticu je malo 
možnosti, da bi naši fantje uspeli 
zmagati. Prepričani pa smo, da bo
do dali vse od sebe, da bi zapusti
li najboljši vtis.

* * «

Zaradi velikonočnih praznikov bo 
v ostalih prvenstvih počitek. Drugi 
del prvenstva kadetov in dečkov 
se bo namreč pričel 6. aprila.

edko

NAMIZNI TENIS
ZARADI ZVEZNEGA TRENINGA

Odloženo 5. kolo 
ženske A lige

Kot smo že poročali, se najbolj
ši Krasovi predstavnici (Sonja Mi
ličeva in Silvana Vesnaverjeva) 
mudita že teden dni v Bariju, kjer 
je skupni enotedenski trening naj
perspektivnejših kandidatinj za na
stop v državni reprezentanci. Da
nes in jutri se bodo udeleženke te

čaja udeležile tudi mednarodnega 
turnirja, ki bo prav tako v Bariju.

Zaradi teh «uradnih» obveznosti 
ne bo regularno steklo peto kolo 
ženskega ekipnega prvenstva A li
ge, ki bi moralo biti na sporedu 
danes. Tekmovalna komisija je 
namreč, upoštevajoč udeležbo dlveh 
Krasovih predstavnic na skujjnih 
pripravah, prenesla današnje ire- 
čanje Kras - CSI Parma na pozivej- 
ši datum. Prav tako bodo prven
stveno kolo, ki bi moralo biti na 
sporedu prihodnjo soboto, odigrali 
zaradi velikonočnih praznikov v pr
vi polovici meseca aprila. Kar se 
pa tiče finalnega dvoboja za osvo
jitev državnega ekipnega naslova, 
bo ta na sporedu v Fiuggiju, ko se 
bo odvijalo državno prvenstvo za 
posameznike.

- bs-

Od 29. marca do 2. aprila bo 
na Poljskem, v Zakopanih, medna
rodni ženski košarkarski turnir. U- 
deležila se ga bo tudi italijanska 
državna ženska reprezentanca.

ventino. Križani so v povratnem de
lu precej popravili svoj položaj na 
lestvici, saj niso v osmih odigranih 
tekmah okusili poraza in so osvojili 
10 točk. V zadnjih dveh nastopih so 
se pri Vesni izkazali napadalci, ki 
so zabili šest golov. To potrjuje, 
da so Križani trenutno v dobri formi.

Juventina je bila v povratnem de
lu pomanjkljiva prav v napadu saj 
so štandrežci v osmih tekmah dali 
le pet golov. Zato je povsem razum
ljivo, da bo Juventina jutri v Križu 
librala obrambni sistem igre v upa
nju, da odnese eno točko. Predvide
vanja za ta derbi so tvegana. Kot 
v vsakem derbiju je tudi tu možen 
vsak izid. Vsekakor je Vesna (ki i- 
gra na domačih tleh ob podpori na
vdušenih kriških navijačev) favorit.

V ostalih tekmah predvidevamo 
zmago Portualeja nad Costalungo, 
delitev točk med Duinom in Campa- 
nellami, zmago Libertasa nad Gianz- 
zolami, celotni izkupiček za Sagrado 
v dvoboju s Stockom in delitev točk 
med Edero in Isonzon.

3. AMATERSKA LIGA
Na Goriškem gresta Sovodnje in 

Mladost v goste.
Sovodenjci bodo igrali proti ekipi 

Viilesse, ki je trenutno na drugem 
mestu lestvice. Ker predstavniki Vil- 
lesseja še vedno upajo na spodrsljaj 
vodečega Fogliana, računajo na zma
go in upoštevajoč, da igrajo doma, 
imajo Sovodenjci malo možnosti, da 
bi jim prekrižali račune.

Tudi Doberdobci, ki gredo v goste 
k solidnemu Fossalonu imajo malo 
možnosti, da odščipnejo točko doma
činom, ki so v Fossalonu klonili le 
vodečemu Foglianu.

Na Tržaškem bodo v skupini O 
odigrali deveto povratno kolo. V o- 
stalih dveh skupinah bodo odigrali 
nekaj zaostalih tekem.

Brežani bodo sprejeli v goste vo
dečo Aurisino, ki si ne sme dovoliti 
niti delnega spodrsljaja, saj bi to 
lahko bilo za Nabrežince usodno. 
«Plavi» se tega dobro zavedajo, kljub 
temu upajo na pozitiven izid.

Po dveh pozitivnih nastopih bo 
sprejel Union v goste Libertas Rò- 
col, katerega so Podlonjerci dohite
li prav ta teden z zaostalo tekmo 
z Baxter jem (1:1). Razumljivo je, da 
v tem dvoboju računajo Podlonjer
ci na zmago.

Osrednje srečanje bo na Padričah 
med Primorcem in De Macorijem. 
Izid srečanja bo odločilen za pred- 
stop v višjo ligo, saj imajo trenut
no Tržačani le točko več od Pri
morca. V Trebčah vlada optimizem. 
Vsi se zavedajo, da je De Macori 
solidna ekipa, ki v 17 nastopih ni 
okusila poraza in dobila le pet 
golov. Trebenci pa so v 17 tekmah 
klonili le De Macoriju. Izkazali so 
se posebno v napadu saj so dosegli 
največ golov (47). Torej jutri na 
Padričah najboljši napad, proti 
najsolidnejši obrambi. Kdo bo zma
gal? Težko je dati odgovor, vendar 
Trebenci, ki igrajo doma, lahko ra

čunajo na navdušeno bodrenje do
mačih navijačev, ki bodo v tem dvo
boju igrali važno vlogo. B. R.

HOKEJ NA LEDU

Jugoslovani v formi
SAPPORO, 21. — Potem ko so 

na svetovnem hokejskem prvenstvu 
B skupine v Sapporu Jugoslovani 
včeraj premagali Nizozemce s 7:3, 
so danes slavili prepričljivo zmago 
nad Japonci z 8:4.

Cuguari - Napojit i ?
(Jesena - Varese 1
Fiorentina - Ascoli 1
Juventus - Inter 1
LR Vicenza - Sampdoria 1 
Lazio - Roma 1 X 2
Milan - Torino X
Ternana - Bologna X
Arezzo - Verona X
Catanzaro - Perugia 1 X
Taranto - Foggia 1 X
Giulianova - Modena X 2
Messina * Reggina 1 X

ODBOJKA V ZENSKI C LIGI

Veliko zanimanje navijačev 
za drevišnji derbi v Dolini
Danes in jutri bodo stopile na igrišče vse naše odbojkarslte ligaške ekipe

MOŠKA C LIGA
V štirinajstem kolu moške odboj

karske C lige bo drevi Kras gostil v 
nabrežinski občinski telovadnici lan
skega drugoligaša Ferronija iz Ve
rone, ki trenutno zaseda dobro tretje 
mesto na lestvici. Krašovci imajo 
le še teoretično možnost, da dohi
tijo Brusegano, ki je nabrala kar 6 
točk več kot predstavniki zgoniške 
občine.

Vendar pa krasovci niso še vrgli 
puške v koruzo in so kljub slabim 
rezultatom dobro reagirali, saj so 
se res vedno potrudili, toda le za
radi nezadostnega števila treningov 
za tretjeligaško prvenstvo (le dva
krat tedensko) in zaradi pomanjka
nja športne sreče so obtičali na 
predzadnjem mestu lestvice. Kot je 
bilo razvidno prejšnjo soboto v Bel- 
lunu in v sredo na turnirju v Go
rici, igrajo sedaj «belordeči» bolj 
sproščeno, kar občutno vpliva na u- 
činkovitost igre.

V prvem delu prvenstva je v Ve
roni Kras kljub okrnjeni postavi za
igral zelo dobro. Če bo drevi po
novil takratni nastop, bi morali do
seči svoj cilj in osvojiti prvi par
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MLADINSKE NOGOMETNE LIGE

Med naraščajniki tudi Union 
vztrajno prodira proti vrhu
V nedeljo se je začelo poprvenstveno tekmovanje mladincev

MLADINCI Jprvi del naraščajniškega prvenstva,
n... , |V skupini A je Vesna ohranila prvo
Prejšnjo nedeljo se je pričelo tek- na Križani sn v

movanje mladincev. Union je v pr
vem kolu že ds voj 11 celoten izku
piček na račun Interja SS. Zmago
viti gol za Podlonjerce je dosegel 
Košuta. Poudariti pa moramo, da 
je Inter SS nastopil v zelo okrnjeni 
postavi. Verjetno največje presene
čenje tega kola je tesna zmaga Cos- 
talunge nad Giarizzolami.

V skupini B je Zarja takoj okusila 
grenkobo poraza. Bazovci so klonili 
Fortitudu s klasičnim 2:0. Najvišjo 
zmago pa je dosegla Edera v tekmi 
z Roianesejem. Ta zmaga potrjuje 
dobro uvrstitev Edere v komaj za
ključenem prvenstvu in jo uvršča 
med glavne favorite te skupine.

IZIDI
SKUPINA A

CMM - Muggesana 2:2, Inter SS • 
Union 0:1, Costalunga - Giarizzo- 
le 1:0.

SKUPINA B
Roianese - Edera 0:4, Barcola • 

Cremcaffè 0:1, Fortitudo - Zarja 2:0.
NARAŠČAJNIKI

Prejšnjo nedeljo se je zaključil
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DAM ES
SOBOTA, 22. marca 1975

ODBOJKA
MOŠKA C LIGA

21.15 v Nabrežini
Kras — Ferroni

1. MOŠKA DIVIZIJA
21.15 v Trstu
AGLI Sv. Jakob — Dom * * *
18.00 v Gorici, na Komu
Olympia — Libertas

ŽENSKA C LIGA
20.30 v Dolini
Breg — Bor

MOŠKA D LIGA
18.00 v Trstu, stadion «1. maj»
Bor — S. Giorgio

1. ŽENSKA DIVIZIJA
20.30 v Trstu, stadion «1. maj»
Bor — Julia

* * *

18.00 v Gorici
AGI — Kontovel

DOMAČI ŠPORT
18.00 v Pordenonu 15.00 v Dolini
Volley Bali — Sloga Breg — Aurisina

# * *
JUTRI 15.00 na Opčinah

Union — Lib. Rocol
NEDELJA, 23. marca 1975 * * #

NOGOMET
15 00 na Padričah
Primorec — De Macori

Z. AMATERSKA LIGA MLADINCI

15.00 na Proseku 9 15 v Trstu, Sv. Sergij
Primorje — S. Anna Cremcaffè — Zarja

15.00 v Trstu, Sv. Sergij NARAŠČAJNIKI
Flaminio — Zarja 11.00 v Križu# * # Vesna — Triestina
15.00 v Križu * * *
Vesna — Juventina 13.30 na Opčinah

3. AMATERSKA LIGA Union — CGS
* * *

10.30 v Zagraju 12.00 v Trstu, Sv. Sergij
Viilesse — Sovodnje Giarizzole — Primorje

* * * * * *
15.00 v Fossalonu 13.15 v Dolini
Fossalon — Mladost Breg — Esperia SL

ZAČETNIKI
14.15 v Trstu, Sv. Alojzij
Triestina B — Breg

KOŠARKA
FINALE

PROMOCIJSKEGA PRVENSTVA
11.00 v Trstu, Ul. Montecengio
Bor — Libertas Trst

FINALE NARAŠČAJNIKOV
11.00 na Kontovelu
Kontovel — Lloyd Adriatico

ODBOJKA
1. ŽENSKA DIVIZIJA

8.30 v Trstu, Elizejske poljane
Inter — Sokol

SMUČANJE
TROFEJA MOBILIERI

9.00 na sedlu Pianzutan
Nastopa tudi SPOT (VSL)

TRNOVSKI MARATON
9.30 v Črnem vrhu

Nastopa tudi SPDT

mesto na lestvici. Križani so v 
osmih tekmah zbrali dvanajst točk. 
Bili so uspešni 11-krat, prejeli so le 
3 gole. Na drugem mestu je Triesti
na, Libertas Rocol A in -Opicina SC, 
ki zaostajajo za «plavim!» za dve 
točki.

V skupini B zaseda Union drugo 
mesto na lestvici, skupno z Liber- 
tasom Sv. Marko. Podlonjerci so 
v osmih tekmah zbrali 10 točk, bili 
so uspešno 11-krat, prejeli pa so 6 
golov. Prvo mesto na lestvici zase
da Libertas Trst, ki ima dve točki 
prednosti pred našimi zastopniki.

V skupini C se je med slovenski
mi enajstericami najbolje izkazal 
Breg, ki se je ustavil na drugem 
mestu lestvice z enajstimi točkami. 
Primorec in Primorje pa sta ne
koliko razočarala, saj sta zbrala le 
6. oziroma 5 točk. Celoten obračun 
slovenskih moštev pa je zadovoljiv.

IZIDI
SKUPINA A

Opicina Supercaffè - S. Giovanni 
1:1, Montuzza - Libertas Rocol A 
0:7, Edera - Fortitudo 0:4, Aurisina • 
Triestina 0:3.

SKUPINA B
Zaule - CGS 0:0, Union - Rosan- 

dra 2:1, Domio - Libertas Sv. Marko 
0:2, Libertas Trst - Chiarbola 7:0.

SKUPINA C
Primorec - Ponziana 0:1, Crem

caffè - Libertas Rocol B 2:0, Mug
gesana - Esperia Sv. Alojzij 0:0, 
Breg - Primorje 3:0.

LESTVICE
SKUPINA A

Vesna 12. Opicina SC, Libertas Ro
col A in Triestina 10, S. Giovanni 
6, Fortitudo 5, Montuzza 4 in E- 
dera 0.

SKUPINA B
Libertas Trst 12, Libertas Sv. Mar

ko in Union 10, CGS 9, De Macori 
in Rosandra 7, Zalile 6, Chiarbola 
3, Domio 2.

SKUPINA C
Giarizzole 12, Breg 11, Ponziana 

9, Primorec in Cremcaffè 6, Mug
gesana, Primorje, Lih. Rocol B in 
Esperia S/L 5.

ATLETIKA
NEW YORK, 21. - Nekega at

letskega tekmovanja v LR Kitajski 
se bosta udeležili tudi moška in 
ženska reprezentanca ZDA.

točk v povratnem delu prvenstva.
—bs—

ŽENSKA C LIGA
Derbi v Dolini med Bregom in Bo 

rom bo prav gotovo osrednji odboj
karski dogodek za ta konec tedna. 
Najprej je potrebno omeniti, da bos
ta obe šesterki stopili na igrišče sko
raj popolni, saj bo pri Bregu manj
kala samo Marija Kofol, pri Boru pa 
Mesesnelova. Oba trenerja bosta i- 
mela tako precej širšo manevrsKO 
možnost pri iskanju najboljše po 
stave, kar pri prvem derbiju ni bi
lo mogoče. V letošnji sezoni sta se 
Breg in Bor srečala dvakrat in Tr
žačanke so obakrat zmagale. Bor 
prav proti zastopnicam iz Doline 
igra odlično. Vprašanje pa je, če 
bo ta tradicija obveljala. Domačin
ke bodo gotovo zaigrale izredno pri
zadevno, da bi pospravile četrti par 
točk, kar bi pomenilo tudi izdaten 
korak proti bolj varni sredini lestvi
ce. Drevišnje gostinje bodo prav go
tovo hotele ohraniti še naprej svojo 
nepremagljivost v srečanjih z Bre- 
žankami. Torej se nam res obeta 
zanimivo odbojkarsko srečanje.

MOŠKA D LIGA
Naš edini zastopnik v tej ligi — 

Bor — igra doma. Gostil bo solidni 
S. Giorgio iz Marghere. Borovci so 
zmagali v prvem srečanju s 3:1, kar 
je dokaj dober porok, da bodo drevi 
pospravili tudi osmi zaporedni par 
točk. Plesničar in tovariši so ta 
čas v odlični formi. Igrali pa bodo 
brez Pučke, ki se je moral zaradi 
poškodovanega kolena za daljši čas 
posloviti od odbojkarskih igrišč.

1. ŽENSKA DIVIZIJA
Danes in jutri se v tej ligi prične 

povratni del tekmovanja. Sloga od
haja v goste k vodečemu Volley 
Ballu v Pordenon. Domačinke, ki 
so ostale praznih rok v tekmi s So
kolom, bodo gotovo pazljive in bo
jevite. Prav zaradi tega čaka sloga- 
šice izredno težavna naloga.

Odbojkarice Bora bodo gostile dob
ro Juho in imajo zelo malo možnosti 
za uspeh.

Kontovelu se obeta lepa prilož
nost. da prekine serijo porazov, ker 
odhaja v goste k poprečnemu AGI v 
Gorico.

Sokol igra jutri dopoldan z Inter- 
jem. ki ima samo dve točki manj. 
Nabrežinke so v zadnjih nastopih 
zaigrale tako kot znajo in niti ne
navadna jutranja ura jih ne bi sme
la spraviti ob zmago.

G. F.
1. MOŠKA DIVIZIJA

V prvem kolu povratnega dela bo 
drevi šesterka Doma iz Gorice gosto
vala v Trstu, kjer se bo spoprijela 
ob 21. uri s tamkajšnjo ekipo AGLI 
San Giacomo.

Domovci odhajajo na to gostova
nje v upanju, da bodo odigrali lepo 
tekmo. Več kot v to pa težko lahko 
upajo, saj se ACLI poteguje za naj
višja mesta lestvice. Kljub temu bi 
morala biti ta tekma še kar borbe
na in izenačena.

Tekma AGLI San Giacomo (Trst) 
— Dom (Gorica) bo v telovadnici 
Morpurgo (Ulica Scala Campi Elisi 
2/4) v Trstu. Za to tekmo so bili 
sklicani vsi igralci Doma, ki se bo
do morali zbrati ob 19.15 pred klu
bom «Simon Gregorčič» v Gorici 
(Korzo Verdi 13) za skupni odhod 
v Trst.

Olympia pa bo v prvem kolu po
vratnega dela prvenstva 1. moške 
divizije igrala na domačih tleh pro
ti Libertasu iz Turjaka.

Olympia bi morala tudi to sreča

nje brez velikih težav osvojil saj 
sodi Libertas med raišibkejša moš
tva te lige. Tekma Olympia — Li
bertas bo drevi ob 18. uri, v go- 
riški telovadnici UGG - Valletta del 
Corno. I. K.

V medšolskem moškem prvenstvu

Prešeren 
v polfinalu

1. — prvi
drugi

2. — prvi
drugi

3. — prvi
drugi

4. — prvi
drugi

5. — prvi
drugi

6. — prvi
drugi

1
1
1

X
1

X
1

X
X
1
1

X

Zadnji dan izločilnega dela od
bojkarskega prvenstva tržaških vi
šjih srednjih šol dijakov sta naša 
zavoda dosegla naslednja izida: 

Prešeren — Volta 2:1
Da Vinci — Žiga Zois 2:0
Dijaki trgovskega tehničnega za

voda Zois so tako izločeni iz nadalj- 
nega tekmovanja, Prešeren pa bo 
igral v torek, 25. marca v polfinalu.

NOGOMET

Polfinale evropskih 
pokalnih tekmovanj

ZORICH, 21. — V Ziirichu so da
nes izžrebab nasprotnike, ki se bo
do pomerili med seboj v polfinalu 
raznih evropskih nogometnih po
kalov.

Žreb je dal tak izid:
POKAL PRVAKOV

Saint Etienne (Francija) — Ba- 
yem (ZRN)

Leeds United (Vel. Britanija) — 
Barcelona (Španija)

POKAL POKALOV
Ferencvaros (Madžarska) — Or- 

vena zvezda (Jugoslavija)
Dinamo Kijev (SZ) — Eindhoven 

(Nizozemska)
POKAL UEFA

Tvvente (Niz.) — Juventus (It.)
Koln (ZRN) — Borussia (ZRN)
Prva srečanja bodo odigrali 9., 

povratna pa 23. aprila.

BOKS

Parlov bi rad 
med profesionalce

(Od našega dopisnika) 
BEOGRAD, 21. — Na pobudo 

boksarske zveze Jugoslavije je bil 
danes v Pulju sestanek zveze or
ganizacij za telesno kulturo te ob
čine in boksarskega kluba Pulj, za
radi sklepa Mate Parlova, da po
stane profesionalni boksar. Sest; n- 
ka so se udeležili tudi zastopniki 
boksarske zveze Hrvaške. Na se
stanku je ugotovljeno, da je bok
sarski klub Pulj izpolnil vse svo
je finančne obveznosti do Parlova 
in je pripravljen dovoliti mu pre
hod v kateri koli drugi klub brez 
kakršne kob odškodnine. Stališče 
boksarskih organizacij Jugoslavije 
je, da v skladu s sedanjimi druž
benimi gibanji ne podpro razvoja 
profesionalnega boksa v Jugoslavi
ji. vštevši organiziranje boksarskih 
prireditev, na katerih bi nastopali 
tudi profesionalci. Udeleženci se
stanka so z obžalovanjem ugotovili, 
da se sestanka ni udeležil Mate 
Parlov, čeprav je bil o sestanku 
obveščen.

B. B.

PASADENA, 21. - Bobby Fischer 
svetovni šahovski prvak, je obve
stil organizatorje dvoboja med njim 
in Karpovom, da svojega nastova 
ne bo branil, ker mednarodna ša
hovska zveza ni sprejela neke nje
gove zahteve, katero je stavil kot 
pogoj za pristanek na srečanje z 
izzivalcem svetovnega prvaka.

OHVKM ILA
ŠD Polet vabi na prostovoljno 

delo, ki bo danes, 22. t.m. od 
14. ure dalje v novem športnem
krožku, v Konkonelski ulici l.

* « *

SPDT priredi 30. in 31. t.m. av
tobusni izlet na Krvavec ob pri
liki 9. zimskih športnih iger. Vpi
sovanje v uradu ZSŠDI v Trstu, 
Ulica Geppa 9.

^ANCI STRLE:
PARTIZANSKI 

VOLK SAMOTAR
&TO oblasti navadno niso ugotavljale, kako in s
skrbi + e Prekinjene napeljave, ker so pač imele dosti 
čilih ro--01’ da 80 jih nenehno popravljale. V redkih poro- 
zasledi+'lniStrstva za promet in javna dela pa je mogoče 
bra loaì tudi kaj takega. Tako v poročilu z dne 15. okto- 
odsekn točko 6 piše: «Prekid vodov 3415 in 3430 na
brave rvrii^ai'^en- Stol, a voda 3483 na odseku Stol-G. Du- 
Puškarjenja °ktobra od 7 h do 12. oktobra do 10 h zaradi

je i.e Generalski Stol precej oddaljen od Mrkoplja,
saj je 7ri otažo vseeno mogoče pripisati Viktorju Kraševcu, 
delal +aT.an.°: da je bil za hojo zelo dober in da je zelo rad 
Povedal ®3.ete Y oddaljene kraje. Veljko Sinko pa je tudi 
Ijal SVo- a4. Je Viktor pri izvajanju diverzij veliko uporab- 
kraje kf .kalno kolo. Z njim je odhajal iz žage v razne 
se je’ s irael skrito orožje, po izvedeni diverziji pa
skril. 7a ,°le®0m spet vrnil, še poprej pa je orožje spet 
leč stran °j » je diverzije izvajal v širokem krogu in da- 
tem za cu "Irkoplja, pa je imel tudi razloge, ker je s 

* sabo zabriseval sledi.
a u pa je Viktor ugotovil, da prekinjanje telefon

skih žic s streli iz puške ne prinaša daljših motenj v delo
vanju zvez. Služba za vzdrževanje linij jih je navadno ze
lo hitro popravila. Treba si je bilo izmisliti nekaj boljšega, 
nekaj takega, kar ne bo mogoče takoj opaziti. Domislil se 
je, da telefonske zveze lahko prekine tudi s povzročitvijo 
kratkega stika, če bi za to uporabil tanko, skoraj nevidno 
žico, bi bilo napako na liniji zelo težko najti. In to je tudi 
storil.

Na žagi v Mrkoplju so imeli tudi priprave za delo e- 
elektrikarjev. Sposodil si je torej plezalne kremplje in var
nostni pas, vzel tanko žico in odšel v noč. Izbral je prime
ren drog, si na čevlje privezal krempače, splezal do izola
torjev po drogu in... Rezultat je bil: mojstrska sabotaža. 
O njej govori poročilo okrožnega komiteja KPH Karlovac 
z dne 2. oktobra 1941, kjer je napisano: «Mrkopalj. Okrog 
15. septembra s tanko žico spojene brzojavne žice in tako 
je bil brzojavni promet prekinjen za več kot 24 ur... » 
Ustaško poročilo pravi: «Linije 3440 in 1234 so bile preki
njene od 24. septembra od 12 h do 26. septembra do 8 h 
na odseku Lokve-Mrkopalj... » Prav gotovo sta bili obe 
sabotaži Viktorjevo delo.

Ivica Črnič in Jaša Kraševec sta povedala, da je bilo 
primerov te vrste sabotaž več. Osebju za vzdrževanje linij 
so povzročile veliko naporov in vzele veliko časa. Treba 
se je bilo namreč povzpeti na vsak drog posebej, da so od
krili in odstranili napako.

O zelo zanimivi sabotaži je poročal tudi štab Primor- 
sko-goranskega NOP odreda (Zbornik, del peti, knjiga 2, 
stran 85), kjer je napisano: «25. XI. 1941. Tovariši iz L. 
odreda (Lički, po vasi Lič) so spojili električno napeljavo 
s telefonsko, tako da so posekali dva električna droga, ta
ko da 48 ur niso delali telefoni na liniji Sušak-Zagreb, vse 
manjše centrale pa so bile poškodovane...» Kaže torej.

da so to diverzijo izvedli pravi partizani. Ker pa vemo, da 
je Viktor še posebej veliko zahajal v taborišče partizanov 
iz Liče, je upravičena domneva, da je vsaj miselno botro
val tej akciji.

V dokumentih je najti več podatkov o diverzijah na 
prometne zveze, le da je tam teže ugotoviti, katere pripa
dajo Viktorju. Dogajalo se je namreč tudi za časa partizan
stva, da so si nekateri komandanti ali štabi prilaščali celo 
akcije drugih partizanskih enot, če pa je šlo za posamezni
ka, ki je želel ostati neznan, je bilo to še toliko laže. Velj
ko Kovačevič v že citiranem sestavku pripoveduje, kako 
izjemno skromen je bil Viktor, da ni nikoli maral poročati, 
kaj je naredil v škodo sovražnika. Poročati pa je bilo ven
darle treba o tem, kakšne akcije so bile izvedene na po
dročju pristojnega štaba, četudi ta štab ni vselej natančno 
vedel, katera enota ali posameznik sta akcijo izvedla. V 
nadaljevanju navajam nekatere akcije, ki bi jih bilo mo
goče pripisati Viktorju Kraševcu, ali pa je pri njih izved
bi sodeloval tako, da je pripravil eksplozivna sredstva.

Na progi med tunelom Risnjak in Kupjak je bil na 
železniško progo 19. septembra 1941 nastavljen eksplozivni 
naboj, ki je ob 22.30 eksplodiral ob prihodu tovornega vla
ka. Ob tej priložnosti je bil odtrgan kos tirnice, lokomoti
va in 14 vagonov pa so zleteli s tirov. Diverzija je potrjena 
iz partizanskih in ustaških virov.

Na železniški promet zahodno od Ogulina so bile v 
dneh 4., 5. in 6. oktobra 1941 izvedene kar tri zaporedne 
diverzije. Zabeležene so samo v ustaških poročilih. Na 
osnovi tega je mogoče sklepati, da jih redne partizanske 
enote niso izvedle. Za prvo se ustrezni odlok v prevodu 
glasi: «4. novembra ob 19.45 uri izveden atentat z eksplo
zivom na železniško progo L. Jesenice-Javomik okraj Ogu- 
lin, ki ju varujejo italijanski vojaki, in to hip pred nale

tom italijanskega vlaka 100. Šest vagonov vrženih iz tirnic. 
Žrtev ni bilo. Proga še ni popravljena. . »

O diverziji, ki je bila izvedena isto noč le slabih 5 ur 
za to, sta dve ustaški poročili. Navajata, da je na dan 5. 
oktobra 1941 ob 0.15 uri tovorni vlak naletel na eksploziv 
od postaje Fužine 300 metrov proti Vratom okraj Delnice. 
En vagon je skočil iz tirov, prizadejana škoda ustaški drža
vi pa je ocenjena na 60.000 kun. Drugo poročilo to diver
zijo pripisuje Andriji Bubnju, ki da je naklonjen komuniz
mu in ki je tiste dni izginil.

Zelo zanimivo je poročilo o tretji diverziji, ki pravi: 
«Dne 6. oktobra 1941 je naletel brzi vlak številka 303 Su
šak-Zagreb pri kilometru 573, med stražarnicama številka 
372-373, na področju občine Brod Moravice okraja Delnice 
na eksploziv, ki je v tistem hipu eksplodiral, in je zaradi 
tega stroj in 7 potniških vagonov zletelo iz tračnic ter 
poškodovalo progo v dolžini 130 metrov. Ljudskih žrtev 
bilo, razen da je bilo 5 oseb ranjenih, ki so se vozile v 
tem vlaku in sicer: en italijanski častnik se je porezal ob 
steklo, en italijanski vojak se je tudi porezal ob steklo, 
dv' železničarja in ženska pa so se ranili zaradi hudega 
udarca vagona, ki je zdrsnil. Promet je bil prekinjen 
24 ur... »

O diverziji pri Gomirju je partizansko poročilo precej 
nejasno. Pravi, da je v noči med 28. in 29. oktobrom 1941 
partizanska skupina iz Gomirja vrgla v zrak progo v času, 
ko je vozil italijanski vojaški transport, in da so bile na 
italijanski strani žrtve.

Andrija Bubanj navaja, da so on, Veko Miloševič-Bač- 
varič in Viktor sklenili proslaviti triindvajseto obletnico 
oktobrske revolucije na prav poseben način. Viktor je 6. 
novembra 1941 z vrha malega tunela Sleme skozi luknjo
vrgel na vlak dve bombi. ( Nadaljevanje sledi)
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NEZASLIŠAN SKLEP KASACIJSKEGA SODIŠČA

Turinskemu sodišču preiskava 
o obtožbah proti De Vincenzu
Vse kaže, da sl bo preiskavo prilastil torinski generalni pravdnik Reviglio Del
la Veneria, ki je bil doslej med najbolj vnetimi obtoževalci milanskega sodnika

RIM. 21. — Z nezaslišano razsod
bo je kasacijsko sodišče danes do
delilo sodno preiskavo o milanskem 
preiskovalnem sodniku dr. De Vin
cenzu turinskemu sodišču. Sodniki 
so tako osvojili predlog generalne
ga pravdnika Giovannija Gollija, 
ki je bil mnenja, da bi vse izsled
ke najbolje pretehtali turinski sod
niki, ki vodijo že preiskavo o «rde
čih brigadah», ki zadeva predvsem 
ugrabitev genovskega sodnika Sos- 
sija.

MATI IN HCI 
RODILI ISTOČASNO

Grazia, in Elvira Quatrocchi, 
mati in hči stari 40 oziroma 
19 let sta danes povili istočas
no brhka kričača. Pri porodu 
jima je pomagala ena sama in 
zelo zaposlena babica. Do ne
navadnega dvojnega poroda je 
prišlo v Catanii v ljudski če
trti San Cristojoro. Novorojen
ca - strica so imenovali za Lu
ciana, nečaka pa za Natale- 
ja — sta imela ob rojstvu isto 
težo, 3 kg in 800 gramov vsak, 
in ta je verjetno edini primer 
na svetu, da se stric in nečak 
rodita istega dne, isto uro, v 
isti sobi in imata vrhu vsega 
še isto težo.

Grazia Quatrocchi, ki je po
ročena z nekim težakom, je i- 
mela že 11 otrok, medtem ko je 
za njeno prvorojenko Elviro 
Natale prvi sin. Družim živita 
skupaj v trisobnem stanovanm, 
v katerem se sedaj tre kar 
16 ljudi

RAZTRESENA MILIJONARKA
Remedios Martin, 15-letne- 

mu dekletu iz Seville, očitno ni 
veliko do denarja, če je poza
bila vnovčiti stavno srečko 
španskega «totocalcio». Dekle, 
ki je kupilo srečko pred več 
kot tremi meseci, je povsem po
zabilo na dragocen listič, tako 
da je šele včeraj zvedela od 
funkcionarjev krajevne stavni
ce, da je bila med srečnimi do
bitniki. Remedios, ki je stavi
la le dvajset pesov, je z zma
go iztržila nekaj nad milijon 
pesov.

Po navadi španske stavnice 
izplačujejo dobitke na «totocal- 
ciu» takoj, tokrat pa so morali 
izjemoma funkcionarji na lov 
za milijonarko, saj je ta po
polnoma pozabila na zmago.

HUDI ČASI ZA DAVČNE 
INŠPEKTORJE

Davčnim inšpektorjem trda 
prede: odkar so skoraj po vseh 
državah sveta spričo krize o- 
stro privili davčni vijak, so 
funkcionarji državnih izterje- 
valnic vse bolj nepriljubljeni 
gostje. Še zlasti nevaren pa je 
bil obisk pri vročekrvnežu, ki 
meni, da so mu protizakonito 
naprtili preveliko davčno bre
me, kot je na lastni koži oku
sil marsejski izterjevalec Jean 
Fontes. Komaj se je prikazal 
v garaži Raymonda Fossatin, 
je šel ta nadenj s samokresom 
in debelim kolom in davčni in
špektor je komajda odnesel ce
lo kožo. Fossati si bo moral si
cer hladiti jezo v zaporu kazen 
pa bo vsekakor manj grenka, 
ker se je maščeval osovražene
mu davkarju.

Preiskava je bila dodeljena tu
rinskemu sodišču na podlagi 60. 
člena kazenskega zakonika, ki pred
pisuje. da v primeru, da je v prav
do vpleten sodnik, pa čeprav !e 
kot prizadeta stranka, mora preis 
kavo voditi sodišče, ki ni v istem 
sodnem okrožju, v katerem deluje 
prizadeti sodnik.

Z razsodbo vrhovnega sodišča se 
je tako zaključD uvodni del primera 
De Vincenzo, ki je zbudil val po
lemik, spričo nezaslišanega in tudi 
protizakonitega nastopa generala 
Della Chiesa in turinskega pravdni
ka Reviglia Della Veneria. Kot je 
znano pravdnik in general dolžita 
sodnika De Vincenza «sodelovanja» 
z rdečimi brigadisti. Na čem je 
osnovana obtožba ni bilo še mogoče 
zvedeti, kaže pa vsekakor, da ne 
gre za tehtne indice, če sta jih 
sodnik Caselli in tožilec Caccia, 
ki vodita preiskavo, povsem pre
zrla.

Govorice, ki se s tem v zvezi 
širijo in ki jih razpihuje zlasti des
ničarski tisk, se nanašajo na pri
čevanja samozvanega duhovnika - 
gverilca Silvana Girotta, ki je ova
dil karabinjerjem voditelja RB 
Curcia in na domnevne izsledke v 
skrivališču brigadistov v Robbianu, 
kjer je bil ubit podčastnik Marita
no. Kot rečeno gre torej za zelo 
krhke indice. V tem pogledu Della 
Chiesa in Reviglio Della Veneria 
v bistvu ponavljata obtožbe šefa 
razpuščenega posebnega preisko
valnega urada pri notranjem mini
strstvu dr. D’Amata. Njegove ob
tožbe je v celoti objavil pred ne
davnim skrajnodesničarski tednik 
«Il borghese», vendar so bile v 
bistvu znane že dobro leto. V in
tervjuju z urednikom tednika «L'Es
presso» je dr. D’Amato pojamral.

ste, jih sodstvo izpušča na začas
no svobodo.

Tedaj je predsednik milanskega 
sodišča dr. Trimarchi odločno za
vrnil vse obtožbe in poudaril, da 
je sodnik De Vincenzo vedno nepri
stransko opravljal svoje delo. Ne- 
osnovanost obtožbe je spoznala tu
di komisija višjega sodnega sveta, 
ki je pred nekaj meseci vodila pre
iskavo o delovanju milanskega so
dišča in zlasti o dr. De Vincenzu.

Dokumenti, ki so jih našli v skri
vališču v Robbianu in ki so bili u- 
kradeni v uradih dr. Caizzija in dr. 
D’Ambrosia bi morali verjetno slu
žiti kot. podkrepitev obtožilne kam
panje proti dr. De Vincenzu. Ni 
namreč lahko razumeti, čemu naj 
bi drugače služil brigadistom brez
pomembni material, ki so ga odne
sli iz uradov omenjenih sodnikov, 
če ne za provokacije proti De Vin
cenzu.

V pogovoru s časnikarji je dr. 
Re viglio Della Veneria v prejšnjih 
dneh večkrat poudaril, da je pre
pričan, da bo kasacijsko sodišče 
dodelilo pravdo turinskemu. Ni nam 
znano zakaj je bil tako trdno pre
pričan v to, vsekakor pa mu gre 
priznati, da je bil dober prerok. 
Po zakonu bo moral sedaj načelnik 
turinskega pravdništva odločati, 
komu bo zaupal preiskavo, zelo ver
jetno pa je, da si jo bo dr. Re- 
viglio Delia Veneria prilastil v 
svojstvu generalnega pravdnika kot 
si je že prilastil preiskavo o ugra
bitvi Sossija. Prav v tej luči je 
sklep kasacijskega sodišča toliko 
bolj nerazumljiv, saj je preiskavo 
v bistvu dodelilo sodniku, ki je — 
umirjeno povedano — pokazal pre
veliko navdušenja pri obtoževanju 
De Vincenza in ki si je v tem po
gledu že ustvaril predsodke, kar

Milanski sodnik, katerega so o 
sklepu kasacijskega sodišča obve
stili časnikarji, ni hotel komentirati 
vesti, čeprav ni skrival svojega pre
senečenja nad razsodbo. Dejal je 
le, da bo ob primernem času do
kazal svojo nedolžnost, v kratkem 
pa se bo vrnil na sodišče, da nada
ljuje s preiskavami, za katere je 
še pristojen. Kot je znano se je 
sodnik v ponedeljek odpovedal iz 
korektnosti preiskavi o samozvanih 
rdečih brigadah.

Disciplinski postopek 
proti branilcema 
Mihajla Mihajlova

BEOGRAD, 21. — Po pisanju beo
grajskega lista «Večerne novosti» je 
odvetniška zbornica Beograda spro
žila disciplinski postopek proti bra
nilcem Mihajla Mihajlova na ne
davni razpravi pred okrožnim so
diščem v Novem Sadu Jovanu Ba- 
roviču in Veljku Kovačeviču, zara
di načina, kako sta branila Mihaj
lova, ki je bil, kot je znano zaradi 
namerne sovražne propagande ob
sojen na 7 let strogega zapora. «Ve
černe novosti» ugotavljajo, da Ba- 
rovič in Kovačevič nista branila ob
toženega, temveč njegovo delo in 
sta se na ta način identificirala z 
njim. «Advokata sta sodno izkoristi
la tribuno za politično govornico 
proti našemu družbenemu sistemu 
in politiki ZKJ, kar je istočasno 
prekršek profesionalne etike in ka
znivo delo», poudarjajo «Večerne 
novosti».

PRED SESTAVO NOVE KOALICIJSKE VLADE

PORTUGALSKA MED SOCIALIZMOM INNATO
Sekretar KPP predvideva čimprejšnje obravnavanje vprašanj odnosov z atlant
skim zavezništvom - Ameriški senator o možnosti zasedbe Azorskih otokov

LIZBONA, 21. — Portugalski pre
mier Vasco Goncalves nadaljuje 
pogajanja za sestavo nove vlade, 
ki bo že četrta v kratki zgodovini 
nove demokratične Portugalske po 
državnem udaru 25. aprila lani. 
Največje težave za sestavo te vla
de predstavlja stališče socialistič
ne stranke, ki se noče sprijazniti 
z dejstvom, da bi moral zunanji 
minister Mario Soares odstopiti s 
položaja zunanjega ministra ter se 
zadovoljiti le s položajem ministra 
brez listnice. V resnici bi imel so
cialistični predstavnik naziv držav-
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JUGOSLOVANSKI PREMIER ZAKLJUČIL OBISK V ZDA

Plodni razgovori predsednika Z IS 
D, Bijedka z ameriškimi državniki
Vloga neuvrščenih ter krizi na Cipru in Bližnjem vzhodu v ospredju pogovorov - Bijedic 
je včeraj prispel v New York, kjer se je sestal z generalnim tajnikom OZN Waldheimom
NEW YORK, 21. — Predsednik 

zveznega izvršnega sveta Džemal Bi- 
jedič, ki je na uradnem obisku v 
ZDA, je danes dopoldne prispel iz 
Washingtona v New York, kjer se bo 
sestal z generalnim tajnikom OZN 
Kurtom Waldheimom in se razgo- 
varjal z jugoslovanskimi gospodar
skimi in nekaterimi vodilnimi za
stopniki ameriškega gospodarskega 
življenja.

Neposredno po prihodu v New 
York je predsednik prve newyorške 
banke Walter Wriston priredil v čast 
predsednika jugoslovanske vlade ko-

vsekakor ni koristno za iskanje res- silo, na katerem so bili zastopniki 
niče v tako zapletenem primeru kot najuglednejših poslovnih organizacij, 
je Ibank in drugih ustanov ameriškega
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KRIMINALISTIČNE UMOBOLNICE NA ZATOŽNI KLOPI

Tragična smrt slaboumne 
jetnice v Pozzuoliju

Pravosodno ministrstvo sklenilo ukiniti zavod v tem mestu
NEAPELJ, 21. — Kriminalistična silno posteljo. Zaradi njene smrti jc

umobolnica v Pozzuoliju je znova v 
središču viharja: snoči si je v od
delku za «na pol pomirjene» jetnice 
vzela življenje 47-letna Teresa Quin
to, ki se je z najlonsko nogavico o- 
besila za rešetke okna kopalnice.

Teresa Quinto je bila zaprta v u 
mobolnici, ker je leta 1971 v tre
nutku blaznosti ubila hčerki in jih 
vrgla z balkona svojega stanovanja 
na ulico.

Truplo nesrečnice je odkrila paz
nica Angela Scotto, ki je nemudoma 
obvestila ravnatelja dr. Corrada ter 
pretorja kampanjskega mesteca dr. 
Foglio. Ta je odredil sodno preiska
vo, da bi pojasnil vse okoliščine smr
ti Terese Quinto. Paznica Scotto, ki 
ji je bilo poverjeno nadzorstvo nad 
žensko, je izjavila, da je sinoči po
trkala na vrata njene celice in jo 
opozorila, da je čas za večerjo. Te
resa naj bi ji odgovorila, da bo v 
kratkem pripravljena. Nekaj minut 
pozneje tragedija: nesrečnica je pri
vezala za rešetko na oknu kopalnice 
najlonsko nogavico in si zadrgnila 
zanko okrog vratu.

«Kazalo je — je izjavil podravna- 
telj umobolnice dr. Tempone — da 
je Quintova na poti okrevanja in /a 
božič je bila za dva tedna na obisku 
pri hčeri v Firancah. Nikakor ne bi 
mislili, da bi se lahko odločila za 
usodni korak.» Kaže, da je Teresa 
spričo krepkejšega zdravja pred ne
davnim začela obiskovati tečaj za 
frizerke, ki jih prireja deželna u- 
prava s sodelovanjem ravnateljstva 
umobolnice. Po pričevanju vzgoji
teljice Assunte Agnino je bila žen
ska med najbolj sposobnimi in mar
ljivimi učenkami.

Teresa Quinto, ki se je rodila v 
Coratu (Bari) in je stanovala v 
Livornu, je bila omožena z nekim 
milanskim zobozdravnikom, ki je 
najprej ordiniral v Chiancianu Ter
me in se je nato preselil v Livorno. 
Vse kaže, da je bila psihična u- 
ravnovešenost Terese že od rane 
mladosti dokaj labilna, po poroki pa 
so pogosti prepiri z možem (vzrok 
za spore je najčešče bilo pretirano 
Teresino ljubosumje) še poslabšali 
njeno umsko ravnovesje. Nekega 
jutra po ponovnem sporu z možem 
se je Teresa odločila za usodni ko
rak: ubila je hčerki Anno in Moni
co in jim hotela tudi sama slediti 
v smrtnem skoku z balkona, ko ji je 
mož preprečil usodni korak. Porotno 
sodišče v Livornu jo je spoznalo za 
umsko povsem neuravnovešeno in 
jo obsodilo na deset let internacije 
v kriminalistični umobolnici v Poz
zuoliju.

Njena tragična smrt je znova dra
matično načela vprašanje krimina
lističnih umobolnic in še zlasti za
voda v Pozzuoliju, ki je bolj podo
ben nacističnemu lagerju kot pa 
zdravstvenemu zavodu za zdravlje 
nje umsko bolnih. V Pozzuoliju je 
komaj pred dobrim mesecem prav 
tako tragično umrla Antonia Bern ar

neapeljski preiskovalni sodnik osu
mil ravnatelja umobolnice, njegove
ga namestnika in neko paznico zlo
rabljanja oblasti in vrste drugih ka
znivih dejanj, o umobolnici v Poz
zuoliju pa je bivši pravosodni mini
ster Zagari pred nedavnim izjavil, 
da gre za zavod, ki je v sramoto 
civilizirani družbi. Po ponovni trage
diji je pravosodno ministrstvo odre
dilo preiskavo in kaže, da bo v krat
kem kriminalistična umobolnica V 
Pozzuoliju dokončno ukinjena. Pre
uredili jo bodo v žensko kaznilnico 
z oddelkom za neuravnovešene jet
nice.

Ravno včeraj je ravnatelj umo
bolnice dr. Corrado povabil skupino 
časnikarjev na ogled zavoda. Med 
drugim je z neverjetno nesramnost
jo izjavil: «Naše osnovno načelo, ki 
ga nikoli ne pozabimo je ne povzro
čati trpljenja bolnikom. Res je, da 
delamo v okviru nepopolnega siste
ma, ki ga je treba zboljšati, vendar 
se trudimo, da bi dosegli čim boljše 
rezultate. Naš glavni cilj je doseči 
ponovno vključitev bolnic v družbo 
z organizacijo posebnih tečajev /.a 
profesionalno kvalifikacijo in s stal
nim stikom s socialnimi asistentka
mi.» Po Antonii Bernardi ga je tudi 
Teresa Quinto z vso tragiko svojega 
samomora postavila na laž.

gospodarskega in finančnega živ-iško pozitivno ocenjeno sodelovanje 
ijenja, katerim je Bijedič v razgo- j Jugoslavije z mednarodnim skladom.
voru izjavil, da so v sodelovanju / 
jugoslovanskimi gospodarstveniki sto 
rili mnogo pri krepitvi gospodarskih 
odnosov med Jugoslavijo in ZDA. 
Jugoslovanska vlada visoko ceni ta 
prispevek in z optimizmom gleda na 
možnost nadaljnjega vsestranskega 
napredka, vseh oblik tega sodelova
nja, je dejal Bijedič.

V včerajšnjih razgovorih predsed
nika Bijediča z vršilcem dolžnosti a- 
meriškegd državnega tajnika Rober
ta Ingersolla in drugimi funkcio
narji ameriške vlade je jugoslovan
ski premier zlasti poudaril nujnost 
reševanja osnovnih problemov držav 
v razvoju, ki jih je prizadela gospo
darska kriza in opozoril na dejstvo, 
da so neuvrščene države prav v 
najtežjih časih hladne vojne vlagale 
napore in se zavzemale za popu
ščanje napetosti in za politiko miro
ljubne koeksistence, kar dokazujejo 
sklepi prve konference neuvrščenih 
na vrhu v Beogradu. Bijedič je a 
peiiral na razvite in bogate države, 
da pokažejo več razumevanja . a 
probleme držav v razvoju, ki ,z- 
hajajo iz mednarodnih gospodarskih 
in političnih odnosov. Obojestransko 
so poudarili, da se ta vprašanja lah
ko rešujejo s pogajanji in ne s kon
frontacijo.

V razgovorih je bila posebna no- 
zornost posvečena krizi na Bližnjem 
vzhodu in razvoju dogodkov na Ci
pru, z jugoslovanske strani so opo
zorili na potrebo nujnega iskanja re
šitve perečih žarišč napetosti, ki 
lahko z zavlačevanjem rešitve samo 
še bolj poglobe krizo.

Predsednik zveznega izvršnega 
sveta Džemal Bijedič je včeraj obi
skal ameriški kongres, kjer se je 
sestal in razgovarjal s člani ame
riške spodnje zbornice, opoldne pa 
senat, kjer je po razgovorih s člani 
ameriške zgornje zbornice predsed
nik odbora za zunanje zadeve ame
riškega senata John Sparkman pri
redil kosilo v njegovo čast. Na ko
silu so bili z ameriške strani ugled
ni senatorji, med njimi vodja demo
kratske večine v senatu Humphrey, 
ugledni republikanec iz New Yorka 
Jakob Javite in drugi. Srečanje in 
razgovori s člani obeh zbornic ame
riškega parlamenta so bili zelo ne
formalni in zelo prijateljski.

Predsednik ZIS je v Washingtonu 
včeraj sprejel tudi glavnega ravnate
lja mednarodnega monetarnega skla
da Witeveena, s katerim se je raz
govarjal o odnosih sklada z Jugo
slavijo, o nednarodnih gospodarskih 
vprašanjih, o dejavnosti sklada in -e- 
ševanju vprašanj plačilne bilance in 
dejavnosti držav v razvoju v tej or
ganizaciji. Pri tem je bilo obojestran-

Sinoči je predsednik jugoslovanske 
vlade priredil v jugoslovanskem ve
leposlaništvu v Washingtonu spre
jem, katerega se je udeležilo več 
sto zastopnikov ameriške vlade, kon
gresa ter poslovnih, kulturnih, znan
stvenih in drugi.i krogov. Na spre
jema so bili tudi vodilni funkcionarji 
«Hrvaške bratske skupnosti», najvei- 
je organizacije jugoslovanskih izse
ljencev v ZDA.

B. B.

Šestdeset delavcev 
v nevarnosti 
zaradi žveplenih plinov

PORTO MARCHERÀ, 21. — De
lavci podjetja Montefibre v Portu 
Marghera. so morali davi zapustiti 
svoja delovna mesta, ker se je iz 
velikih bazenov, kjer talijo žveplo, 
dvignil velik oblak strupenih pli
nov. Več kot 60 delavcev se je mo
ralo zateči v obratno ambulanto, 
kjer so jim nudili prvo pomoč za
radi začetne zastrupitve. Sedem od 
teh delavcev so pozneje sprejeli na 
oddelek za prvo pomoč v civilni bol
nišnici v Mestrah. Od teh se bosta 
morali dve ženski: 29-letna Gugliel- 
mina Baldo ter 28-letna Sonia Tar- 
geni, ki sta obe doma iz Oriaga 
pri Benetkah, zdraviti sedem dni. 
Ostale so odpustili, potem ko so 
jim nudili prvo pomoč.

Tovarniški odbor podjetja Monte
fibre je objavil sporočilo v katerem 
ostro obsoja brezbrižnost oblasti do 
vprašanja obrambe pred onesnaže
njem okolja. V dokumentu je reče
no, da se zaradi bojev za oblast 
zanemarja rešitev teh vprašanj. Mi
nister Bucalossi govori sicer, da bi 
spremenili laguno v narodni park, 
toda družba Montedison in podjetja 
z državno soudeležbo ne sprejema
jo nobenega ukrepa za obrambo 
okolja pred onesnaženjem, pač še 
nadalje zastrupljajo ozračje.

WASHINGTON, 21. — V svoji da
našnji številki list «Washington 
Post» piše, da je ameriška vohun
ska služba CIA skupaj s premcem 
sovjetske podmornice, ki se je po
topila pred sedmimi leti sredi Ti
hega oceana, «ugrabila» oceanu tu
di tri torpedne jedrske konice. Če
prav — kot piše list — najdba ni 
izrednega pomena, bo analiza jedr
skih konic dala ZDA pomembne po
datke o sovjetski atomski tehnolo
giji in o načinu, kako so sovjetski 
znanstveniki rešili nekatere proble
me, ki jih postavlja jedrsko orožje.
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Tudi ameriška zvezna policija (FBI) 
je ugrabljala «komunistične agente»

da čeprav policija aretira brigadi-1 dini, ki je zgorela privezana na pri-

NEW YORK, 21. — Ameriška vo
hunska služba CIA je že dolgo na 
zatožni klopi tudi v samih ZDA, kaj
ti na dan so prišle stvari, ki bi jih 
ta ameriška služba lahko počela v 
tujini, ne pa doma. CIA lahko vo
huni in spletkari po svetu, v ZDA 
pa bi ne smela «vohljati» za ame
riškimi državljani, ker ZDA niso 
njeno delovno področje. Hkrati z 
vohunsko službo CIA pa je prišla se
daj na zatožno klop tudi ameriška 
zvezna policija Federai Bureau of 
Investigation, ki jo bolj poznamo po 
kraticah »Fl1 Fo tem, kar je vče
raj pisal v . (York Times», je ta 
ameriška zv. ;:i policija v 60 letih 
ugrabila najfhanj kakih deset oseb, 
ki so bile «sumljive kot vohuni v 
prid tujim silam». «New York 
Times», ki navaja te podatke, nava
ja kot priči dva člana FBI, ki sta 
bila neposredno povezana s temi ak
cijami.

Newyorški dnevnik zatrjuje, da se 
je to dogajalo v času, ko je bil šef 
FBI Edgar Hoower, ki da je oseb
no dopuščal tovrstne tajne ugrabi
tve, o čemer so bili poučeni le ne
kateri ljudje, seveda višji funkcio
narji. Ugrabitve, ki so jih, kot piše

I newyorški dnevnik, pozneje potrdili 
Hudi drugi agenti FBI, se nanaša
jo prvenstveno na tujce, ki da so 
prispeli v ZDA skrivaj in ilegalno in 
ki so bili osumljeni, da so kot vohu
ni v službi «komunističnih držav». 
Naloga ugrabiteljev je bila «komu
nistične vohune», ki da so bili pr
venstveno «v službi sovjetske obve
ščevalne službe» spremeniti v «voj
ne agente» in jih nato «vrniti» njiho
vim domovinam. Kakor piše newyor- 
ški dnevnik, ugrabljene osebe niso bi
le podvržene fizičnemu mučenju in 
so jih agenti FBI imeli zaprte v e- 
nem izmed stanovanj, s katerim 
FBI razpolaga. Tu so jih držali tu
di po več tednov.

«Komunistični agent», nadaljuje 
newyorški dnevnik, pa je bil pod
vržen nečemu drugemu, kar je še 
hujše kot fizično mučenje. «Prali so 
mu možgane», kot temu rečejo. A- 
genti FBI niso ujetega «komunistič
nega vohuna» tedne in tedne pusti
li niti en trenutek samega, o en 
agent FBI je z ujetim agentom, o- 
ziroma z osumljencem celo spal 
ne-le v isti sobi, pač pa v isti po
stelji. Zajeti osumljenec ni mogel ni
ti na stranišče sam, ampak je imel

tudi tedaj ob sebi svojega «angela 
varuha». Po krajšem ali daljšem to
vrstnem mučenju je «komunistični 
vohun» po navadi popustil in postal 
«dvojni vohun», kot piše «New York 
Times».

Po pisanju newyorskega dnevnika 
naj bi v dobi, ko je FBI na tak 
način lovila «komunistične agente» 
in jih «prevzgajala» najprej v 
«dvojne», nato pa kot svoje oziro
ma kot agente ameriške vohunske 
službe pošiljala spet v domovino, ne 
izgubil življenja niti en sam zajet 
«komunistični vohun».

Okoli leta 1965 pa so se skupi
ne ameriške policije FBI, ki so se 
ukvarjale s tovrstno dejavnostjo, 
začele spraševati, ali je to sploh 
dopustno in ko so vodilni ljudje «u- 
gotovili», da je to protizakonito, so 
se začeli nekoliko bati. In tedaj so 
od šefa FBI Edgarja Howerja zah
tevali pismeno pooblastilo za nadalj
nje tovrstno početje. Ta pa se je 
premislil in ni hotel dati pisanega 
naloga. S tem pa se je vse to neče
dno početje prenehalo, kajti vodite
lji ožjih skupin, ki so to počele ne
kaj let, so se premislili in doteda
nja navodila Howerja odklonili.

nega ministra ter bi se znašel na 
isti ravni kot komunistični predstav
nik Cunhal.

Davi se je zdelo, da bodo socia
listi kolektivno izstopili iz sedanje 
vladne sestave, toda pozneje se je 
položaj izboljšal ter je torej že sko
raj gotovo, da bodo v prihodnji vla
di zastopniki socialistične stranke 
in stranke PPD (Partido popolar 
democratico — socialdemokratske 
usmeritve).

Iz dobro obveščenih virov se je 
zvedelo, da bodo v bodoči vladi za
stopniki komunistov, socialistov, so
cialdemokrati stranke PPD ter Por
tugalsko demokratično gibanje le
vičarske koalicije (MDP/CDE). Po 
teh vesteh naj bi socialistična 
stranka in socialdemokrati (PPD) 
dobili vsak po dve ministrstvi, in 
sicer enega brez listnice, drugega 
pa dejanskega.

Sodeč po
bi Mario Soares postal 
brez listnice, Salgado Zenna pa naj 
bi kot socialist ohranil mesto mi
nistra za pravosodje. Socialdemo
krat Magalhaes Mota, naj bi postal 
minister brez listnice, ministrstvo 
za prevoze ali za komunikacije pa 
naj bi šlo nekemu drugemu njego
vemu stankarskemu tovarišu.

Tudi komunistična partija naj bi 
dobila mesto ministra brez listni
ce, in sicer v osebi sekretarja KPP 
Alvara Cunhala. Nadalje bi tej 
stranki zaupali tudi ministrstvo za 
kmetijstvo. Tudi MDP - CDE bi bil 
navzoč v vladi z ministrom brez 
listnice, in sicer Franciscom Perei- 
ro de Moura ter z neko drugo oseb
nostjo, ki bi utegnila zasesti mesto 
ministra za industrijo, ali pa za 
socialno skrbstvo. Nadalje naj bi 
bila v vladi navzoča kot tajnika ali

teh informacijah, naj 
minister

podtajnika predstavnika Ljudske so
cialistične fronte (ESP) ter gibanja 
socialistične levice (MES) toda le 
kot osebi in ne kot uradna pred
stavnika teh strank.

Iz vsega tega je razvidno, da re
volucionarni svet portugalskih obo
roženih sil ne namerava v tem tre
nutku postaviti v ospredje kake po
membnejše politične osebnosti. V 
novi vladi bodo zastopane glavne 
politične sile od desnice do levice 
(z izjemo demokristjanov, katerim 
je prepovedana udeležba na prihod
njih volitvah zaradi delovanja biv
šega tajnika Osorja, ki se je hudo 
kompromitiral zaradi sodelovanja 
pri nedavnem puču). Vendar pa no
ben vidnejši strankarski predstavnik 
ne bo razpolagal s kakršnim koli 
ministrstvom. Vsem bo najbrž pri
znana le kvalifikacija državnega mi
nistra brez listnice.

Politično vzdušje na Portugalskem 
pa je še vedno zelo napeto. Kot 
smo že omenili so davi govorili o 
možnosti, da bi socialisti odstopili 
in prav tako se je govorilo o mož
nosti, da ne bi socialdemokrati 
(CDS) nastopili na volitvah. Njihov 
leader Diego Freitas do Amarai je 
na primer izjavil danes, da resno 
razmišlja o tej možnosti, ker so ne
kateri njeni' vidnejši pristaši pre
jeli grozilna pisma. Amarai je še 
pristavil, da so že nekateri kandi
dati te stranke odpovedali svoje so
delovanje prav zaradi teh groženj. 
Pripomnil je še, da te prihajajo od 
komunistov ter še posebej od Ljud
skega demokratičnega gibanja, ki je 
po njegovem mnenju komunistična 
organizacija z drugačnim imenom.

Medtem sporočajo, da sta dve vo
dilni osebnosti založniškega podjet
ja «Empresa nacional de publici-

dade», ki je lastnik časopisa «Dia* 
rio de noticias»; eden od najbolj 
razširjenih časopisov na Portugal
skem, odstopili s svojega položaja. 
Njuno mesto bo zasedel polkuvn'k 
Marcelino Marques. Predvidevajo, 
da bodo vojaške oblasti uvedle 
svoje direktno nadzorstvo tudi pri 
drugih časopisih. Ministrstvo za 
družbeno obveščanje pa je 
sprejelo ukrep, da se osnuje med
ministrska komisija za informacije- 
Komisijo bo vodil komandant Car
los Montes, ki spada v krog aaP 
naprednejših častnikov gibanja 
boroženih sil.

Sekretar komunistične partije P°~‘ 
tugaiske Cunhal je danes izjavil 
intervjuju posebnemu dopisniku a " 
žirske tiskovne agencije APS. 5*. 
njegova stranka ne postavlja s.ed - 
še vprašanja portugalskega ela ■ 
stva v atlantskem zavezništvu te 
vprašanje ameriških oporišč na * 
zorskih otokih, vendar pa bo t^et’ 
prej ali slej obravnavati te zadev 
v širšem kontekstu vprašanj var
nosti in sodelovanja v Eyropi me 
državami z različno socialno ur 
ditvijo.. V svoji izjavi je Cunna 
omenil tudi, kaj loči portugals* 
komuniste in socialiste. Mi komuni
sti — je dejal komunistični leaoe 
— si ne moremo zamišljati prav 
demokracije ob obstoju velikih m 
nopolov in veleposestnikov.

Na kraju naj še zabeležimo, d® 
je danes ameriški republikansK 
senator Buckley zahteval, naj 
preučijo možnost uporabe oborože
ne sile za zasedbo Azorskih oto
kov. Ameriški senator je nadalj 
zahteval, naj se Kissinger takoj vr
ne z Bližnjega vzhoda, ker je 
teh razmerah nujna njegova na' 
vzočnost V ZDA.
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IN JUTRI?
.Ljubiti svoje otroke pomeni tudi realistično misliti

na njihovo bodočnost. 
Res, svet bo vedno 

potreboval dobre strokovnjake, še bolj Pa
* ' dobro-obrtnike-

Obrtništvo z vsemi svojimi najrazličnejši.nai 'panogami 
nudi tvojemu otroku ekonomsko zanimivo, 

neodvisno, gotovo in kvalificirano^zaposlitev, 
bolj človeško delo in hkraji možnost, 

da dela to, kar mu boi j ugaja-
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OBRTNIŠTVO
za bolj človeško delo

USTANOVA ZA RAZVOJ OBRTNIŠTVA V FURLANIJI - JULIJSKI KRAJIN' 
ENTE SVILUPPO ARTIGIANATO FRIULI - VENEZIA GIULIA

viale Venezia 100 videm - Udine


